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Снимио 
Јово МАМУЛА

Специјални прилог број 115

Епидемија пегавог тифуса избила је на самом крају 1914. године, 
да би се у јануару 1915. убрзано развијала, достигнувши врхунац у
фебруару исте године. Претпоставља се да је од пегавог тифуса у Србији
умрло око 35.000 војних лица, 35.000 заробљеника и више од 100.000 гра-
ђана. У јеку епидемије само у Ваљеву је дневно умирало и више од стотину
људи (па и до сто педесет). Смртност је у појединим периодима достизала
и 70 одсто од броја оболелих. Процењено је да је током епидемије у Ваље-
ву умрло више од 3.500 војника, 4.000 цивила и око 2.000 аустроугарских
заробљеника. Међу страдалима су бројни били и они који су се борили са
епидемијом, лекари, болничари и помоћно медицинско особље. 

БОРБАБОРБА ПРОТИВ ПРОТИВ 
ТИТИ ФУФУ СА У СРБИЈИСА У СРБИЈИ

1915. 1915. ГОДИНЕГОДИНЕ

Eгзер цир Гар де 
Вој ске Ср би је

КРОЗ ШПА ЛИР 
БА ЈО НЕ ТА

Ху ли ган ство 
у срп ском спор ту

МР ТВО СЛО ВО 
ЗА КО НА

Последице ја ну ар ских на па да 
у Фран цу ској

КАМ ПАЊ СКА 
ОД БРА НА 
ОД ТЕ РО РИ ЗМА

24

30

БРОЈ 225

Припадници Специјалне
бригаде Војске Србије 
на обуци у зимским 
условима на Копаонику
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Борба против 
тифуса у Србији
1915. године

Специјални
прилог број 115

34
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СТРАНА 4

6     Ме ђу на род ни дан се ћа ња на жр тве  
хо ло ка у ста
НА ДА ЗА ЖИ ВОТ ДО СТО ЈАН 
ЧО ВЕ КА

7 По че так уса вр ша ва ња 4. кла се 
Ви со ких сту ди ја без бед но сти и од бра не
ШКО ЛА ЗА БУ ДУ ЋЕ ЛИ ДЕ РЕ

10 Ми лош Јан ко вић, по моћ ник ми ни стра 
од бра не за људ ске ре сур се
ЉУ ДИ СУ ДУ ША СИ СТЕ МА

14 Све ча ност по во дом Да на Ме ди ја цен тра 
„Од бра на”
ВОЈ НО ПЕ РО – ОГЛЕ ДА ЛО 
СИ СТЕ МА

16 Же не у си сте му од бра не – из ме ђу пла но ва 
и ствар но сти
ПРАК СА, НЕ ВИ ШЕ ЕКС КЛУ ЗИ ВА

23 Тра ди ци о нал на бо го ја вљен ска 
ма ни фе ста ци ја
ПЛИ ВА ЊЕ ЗА ЧА СНИ КРСТ

28 Ро ни о ци 93. ро ни лач ке че те 
Реч не фло ти ле у зим ским усло ви ма
У ЛЕ ДЕ НОМ ОКРУ ЖЕ ЊУ

38 Ве ли ки рат на филм ском плат ну 
ГЛАВ НИ ЈУ НАК ПО СЛЕ РАТ НЕ 
КИ НЕ МА ТО ГРА ФИ ЈЕ

43 Си на го га Су кат Ша лом
КО ЛИ БА МИ РА У БЕ О ГРА ДУ

44 Пр ви свет ски рат на Са ви и Ду на ву (3)
СТВА РА ЊЕ СРП СКЕ РЕЧ НЕ 
ФЛО ТИ ЛЕ

Вре ме ком про ми ту је слу чај но сти. Сва ка иде ја ко ја над жи ви
сво га твор ца тра ја њем оправ да и ње га и се бе. Та ко је и с

вој ним но ви нар ством. Про шло је 136 го ди на од ка да је ђе не -
рал штаб ни пот пу ков ник Јо ван Ми шко вић ми ни стар вој ни, по -
то њи на чел ник Глав ног ге не рал шта ба и пред сед ник Срп ске
ака де ми је на у ка, 24. ја ну а ра 1879. осно вао вој ни лист „Рат -
ник”. У на ред би о по кре та њу но ви на, сем оста лог, сто ји да је
„вој ска без сво га ли ста као чо век без го во ра”. Вој ска, да кле,
на овим про сто ри ма ни је за не ме ла 136 го ди на. То не мо же би -
ти слу чај но.

Од ђе не ра ла Јо ва на Дра га ше ви ћа пр вог уред ни ка, по мно -
го че му зна ме ни тог вој ни ка и ми сли о ца, пре ко еп ских ли ко ва
ње го вих на след ни ка вој во да Ми ши ћа и Сте па но ви ћа, ђе не ра -
ла Бо жи да ра Јан ко ви ћа, Ми ло ша Ва си ћа, па до да нас, вој ни но -
ви на ри ума ка ли су сво ја пе ра у ма сти ло, крв, оло во и зла то, ка -
ко су их већ, за јед но са зе мљом, вој ском и на ро дом, но си ли
слу чај и суд би на. И ка кав год да је траг то пе ро на хар ти ји
оста вља ло, оно је на да све све до чи ло исти ну, не кад у ре до ви -
ма, кат кад и из ме ђу њих. 

Пи та ње ко је у име јав но сти зах те ва исти ну раз лог је због
ко га су вој ни но ви на ри би ва ли и хва ље ни и ку ђе ни, сла вље ни,
али и ка жња ва ни. Стра ни це вој них ча со пи са хро ни ка су, не са -
мо ста ња и жи во та у вој сци, не го и ствар но сти дру штва и ње -
го вог уре ђе ња, ево лу ци ја и ре во лу ци ја, во ља и са мо во ља вла -
сто др жа ца. Не рет ко су вој не но ви не сли ком и реч ју до ча ра ва -
ле оно што су и са ме мо ра ле да пре ћу те.

Да нас, ка да је све ви ше исти на у ме диј ској по ну ди, „Од -
бра на“ ну ди ону про ве ре ну, ко ја че сто ни је нај гла сни ја, нај бр -
жа, нај ша ре ни ја или нај по пу лар ни ја, али исти ну нео п те ре ће ну
ро ком тра ја ња. Пут до исти не у до број ве сти, ин тер вјуу, члан -
ку или ре пор та жи ни је ни лак, ни кра так. Че сто га пре се ца ју
ин те ре си, из го во ри, стра хо ви и не зна ња. Тај иза зов стар је
ко ли ко и иде ја да се у стро гом, уре ђе ном ам би јен ту ка кав је
вој ни зач не но ви нар ски за нат, ко ји ће де ла ти на ко рист и
вој сци и исти ни. То га иза зо ва јед на ко су све сни и да на шњи
но ви на ри „Од бра не“ ко ли ко и они ко ји су то ком исто ри је пу -
ни ли стра ни це „Во ји на“, „Рат ни ка“, „На род не ар ми је“,
„Фрон та“ и „Вој ске“.

– Не мо же мо пи са ти о то ме. То би не ко ме био „прст у око”
– ре као је је дан од ко ле га на не дав но одр жа ном ре дак циј ском
са стан ку, на глас раз ми шља ју ћи о пред ло же ној те ми.

– Све очи си сте ма су упр те у нас. У ко ме год сме ру да ис -
пру жи мо ру ку, не ко око ће мо убо сти! – од го во рио је дру ги.

И од го вор но и исти но љу би во вој но но ви нар ство од у век је
има ло прст за сва ко око. Не ко да убо де, не ко да отво ри. ƒ

Алек сан дар ПЕ ТРО ВИЋ

Прст за сва ко око

Реч уредника
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Холокауст је најсрамнија и најгнуснија 
појава у целокупној људској историји, 
карактеристична по начину и јединствен по
фанатизму, па је за кратко време угашен 
немерљив број живота и то никада не сме 
да буде заборављено – истакао 
је председник Србије Томислав Николић 
на државној свечаности и оценио да 
су страдања током Другог светског рата
променила ток цивилизације и оставила
неизбрисив траг

П
оводом обележавања Међународног дана сећа-
ња на жртве холокауста – 27. јануара, у оквиру
комплекса некадашњег концентрационог логора
на новобеоградском Старом сајмишту одржана

је централна државна комеморативна церемонија, коју је
предводио председник Републике Србије Томислав Ни-
колић, који је, уз државне и војне почасти, положио ве-
нац код Споменика жртвама геноцида у
Другом светском рату.

Подсећајући да се ове године обеле-
жава јубилеј победе над фашизмом, пред-
седник је истакао да Србија никада неће
заборавити злочине над својим и прија-
тељским јеврејским народом. Рекао је да
је антисемитизам требало да послужи као
идеја која ће повезати цели немачки на-
род и ујединити Европу под немачким вођ-
ством, а да га је пратила пропаганда која
је означила јеврејски народ кривцем за
све проблеме и тежак живот, „што је би-
ла лаж”.

– Пре Другог светског рата само у
Србији живело је око 35.000 Јевреја, док
је за време окупације на територији Кра-
љевине Југославије убијено више од
67.000 припадника тог народа и 650.000
Срба – истакао је Николић и скренуо пажњу да се и данас
могу чути забрињавајуће пароле ултрадесничара које пра-
те захтеви за равномерну поделу одговорности за узроке
и последице ратова.

Председник Србије навео је да је данашња, пријатељ-
ска Немачка, као ослонац Европске уније, удружена с це-
лим светом у борби за свет праведних и једнаких.

– Данашња Србија, у којој живе и бројни пријатељи,
припадници јеврејског народа, неће учествовати у безум-
ним разарањима ни по коју цену али ће учинити све да не

постане колатерална штета у остваривању било чијих ин-
тереса. Србија живи животом достојним човека, људи у
њој не страхују, сабрани под једним барјаком слободе –
закључио је председник Републике. 

У име Владе Србије венац је положио министар одбра-
не Братислав Гашић, а у име Народне скупштине потпред-
седник Верољуб Арсић. Церемонији одавања почасти при-
суствовали су преживели холокауста, потомци жртава и не-

кадашњи заточеници логора смрти у
Другом светском рату, представни-
ци Савеза јеврејских општина Срби-
је и Националног савета Ромске на-
ционалне мањине, градоначелник
Београда Синиша Мали, те чланови
дипломатског кора, удружења и мно-
гобројни грађани.

Међународни дан сећања на
жртве холокауста установљен је 1.
новембра 2005. резолуцијом Гене-
ралне скупштине Уједињених наци-
ја. Опредељујући се за дан када је
1945. године ослобођен Аушвиц –
Биркенау, најозлоглашенији логор
смрти у поробљеној Европи, Генерал-
на скупштина руководила се потре-
бом реафирмације људских права,
превенције и кажњавања злочина ге-

ноцида, али и стално присутне опасности од расне, нацио-
налне и верске мржње заснованих на предрасудама.

Други светски рат однео је, поред осталих, више од
шест милиона недужних жртава – припадника јеврејског
народа. Аушвиц, Треблинка, Маутхаузен, Дахау, Мајдан-
пек, Јасеновац, Старо сајмиште, Јајинци, логор „Црвени
крст” у Нишу – само су нека од масовних стратишта неви-
них жртава. ƒ

В. ВЈЕШТИЋ
Снимио Д. БАНДА

МЕЂУНАРОДНИ ДАН СЕЋАЊА НА ЖРТВЕ ХОЛОКАУСТА

Нада за живот достојан човека

Холокауст је назив за 
систематски државни прогон 
и геноцид, који су нацистичка

Немачка и њени сарадници 
спровели над различитим 

етничким, верским и 
политичким групама људи 

током Другог светског рата. 
У ране примере холокауста
укључују се погром током

Кристалне ноћи и Еутаназијски
програм Т- 4, што се касније
развило у употребу одреда 
смрти и концентрационих 

логора.
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ПОЧЕТАК 

УСАВРШАВАЊА

4. КЛАСЕ 

ВИСОКИХ 

СТУДИЈА 

БЕЗБЕДНОСТИ 

И ОДБРАНЕ

Школа за будуће лидере
Највиши ниво усавршавања у војнообразовном систему ове године похађаће 15 полазника, међу
којима и представници министарстава одбране, унутрашњих послова и правде, Народне скупштине
Србије, који ће наставно градиво савладавати са колегама из оружаних снага Алжира, Македоније
и Босне и Херцеговине

и конструктивнију улогу, јер су у директној вези с развојем
система безбедности.

– Не заборавите да развој Високих студија безбедно-
сти и одбране, али и осталих нивоа усавршавања на Војној
академији, има импликације које су шире од образовних.
Када то кажем, мислим на задатке да наш војнообразовни
систем учинимо отворенијим за учешће и цивилних и стра-
них полазника и предавача – поручио је министар Гашић,
додајући да таквим приступом војно образовање постаје
елемент сарадње с регионом и светом, али и инструмент
спољне политике наше земље.

Према речина начелника Школе националне одбране
пуковника др Мирослава Талијана, ниво и потреба за овим
обликом усавршавања утицали су да међу полазницима бу-
ду представници највиших институција наше земље. Он је
изразио уверење да ће ова генерације достићи, ако не и
премашити, резултате претходних. ƒ

Б. МИЉИЋ

С
вечаност поводом почетка усавршавања полазника
4. класе Високих студија безбедности и одбране
одржана је недавно у просторијама Центрa за си-
мулације и учење на даљину Војне академије, а ску-

пу су присуствовали министар одбране Братислав Гашић
и начелник Генералштаба Војске Србије генерал Љубиша
Диковић.

Ове године на Високе студије безбедности и одбране
упућено је 15 полазника, међу којима су представници ми-
нистарстава одбране, унутрашњих послова и правде, На-
родне скупштине Србије, као и четири полазника из ино-
странства – по један официр из Алжира и Македоније и два
полазника из Босне и Херцеговине.

Том приликом министар Гашић изразио је задовољ-
ство што је у прилици да пожели успешан почетак пола-
зницима највишег нивоа усавршавања војнообразовног си-
стема наше земље, подсетивши истовремено на њихов зна-
чај када је реч о аспектима националне безбедности.

– Сви полазници студија биће у прилици да сагледају
изазове с којима се суочавају системи безбедности и од-
бране у нашој земљи и у региону. Такође, они ће моћи не-
посредно и без одлагања да предузму мере да на изазове и
одговоре – нагласио је министар одбране, указујући на зна-
чај тога што су међу полазницима и припадници страних
оружаних снага, јер национална и регионална безбедност
зависи од високог нивоа сарадње међународних субјеката.

Обраћајући се полазницима, министар Гашић је пору-
чио да је то што су изабрани да се усавршавају на Високим
студијама безбедности и одбране, својеврсна оцена њихо-
вих претпостављених, али и порука да рачунају на њих, да
поштују њихове резултате, као и да верују да могу да по-
стану лидери на стратегијском нивоу. Он је, такође, нагла-
сио да професори и предавачи на студијама добијају ширу

ПРИПРЕМА ЗА НАЈВИШЕ 
ДУЖНОСТИ

Основни циљ Високих студија безбедности и од-
бране јесте образовање и припрема полазника за преу-
зимање високих дужности у систему националне без-
бедности. Тежиште је на оспособљавању полазника за
мултидисциплинарно анализирање савременог безбед-
носног окружења, процењивање дугорочних политич-
ко-безбедносних трендова, развој елемената политике
националне безбедности и сарадња с осталим системи-
ма националне безбедности на регионалном и глобал-
ном нивоу. Програм усавршавања обухвата 25 темат-
ских садржаја груписаних у три наставна подручја, а
предавачи су професори Универзитета одбране и оста-
лих универзитета Србије.

Сни мио Ј. МА МУ ЛА



М
инистар одбране Братислав Гашић састао се
са министром одбране Мађарске Чабом
Хендеом у згради старог Генералштаба. Го-
ворећи о значају сусрета, министар Гашић
истакао је да је он показатељ да Мађарска и

Србија имају висок степен билатералне војне сарадње, ко-
ји карактерише интензивни политички дијалог, као и да је
реч о наставку сарадње и спровођењу заједничких закљу-
чака састанка двеју влада одржаног крајем прошле године. 

– Током разговора пренели смо ставове обе стране о
актуелној безбедносној ситуацији у региону и свету и у том
контексту информисао сам колегу Хендеа о резултатима

председавања Србије OEBS-ом, као и о активностима које
предузимамо у оквиру процеса придруживања Европској
унији – нагласио је министар Гашић додајући да је сусрет
био и прилика да се захвали на подршци коју Мађарска пру-
жа нашој земљи у процесу евроинтеграција, а било је речи
и о мађарским снагама у КФОР-у.

Према речима српског министра одбране, обострано
је оцењено да војно–војна сарадња иде узлазном линијом,
и да од прошлогодишњих 17 заједничких активности, у го-
дини пред нама тај број порасте на 20. 

– Са задовољством смо констатовали да заједничко
учешће у мировним операцијама на Кипру представља кру-

СУСРЕТ МИНИСТАРА ОДБРАНЕ СРБИЈЕ И МАЂАРСКЕ
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Са задовољством смо констатовали да заједничко учешће у мировним операцијама на Кипру
представља круну сарадње и поверења које два министарства могу да имају. Разговарали смо
и о низу заједничких војних вежби које током 2015. желимо да спроведемо, сагласни да то
само може да унапреди наше добросуседске односе – нагласио је министар Гашић додајући
да је било речи и о војном образовању, као о обостраној жељи за размену кадра у том циљу.

Простор 
за унапређење сарадње



ну сарадње и поверења које два министарства могу да
имају. Разговарали смо и о низу заједничких војних ве-
жби које током 2015. желимо да спроведемо, сагласни
да то само може да унапреди наше добросуседске од-
носе – нагласио је министар Гашић и додајући да је би-
ло речи и о војном образовању, као о обостраној жељи
за размену кадра у том циљу.

Министар Гашић констатовао је да не треба ду-
плирати капацитете које те две војске имају, већ да по-
стојећи центри стоје на располагању за међусобно уса-
вршавање припадника. Он је, такође, изразио посебно
задовољство због заинтересованости мађарске стране
за војноекономску сарадњу, као и војну индустрију Ср-
бије, која, како је истакао, у наредном периоду треба
подићи на знатно виши ниво и искористити потенција-
ле наменске индустрије наше земље. 

– Разговарали смо и о сарадњи два ваздухопловства,
о обуци мађарских пилота у Србији, јер ми имамо потен-
цијале за добру обуку – закључио је министар Гашић на
крају обраћања у Великој ратној сали Старог генерал-
штаба. 

Како је истакао министар Хенде, за Мађарску је изу-
зетно важан однос са Србијом, о чему сведоче многоброј-
ни сусрети на високом државном нивоу у протеклом пе-
риоду. Он је казао је током разговора сагледана ситуаци-
ја на регионалном и светском нивоу, са посебним освртом
на дешавања везано за ширење исламског радикализма и
дешавања у Украјини, уз констатацију да Европа мора да
пронађе трајно и ефикасно решење за такве изазове.

– Мишљења смо да стабилизација ситуације на Бал-
кану има позитиван правац, али не може се сматрати да
се тај тренд, једнога дана, не може преокренути. Посто-
је неке земље у региону које се сучељавају са веома ве-
ликим изазовима – нагласио је министар Хенде изража-
вајући убеђење да решење на дуже стазе може бити у
евроатланским интеграцијама. Он је истакао да се са ми-
нистром Гашићем сложио у оцени да обе стране имају
могућности за ширењу сарадње у области обуке и војне
индустрије. ƒ

Биљана МИЉИЋ
Снимио Јово МАМУЛА

ОДБОР ЗА КОНТРОЛУ СЛУЖБИ
БЕЗБЕДНОСТИ ЗАКЉУЧИО
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В
ојнобезбедносна агенција није прекршила ниједан
закон, а Заштитник грађана Саша Јанковић није пру-
жио ваљане доказе да су прислушкивани синдикални

лидери, поједини страначки прваци и носиоци тужилачких
и судских функција, најважнији су закључци Одбора за
контролу служби безбедности одржаног 28. јануара. Како
је председник Одбора Момир Стојановић рекао новинари-
ма по завршетку скоро шесточасовне седнице тог тела,
такође је закључено, поводом захтева Јанковића да му Ми-
нистарство одбране и ВБА доставе сазнања у вези са ин-
цидентом који се догодио на Паради поноса и пребијањем
брата премијера Андреја Вучића, да се не ради ни о чијој
злој намери већ о различитом тумачењу закона.

Министар Гашић је изјавио да ни Министарство од-
бране ни ВБА неће ускратити право омбудсману да кон-
тролише њихов рад, али је поновио да документацију коју
му је затражио заштитник грађана Саша Јанковић не може
да достави без сагласности Тужилаштва. ВБА не прислу-
шкује никога, изјавио је Гашић, захваливши омбудсману
што је то и сам потврдио и тиме скинуо „љагу с официра”,
а Јанковића је позвао да дође у конролу војних служби без-
бедности. ƒ

Танјуг

– Мађарско-српски односи су веома 
добри, а наши војници заједно су 

ангажовани у мировној мисији на Кипру 
и у децембру су на такмичењу војне 

полиције понели титулу првих на свету 
– оценио је министар Хенде и додао да 

ће у марту у представништву НАТО-а
у Србији службу започети и један 

мађарски официр. 

ВБА радила по закону

Измене Закона
о одбрани и Закона
о Војсци Србије

П
осланици Скупштине Србије усвојили су 28. јануара
измене и допуне Закона о одбрани и Закона о Вој-
сци Србије. Изменама Закона о одбрани враћа се

Војно правобранилаштво и дефинише јасан статус војно-
доходовних установа, уводе се и дефинишу послови ин-
спектората у оквиру Министарства одбране. Закон о од-
брани има за циљ да отклони уочене недостатке и реши
правне проблеме у обезбеђивању функционисања систе-
ма одбране.

Изменама Закона о Војсци Србије уређује се положај
и надлежност ВС, дефинише организација, састав и начела
служби у војсци, специфична војна служба и служба под
отежаним условима, командовање и руковођење војском,
као и чинови, симболи и обележја, војни празници, називи
јединица и установа, верска служба, одговорност за штету
Војске, демократска и цивилна контрола, јавност рада. ƒ

Танјуг
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МИ ЛОШ ЈАН КО ВИЋ, ПО МОЋ НИК МИ НИ СТРА ОД БРА НЕ ЗА ЉУД СКЕ РЕ СУР СЕ
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Љу ди су ду ша
си сте ма

П
о ла зник нај мла ђе ге -
не ра ци је Ви соких сту -
ди ја без бед но сти и
од бра не, ма ги стар
кри ми на ли стич ко-
без бед но сних на у ка

од 2005. го ди не и док то ранд на Фа кул -
те ту без бед но сти у Бе о гра ду – Ми лош
Јан ко вић, за ма га зин „Од бра на” го во -
ри ко ли ко му тај те о риј ски оквир олак -
ша ва и до при но си ква ли те ту ра да у си -
сте му од бра не и с ка квим се иза зо ви -
ма су о ча ва као по моћ ник ми ни стра за
људ ске ре сур се.

Прет ход них да на, на днев ном
ре ду Скуп шти не Ср би је би ле су
из ме не и до пу не За ко на о од бра -
ни и За ко на о Вој сци Ср би је. Ко -
ли ко се пред ло га од но си упра во
на Сек тор за људ ске ре сур се
Ми ни стар ства од бра не?

– Ве ћи на пред ло га од но си се на
тај сек тор. Ни је реч са мо о „ко зме -
тич ким про ме на ма” већ о су штин -
ским у рад но-прав ном ста ту су. По ку -
ша ва мо да по бољ ша мо по ло жај про -
фе си о нал них при пад ни ка Вој ске и
про фе си о нал них вој ни ка по за вр шет -
ку уго вор ног пе ри о да, те да они бу ду
при мље ни у си стем од бра не као ци -
вил на ли ца. Та ко ђе, ре ша ва ју се и
ста ту сна и ор га ни за ци о на пи та ња,
ко ја на до гра ђу ју и по бољ ша ва ју рад
Сек то ра за људ ске ре сур се. Да кле,
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ва ње функ ци је кул ту ре у си сте му, чи ји
је но си лац са да Упра ва за тра ди ци ју,
стан дард и ве те ра не, али је за део ак -
тив но сти у тој обла сти над ле жна и
Упра ва за од но се са јав но шћу. На рав -
но, све је пред мет до го во ра, и ка да се
бу де рас пра вља ло о тим про ме на ма
би ће ускла ђи ва ња пред ло га за и про -
тив. Нај ва жни је је уста но ви ти шта је
ко ри сни је и ште дљи ви је и уки ну ти
пре  кла па ње функ ци ја. 

Упра ва за од но се са јав но шћу тре -
ба да бу де са мо стал на, она је од стра -
те гиј ског зна ча ја, пра ти ак тив но сти
Ми ни стар ства од бра не и ми ни стра од -
бра не, и тре ба да бу де не по сред но
пот чи ње на пр вом чо ве ку си сте ма. Не
би тре ба ло да се ба ви му зе о ло шком и
кул ту ро ло шком де лат но шћу ка да за то
већ по сто ји над ле жна Упра ва. По треб -
но је рас те ре ти ти Упра ву за од но се са
јав но шћу јер мо же мно го ви ше да по -
стиг не у ме диј ској про мо ци ји ак тив но -
сти си сте ма од бра не. На рав но, ма га -
зин „Од бра на”, као спе ци ја ли зо ван ча -
со пис, тре ба ло би да оста не у тој упра -
ви, ко ја ве ћи део сво јих ак тив но сти и
ре а ли зу је по мо ћу ње га. 

Тре ћи пред лог од но си се на об је -
ди ни ња ва ње Упра ве за ор га ни за ци ју
Сек то ра за по ли ти ку од бра не с Упра -
вом за оба ве зе од бра не Сек то ра за
људ ске ре сур се. По ме ну ти пред ло зи
је су су штин ски са ста но ви шта оп ти ми -
за ци је љу ди и ре сур са, а пру жа ју мо гућ -
ност да се нај оп ти мал ни је, сход но оно -
ме што је од ре ђе но као функ ци о нал на
над ле жност, у прак си и спро ве де. 

Да кле, је дан од основ них пре -
д ло  га је сте по зи ци о ни ра ње Вој -
не ака де ми је у са став Уни вер -
зи те та од бра не.

– Да, јер се она и да ље на ла зи у са -
ста ву Сек то ра за људ ске ре сур се. Уни -
вер зи тет од бра не акре ди то ван је као
др жав ни уни вер зи тет у скла ду с За ко -

ном о ви со ком обра зо ва њу 2011. го ди -
не. Од та да је раз вио ви ше од 54 акре -
ди то ва на про гра ма. Сек тор је но си лац
функ ци је обра зо ва ња, од основ них
ака дем ских до док тор ских сту ди ја.
Наш пред лог је сте да се у бу ду ћим ор -
га ни за ци о ним про ме на ма, ко је мо ра ју
на сту пи ти због лак шег функ ци о ни са -
ња, оп ти ми за ци је функ ци ја и штед ње,
Вој на ака де ми ја по ста ви као ор га ни за -
ци о на це ли на Уни вер зи те та од бра не.

Ка да са гле да те ре ал но ста ње ства ри, све су људ ски ре сур си. Од при је ма у Вој ну гим на зи ју до ре ше ња 
о пен зи о ни са њу, па и по сле то га. Да кле, рад но-прав ни ста тус, шко ло ва ње, уса вр ша ва ње, уна пре ђе ње,
ка жња ва ње, на пре до ва ње, пре ко ман де, упу ћи ва ње на шко ло ва ње у ино стран ство или оства ри ва ње
оста лих пра ва про пи са них за ко ном за при пад ни ке Вој ске Ср би је, па све до кул ту ро ло шког при сту па 
и тра ди ци је, ети ке, мо ра ла и ве ре.

оба за ко на је су по прав ке тек ста ста -
рог, а ре зул тат су уо че них по тре ба да
се од ре ђе на ре ше ња по бољ ша ју и
при ла го де про ме на ма кроз ко је про -
ла зи на ше дру штво.

Ко је су над ле жно сти Сек то -
ра ко јим ру ко во ди те, a ко је су
оба ве зе и за ду же ња по моћ ни ка
ми ни стра?

– Ка да са гле да те ре ал но ста ње
ства ри, све су људ ски ре сур си. Од
при је ма у Вој ну гим на зи ју до ре ше ња
о пен зи о ни са њу, па и по сле то га. Да -
кле, рад но-прав ни ста тус, шко ло ва ње,
уса вр ша ва ње, уна пре ђе ње, ка жња ва -
ње, на пре до ва ње, пре ко ман де, упу ћи -
ва ње на шко ло ва ње у ино стран ство
или оства ри ва ње оста лих пра ва про -
пи са них за ко ном за при пад ни ке Вој -
ске, па све до кул ту ро ло шког при сту -
па и тра ди ци је, ети ке, мо ра ла и ве ре.
За ду же ња по моћ ни ка ми ни стра од -
бра не за људ ске ре сур се је су да ру ко -
во ди Сек то ром и пла ни ра, усме ра ва,
над зи ре рад уну тра шњих ор га ни за ци -
о них је ди ни ца и оба вља по  сло ве стра -
те гиј ског ни воа из де ло кру га Сек то ра.

Да ли по сто ји кон кре тан пре -
д лог ор га ни за ци о них про ме   на у
Сек то ру за људ ске ре сур се?
Ка ко ре ши ти пре кла па ња функ -
ци ја и пре оп те ре ће но ст над ле -
жно сти ма упра ва из ње го вог
са ста ва?

– Да, по сто ји, и већ је фор ми ра на
ко ми си ја ко ја ће се ба ви ти ор га ни за -
ци о но-мо би ли за циј ским про ме на ма, а
до кра ја фе бру а ра тре ба да осми сли
пред ло ге. Не ки од њих су из ме шта ње
Вој не ака де ми је из на ше над ле жно сти
и при па ја ње Уни вер зи те ту од бра не,
ко ји би био фор ми ран као по себ на ор -
га ни за ци о на је ди ни ца у окви ру ко јег
ће би ти и Ин сти тут за стра те гиј ска ис -
тра жи ва ња Ми ни стар ства од бра не.
Та ко ђе, пред ло жи ли смо и об је ди ња -

РЕ НО ВИ РА ЊЕ 
ВОЈ НОГ МУ ЗЕ ЈА

У са ста ву Упра ве за стан -
дард, тра ди ци је и ве те ра не
је и Вој ни му зеј. У јав но сти
се го во ри о ње го вом ре но ви -
ра њу... 

– Вој ни му зеј је зна чај на уста -
но ва за си стем од бра не. По сто ји
про блем  вла сни штва, јер он при -
па да Ре пу бли ци Ср би ји. Тру ди мо
се да нор ма тив но-прав ни аспект
ускла ди мо с Гра дом Бе о гра дом, јер
смо, у су шти ни, ми ко ри сни ци тог
про сто ра. Има мо раз у ме ва ње Ми -
ни стар ства кул ту ре и ин фор ми са -
ња, град ског Се кре та ри ја та за кул -
ту ру, Скуп шти не гра да и оста лих.
И Ди рек ци ја за имо ви ну Ре пу бли ке
Ср би је у нај ско ри јем пе ри о ду тре -
ба да до ста ви сво је ми шље ње. Да -
кле, ка да то бу де фор мал но-прав -
но ре гу ли са но, он да ће мо мо ћи да
ула же мо у одр жа ва ње и об на вља -
ње му зеј ске по став ке, као и ин ве -
сти ци о но и те ку ће одр жа ва ње Му -
зе ја, јер је нео п ход но за шти ти ње -
го во кул ту ро ло шко бла го. У 2015.
го ди ни за ге о дет ска и ге о ме ха нич -
ка ис пи ти ва ња на објек ту Вој ног
му зе ја, што су ну жни ко ра ци за ре -
кон струк ци ју, из дво ји ће мо ви ше
од пет ми ли о на ди на ра.



Та мо јој је и „при род но ме сто”, где мо -
же, по шту ју ћи спе ци фич но сти вој ног
обра зо ва ња и по зи ва за ко ји обра зу је
сту ден те, ис по што ва ти оно што за кон
на ла же. Рек тор Уни вер зи те та од бра не
тре ба да је са мо ста лан ру ко во ди лац,
ди рект но пот чи њен ми ни стру. Ти ме се
не ума њу је ау то но ми ја Уни вер зи те та и
не на ру ша ва на уч но на став ни и ис тра -
жи вач ки про цес, јер ми ни стар од бра -
не не ће има ти ин ге рен ци је да од лу чу је
о на уч но на став ном пла ну. Наш нај ве -
ћи бренд је сте упра во Уни вер зи тет од -
бра не, од но сно Вој на ака де ми ја као
ње го во „ср це”. Бу дућ ност Ми ни стар -
ства од бра не је сте у обра зо ва њу. Ми
смо ли дер у ре ги о ну ка да го во ри мо о
вој ном обра зо ва њу, а на сто ја ће мо да
то бу де мо и ван ње го вих гра ни ца.

Да ли су че сти јав ни кон кур -
си Упра ве за ка дро ве за по пу ну
рад них ме ста у су прот но сти с
ме ра ма Вла де о сма ње њу бро ја
за по сле них у др жав ној упра ви?

– Ми ни стар ство од бра не има про -
блем са по пу ном рад них ме ста, јер по -
сто ји де фи цит ка дра у слу жба ма као
што су гра ђе вин ска и прав на, на при -
мер, и сто га су кон кур си ну жни, би ло
да је реч о при је му вој них слу жбе ни ка
или на ме ште ни ка. По сто ји и при род ни
од лив ка дра – пен зи о ни са ње или ис ти -
ца ње уго во ра вој ни ци ма по уго во ру.
При ли ком при је ма у слу жбу во ди мо ра -
чу на да се све од ви ја у скла ду са за ко -
ном и пла но ви ма ко је има и Ми ни стар -
ство од бра не и Вла да Ср би је. Сва огра -
ни че ња, у том сми слу, у пот пу но сти су
ис по што ва на, не кр ши мо ни јед ну од лу -
ку Вла де, али не сме мо до ве сти у пи та -
ње одр жа ва ње функ ци о нал них спо соб -
но сти си сте ма од бра не и ње го ву опе -
ра тив ну упо тре бу.

За што јав ни кон кур си тра -
ју ве о ма ду го, по не кад и по го -
ди  ну да на?

– Та ква је про це ду ра. У слу ча ју да
по сто ји по тре ба за по пу ном рад ног
ме ста по хит ном по ступ ку, пре ко ман -
ду је се ка дар из по сто је ћег са ста ва.
Кон курс на про це ду ра про пи са на је
за ко ном, и она је, с јед не стра не оте -
жа ва ју ћи и успо ра ва ју ћи фак тор, али
с дру ге стра не је до бра, јер је вој ни
по зив ве о ма спе ци фи чан. При ме ра
ра ди, на по след њи кон курс за 205

упра жње них ме ста при ја ви ло се ви ше
од 5.000 кан ди да та. Из ра чу нај те он да
ко ли ко са мо тре ба да на ко ми си ја ма
да пре гле да ју све при ја ве. По сле те -
сто ва и без бед но сне про ве ре, мо ра те
ода бра ти ком плет ну лич ност, има ти
све ула зне па ра ме тре ве ри фи ко ва не
на на уч но за сно ва ној ме то ди. Од го -
вор но твр дим да Ми ни стар ство од -
бра не та кве по сло ве ра ди по за ко ну.

Ак ту ел на је и иде ја о уво ђе -
њу два до дат на ро ка за до бро -
вољ но слу же ње вој ног ро ка с
оруж јем и про ду же ње тра ја ња
та кве слу жбе на шест ме се ци.

– Иде ја се ја ви ла као мо гућ ност
ко ја би уна пре ди ла по сто је ћи си стем
упу ћи ва ња на до бро вољ но слу же ње
вој ног ро ка. Про шле го ди не по ве ћан је
број упут них ро ко ва с два на че ти ри,
као што се и број кан ди да та по ве ћао с
1.000 на 1.800. Још се раз ма тра да ли
да у овој го ди ни, у че ти ри ро ка, при ми -
мо 2.000 кан ди да та. Ве о ма је до бар од -
зив оних ко ји хо ће до бро вољ но да слу -
же вој ску, али мо ра мо да во ди мо ра чу -
на и о фи нан си ја ма и по тре ба ма раз во -
ја. Ка да го во ри мо о про ду же њу тра ја -
ња вој ног ро ка на шест ме се ци, не
сме мо да за не ма ри мо пи та ње фи нан -
си ја. Зна чај но је то што је по ве ћа но
ин те ре со ва ње за до бро вољ но слу же -
ње вој ног ро ка, што све до чи и о угле -
ду Вој ске у дру штву – за сва ки рок има -
мо бар до пет пу та ви ше при ја вље них
не го што је по треб но. За на ред ни
упут ни рок, за 500 ме ста при ја ви ло се
око 2.000 кан ди да та. То нам омо гу ћа ва
да иза бе ре мо нај бо ље. 

Ве ли ко је ин те ре со ва ње за
слу жбу у ак тив ној ре зер ви. До
кра ја го ди не Вој ска Ср би је
тре ба да при ми пр вих 100 кан -
ди да та.

– Та кав мо дел по сто ји у мно гим
зе мља ма, а на мет нуо се као ре ше ње
ко је у оп ти мал ном ро ку да је нај бо ље
ре зул та те. Основ на иде ја слу жбе у ак -
тив ној ре зер ви је сте да се обез бе де
до вољ ни људ ски ре сур си, од но сно, да
уз при пад ни ке Вој ске Ср би је има мо по -
у зда не и ефи ка сне је ди ни це до бро во -
ља ца, об у че не и мо ти ви са не. То ком
2015. го ди не ви де ће мо ка ко то функ ци -
о ни ше у прак си, и на осно ву то га мо дел
до ра ђи ва ти. Ин сти тут за стра те гиј ска

ис тра жи ва ња ана ли зи рао је за ин те ре -
со ва ност за ак тив ну ре зер ву. За 20 да -
на би ло је ви ше од 700 по пу ње них
упит ни ка. За ин те ре со ва ност, ко ја се
ме ри ла на ска ли од 1 до 5, из но си ла је
чак 3,95. Они ма ко ји се опре де ле за ак -
тив ну ре зер ву си стем од бра не мо же на
ме сеч ном ни воу да по ну ди скром ну фи -
нан сиј ску на док на ду, не ко ли ко хи ља да
ди на ра, па сто га ве ру јем да у овом слу -
ча ју они мо гу мно го ви ше да по ну де си -
сте му. Сред ства ко ја ће ме сеч но до би -
ја ти су, за пра во, за лог до го во ра, то јест
уго во ра ко ји пот пи су ју. Ов де је, очи то,
ви ше реч о па три о ти зму, мо жда за бо -
ра вље ном у јед ном пе ри о ду, и по ве ре -
њу у си стем од бра не.

Ка ко ће си стем од бра не мо -
ћи да ан га жу је при пад ни ке ак -
тив не ре зер ве?

– Ан га жо ва ће мо их по по тре би.
Ово је, на не ки на чин, „проб ни про је -
кат”, го во ри мо о ма лом узор ку, да би -
смо ви де ли ка ко функ ци о ни ше на ни воу
ко ман до ва ња. По ка за ло се, без об зи ра
на до бру во љу и мо ти ви са ност гра ђа на
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ПСИ ХО ЛО ШКА 
ДЕ ЛАТ НОСТ У 
СИ СТЕ МУ ОД БРА НЕ

Од не дав но је у Сек то ру за
људ ске ре сур се и Оде ље ње
за пси хо ло шку де лат ност.
Пре по зна је ли си стем од бра -
не до вољ но до бро ње го ву
уло гу и зна чај?

– У си сте му од бра не још ни је
до вољ но до бро пре по зна та уло га и
зна чај тог оде ље ња, ко га се, углав -
ном, се ти мо ако се до го ди не ки ван -
ред ни до га ђај с тра гич ним ис хо дом,
а чи ји је узрок људ ски фак тор. Сма -
трам да је Оде ље ње ве о ма до бро
по ста вље но, и да је нео п ход но пси -
хо ло шку де лат ност ка пи лар но спро -
ве сти до сва ке је ди ни це Вој ске. Та -
ко ђе, ве ру јем да се мо же ура ди ти
ви ше на дру га чи јем по зи ци о ни ра њу
и пре по зна ва њу ње го ве уло ге, ка да
го во ри мо о пре вен ти ви. По треб но
је, у на ред ном пе ри о ду, Оде ље њу за
пси хо ло шку де лат ност обез бе ди ти
да бу де до вољ но ко ри сно, јер за
то има и зна ња и ис ку ства.



да до при не ти лак шем ре ша ва -
њу стам бе них про бле ма бив ших
и са да шњих при пад ни ка Ми ни -
стар ства од бра не и Вој ске?

– Пра вил ник је усво јен кра јем про -
шле го ди не. Сма трам да су ство ре ни
усло ви да рас по де ла ста но ва бу де бр жа,
ефи ка сни ја и тран спа рент ни ја. Тре нут -
но по сто ји ве ли ки број зах те ва. До бро
се по ка зао про је кат „Сте па Сте па но -
вић”, а на дам се уско ро и „Алек са Дун -
дић” у Зе му ну. По след ње две и по го ди -
не по де ље но је ви ше од 1.400 ста но ва.
Стам бе не по тре бе у си сте му од бра не
ре ша ва не су и про ме ном на ме не слу -
жбе них ста но ва у ста но ве у за куп, до де -
лом адап ти ра них про сто ра за ста но ва -
ње, стам бе ним кре ди ти ма из сред ста ва
ко мер ци јал них ба на ка и до де лом ста но -
ва пре ма Пра вил ни ку фон да СО ВО.
Оста ло је још 46 ста но ва ко ји тре ба да
бу ду до де ље ни пре ма ста ром пра вил ни -
ку, иа ко се пре ма но вом већ по сту па.

По сто ји и ста ри, ду го го ди -
шњи и на сле ђе ни про блем ускла -

ђи ва ња вој них пен зи ја на осно ву
Ре ше ња о ван ред ном ускла ђи ва -
њу пен зи ја из ја ну а ра 2008. го ди -
не. Ка ко то ре ши ти?

– Ми ни стар од бра не Бра ти слав Га -
шић са стао се са де ле га ци јом вој них
пен зи о не ра, њи хо вим не фо р мал ним
удру же њем, ко је је одр жа ло про тест
ис пред згра де Вла де. Пред у зе те су ме -
ре да се про на ђе ре ше ње. Ме ђу тим, из -
ме на ма За ко на о пен зиј ском и ин ва лид -
ском оси гу ра њу то је да нас у над ле жно -
сти дру гог ми ни стар ства. За што 2008.
го ди не ни су ускла ђе не вој не пен зи је не
зна мо, али зна мо да је реч о ве ли ком ду -
гу вој ним пен зи о не ри ма. Ми ни стар Га -
шић по кре нуо је ини ци ја ти ву да са ми -
ни стри ма ра да и фи нан си ја про на ђе ре -
ше ње до кра ја фе бру а ра. Кра јем про -
шле го ди не о то ме се раз го ва ра ло и у
На род ној скуп шти ни, и сви су са гла сни
да про блем по сто ји и да га тре ба окон -
ча ти, са мо се тра же мо да ли те ти.

Са ња АН ЂЕЛ КО ВИЋ
Сни мио Јо во МА МУ ЛА

то ком про шло го ди шњих по пла ва, да је
ипак си ту а ци ја ор га ни зо ва ни ја оног
тре нут ка ка да се ан га жу је Вој ска.

Као си стем по ка за ли смо со -
ли дар ност и у ор га ни зо ва њу
ху ма ни тар них ак ци ја при ку -
пља ња нов ча не по мо ћи. 

– У 2014. го ди ни при ку пље но је ви -
ше од 11,5 ми ли о на ди на ра ху ма ни тар -
не по мо ћи. Го во рим о нов цу ко ји су
при пад ни ци Ми ни стар ства од бра не и
Вој ске Ср би је из дво ји ли из „свог џе па”,
од сво јих пла та. Углав ном је при ку пља -
на по моћ за ле че ње на ших при пад ни ка
или чла но ва њи хо вих по ро ди ца. Фор -
ми ра на је ко ми си ја ко ја про це њу је слу -
ча је ве, и уз одо бре ње ми ни стра од бра -
не, ак ци ја се спро во ди ла у свим је ди -
ни ца ма си сте ма од бра не. Око 5,5 ми -
ли о на ди на ра при ку пље но је у пет ху -
ма ни тар них ак ци ја, а ви ше од шест ми -
ли о на за на ше љу де ко ји су угро же ни
то ком ка та стро фал них по пла ва.

Хо ће ли нов стам бе ни пра вил -
ник и осни ва ње Стам бе ног фон -



нералштаба Војске Србије генерал Љубиша Диковић, са са-
радницима, као и наши успешни спортисти, гости, сарадни-
ци и пријатељи редакције.

Према речима директора Медија центра „Одбрана” пу-
ковника Стевице Карапанџина, који је представио најважнија
достигнућа куће у години за нама, слоган војне параде „Корак
победника” и велики број елемената визуелног идентитета из-
недрени су управо у тој установи. Уз то, фотографија фото-ре-
портера Горана Станковића којим је приказана помоћ Војске
Србије у завејаном Банату, објављена је у свим медијима.

– Наши дизајнери реализовали су 168 рекламних кампа-
ња и израдили 350 графичких производа, међу којима и зва-
нични логотип 100. годишњице Првог светског рата – нагла-
сио је пуковник Карапанџин и додао да је међу 80 наслова,
која је та издавачка кућа објавила, петина из области војне
публицистике. Годину за нама, према његовим речима, обе-
лежили су и културни садржаји, које је Медија центар „Од-
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СВЕЧАНОСТ ПОВОДОМ ДАНА МЕДИЈА ЦЕНТРА „ОДБРАНА”

Војно перо
– огледало система
Новинар Новинске агенције „Танјуг” Марко Петковић овогодишњи је добитник новинарске
награде „Иван Марковић” за репортажу „У цокулама и по дванаест сати”, за најуспешнијег
спортисту Војске Србије у 2014. години проглашен је капетан Блажо Максимовић, припадник
204. ваздухопловне бригаде В и ПВО, док је награда за најбољу спортску екипу додељена
падобранској екипи Војске Србије „Небеске видре”

М
едија центар „Одбрана” обележио је 23. јану-
ара у Свечаној сали Дома Војске Србије дан
када је 1879. године у Србији изашао први
број војног листа „Ратник”, чију традицију на-

ставља часопис „Одбрана”, као и 136 година војне штам-
пе у Србији. Већ традиционално, том приликом додеље-
не су награде победнику конкурса за новинарску награду
„Иван Марковић” за извештавање о активностима Ми-
нистарства одбране и Војске Србије и најбољем спорти-
сти и спортској екипи Војске Србије у 2014. години. То су
акције које Медија центар и редакција магазина „Одбра-
на”, раније Новинско-информативни центар „Војска” и
истоимени лист, спроводе од 1994. године. 

Реч као мач

Свечаности су присуствовали државни секретар у
Министарству одбране Зоран Ђорђевић и начелник Ге-



ње са јавношћу и зато већ дуже време користи своје капаци-
тете за организацију културних активности.

– Тако повезујући функције информисања и културе чу-
вамо најбоље традиције наше војске и српске историје, по-
тврђујући добру ранију праксу у систему одбране да обједи-
њеним капацитетима постижемо рационалније и вредне
ефекте – закључио је пуковник Бошковић. 

Лауреати

Новинар Новинске агенције „Танјуг” Марко Петковић
овогодишњи је добитник новинарске награде „Иван Марко-
вић” за репортажу „У цокулама и по дванаест сати”. 

За најуспешнијег спортисту Војске Србије у 2014. годи-
ни жири је изабрао капетана Блажу Максимовића, припадни-
ка 204. ваздухопловне бригаде В и ПВО, док је награда за
најбољу спортску екипу додељена падобранској екипи Вој-
ске Србије „Небеске видре”. Поменута спортска признања
доделио је жири којим је председавао бригадни генерал Си-
ниша Радовић, шеф Делегације Србије при CISM. 

Одлуком Колегијума директора Медија центра „Одбра-
на”, др Миле Бјелајац, научни саветник у Институту за нови-
ју историју Србије, проглашен је за сарадника године, а пла-
кету му је уручио пуковник Карапанџин. ƒ

Биљана МИЉИЋ
Снимили Душан АТЛАГИЋ

Даримир БАНДА

ИНСПИРИСАНИ БАТОМ ЕШЕЛОНА

У извештају жирија наводи се да текст Марка Петко-
вића одликује изузетно уочавање свих важних елемената
припреме војне параде. Писана је репортерско-извештач-
ким стилом, без патетике и сувишних речи, као сваки вр-
хунски агенцијски извештај. Репортажа је одлично илу-
стрована фото и видео-материјалом агенције „Танјуг”, и, по
сазнању жирија, текст је који је највише преношен када је
реч о информисању о припремама за тај догађај. 

Такође, жири је једногласно одлучио да додели и Спе-
цијално признање Ђурђици Драгаш Вуковљак и новинар-
ској екипи Првог програма Радио Београда која је реализо-
вала директан пренос војне параде „Корак победника”. Жи-
ријем за доделу награде председавао је генерални секре-
тар УНС-а Нино Брајовић, а чланови жирија били су Драга-
на Марковић и Снежана Ђокић из Медија центра „Одбра-
на”, потпуковник Михаило Зоговић и Хелена Милошевић из
Управе за односе са јавношћу Министарства одбране. 
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брана” као организатор и коорганизатор приредио, а које је
посетило више од 70.000 људи.

У овој години, како је најавио директор Медија центра
„Одбрана”, наставиће се дигитализација богате фото-архиве
те куће, а у припреми је и промотивна кампања магазина „Од-
брана”, чији је циљ афирмација међу млађом читалачком пу-
бликом.

– Kолектив Медија центра „Одбрана” спреман је да по
питању представљања система одбране у јавности, екстерној
и интерној, али и јачања моралне компоненте војне моћи Вој-
ске Србије, одговори на све изазове у времену које је пред на-
ма – поручио је пуковник Карапанџин на крају обраћања. 

Честитајући празник припaдницима Медија центра „Од-
брана”, државни секретар Зоран Ђорђевић нагласио је да Вој-
ска Србије ужива велико поверење међу својим грађанима, да
је цењена и уважена, а да заслугу за то у великој мери има и
Медија центар „Одбрана”.

– Кажу да је реч убојитија од метка. То и јесте разлог због
ког увек одговорно приступамо објављивању сваке информа-
ције. Као државни секретар у Министарству одбране, као од-
говоран човек који је привржен истини, истичем да из наше
куће није и неће изаћи ниједна неистина. То је случај и данас, а
тако ће бити и у будућности – поручио је државни секретар
Ђорђевић додајући да су захваљујући раду запослених све ак-
тивности система одбране биле пропраћене и на веб сајту Ми-
нистарства, на друштвеним мрежама, али и на страницама ма-
газина „Одбрана”.

Према његовим речима, то је био начин да се информи-
ше јавност, али и припадници система одбране о свим актив-
ностима у систему одбране.

– Магазину „Одбрана” се верује. На његовим страница-
ма увек су проверене и тачне информације. Било да је реч о
Министарству одбране или о Војсци Србије. Тако је било од
оснивања листа, када је носио име „Ратник” – нагласио је др-
жавни секретар Ђорђевић подсећајући на познату мисао да је
„ у рату најубојитије оружје, а у миру реч”. 

Начелник Управе за односе са јавношћу Министарства
одбране пуковник Петар Бошковић, подсећајући на традицију
војног новинарства, нагласио је да она још више обавезује на
постизање што вреднијих резултата у свом раду и афирмаци-
ји Министарства одбране и Војске Србије. 

– Обједињавањем информативне и издавачке делатно-
сти у оквиру Медија центра „Одбрана” и Војне штампарије,
рационализовали смо и учинили ефикаснијим наше капаците-
те – поручио је пуковник Бошковић. 

Како је истакао, Управа за односе са јавношћу полази од
тога да пажљиво креирани и професионално медијски испра-
ћени културни догађаји, подразумевају активно комуницира-



У
студији препрека с којима се суочавају жене за-
послене у Полицији и Војсци Србије – „Увек жена,
никад колегиница”, коју је пре три године објавио
Београдски центар за безбедносну политику, по-
тврђује се да су жене током протекле деценије

добиле знатно већу могућност да се запошљавају у сектору
безбедности, и да је заокружен законодавни и институцио-
нални оквир за родну равноправност и заштиту од дискри-
минације.

– У Министарству одбране и Војсци Србије, према резултатима родне анализе из октобра 2014. 

године, ради 19,34 одсто жена. Статистика каже да, што је виши ниво руковођења, то је учешће

жена мање, а као разлог обично се наводи недовољан број њих с вишим чиновима и потребним

квалификацијама, или годинама стажа, што ће се извесно променити у годинама пред нама – каже

др Јованка Шарановић, саветница за родну равноправност у систему одбране. Такође, потврђује да

број жена које обезбеђују неопходне предуслове да се нађу на највишим руководећим позицијама

расте. Кад је реч о конкретним случајевима угрожавања права жена у систему одбране, током

године за нама, Управи за традицију, стандард и ветеране, две жене, војне службенице, пријавиле

су случајеве злостављања на раду. Које је починила жена! 

1 .  ф е б р у а р 2 0 1 5 .
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Ипак, наводе истраживачице Маја Бјелош, Горана
Одановић и Соња Стојановић Гајић, и поред тога, „чини се
да се системи безбедности и одбране прилагођавају про-
менама у ходу, односно да не постоји јасан план за инте-
грисање политике родне равноправности у систем обуке,
развој и вођење каријере жена”. 

– Жене су и даље, упркос значајним реформама, знат-
но мање заступљене на оперативним дужностима, на ви-
шим командним и руководећим местима. Изазови с којима

Жене у систему одбране – између планова и стварности

Пракса, не више



17ексклузива
се оне суочавају у традиционално мушким срединама јесу
бројни, и обухватају ограничења која се односе на пријем
на школовање, усавршавање и напредовање, те тешкоће
усклађивања професионалног и приватног живота. Такође,
широк спектар вербалних и невербалних понашања којима
се фаворизују увредљиви, непријатељски и понижавајући
ставови о женама.

И даље на делу предрасуде
Оне скрећу пажњу и на „неједнаке могућности за шко-

ловање (и) на Војној академији” условљен квотама, то јест
„горњим границама” за пријем жена, уз тезу да је војна (и
полицијска) професија и даље оптерећена предрасудама да
је за њихово обављање од пресудне важности физичка сна-
га, а мање интелектуална способност. Жене се перципира-
ју као физички слабије од мушкараца и, у складу с тим, до-
минантно мишљење је да не могу обављати полицијске и
војне послове једнако добро као мушкарци, наводи се у тој
студији, уз допуну да и да-
ље царују предрасуде „да
су жене осећајније, пе-
дантније, аналитичне, бо-
ље у пословима неге, пру-
жања помоћи другима,
интерперсоналним одно-
сима и у обављању ду-
жности које не захтевају
физичку снагу, па су оне
генерацијама заступљене
на одређеним типовима
послова који неформално
важе за женске и теже се
пробијају ка мушким по-
словима – у специјалним
јединицама, трупи”. Како
то изгледа данас, шта се
променило?

Национални акциони
план за примену резолу-
ције 1325 Савета безбед-
ности Уједињених нација
– Жене, мир и безбедност
(НАП), којим су предвиђе-
не и посебне мере за уво-
ђење родне перспективе
у рад сектора безбедно-
сти, дефинисан је за пе-
риод од 2010. до 2015. го- Др Јованка Шарановић, саветница за родну равноправност

дине. Др Јованка Шарановић, директорка Института за
стратегијска истраживања и саветница за родну равно-
правност министра одбране, каже да је, упркос тешкоћама
и бројним проблемима и изазовима пред којима се као дру-
штво налазимо, задовољна одржавањем континуитета ба-
вљења темом и доследном имплементацијом онога што је
планирано тим документом, као и годишњим плановима
његове реализације у Министарству одбране. 

– Вероватно је могло боље и више, јер то увек може,
али то што нисмо урадили сачекаће други акциони план.
Имамо више искуства у бављењу овом темом, већи број
едукованих људи, разгранату мрежу сарадника, и, оно што
је најзначајније – свест о родној равноправности и јачој за-
штити жена много боље је укорењена. Верујем да процес
регрутовања жена и стварање услова за њихово задржава-
ње у систему одбране треба да постану доминантни садр-
жаји функције управљања људским ресурсима.
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Искораци на трновитом путу
Списак искорака на путу успостављања суштинске

родне равноправности није мали. Сва институционална те-
ла и механизми родне равноправности предвиђени НАП-
ом, као најважнија системска претпоставка за пуно оства-
ривање родне равноправности, јесу функционални, изузев
механизма саветника/це за родну равноправност у цивил-
ним и војним мисијама, каже др Шарановић.

– Од кључног значаја у овом тренутку јесте праћење и
анализирање њиховог рада, што и чинимо на основу редов-
них шестомесечних извештаја Аналитичке групе, доступне
на званичном сајту нашег министраства, да би се на основу
утврђивања статистичких и других показатеља о ефектима
спровођења њиховог рада могле планирати активности ра-
ди њиховог оснаживања, одрживости и повећања ефика-
сности у будућности.  

Када је реч о механизмима саветника/це за родну рав-
ноправност у цивилним и војним мисијама створени су сви
предуслови и за овај механизам, истиче саветница за род-
ну равноправност. 

– Организовали смо три курса за родне саветнике/це
команданата националних контингената у мировним опе-
рацијама у Центру за мировне операције и до сада је за
обављање те дужности обучено 90 лица из Министарства
одбране и Војске, као и из МУП-а и с цивилних факултета.
Још пет наших људи завршило је обуку за саветнике/це за
родну равноправност у цивилним и војним мисијама у ино-
странству (Шведска и БиХ). Овај механизам показао се де-
лотворним и корисним у мисији ЕУФОРА у Демократској
Републици Конго 2006. године, где је команданту операци-
ја додељен саветник за родна питања, који је обучио снаге
мисије о томе како да интегришу родна питања у своје ак-
тивности. И код нас је присутна свест о потреби и значају
успостављања овог механизма.

Питање родне равноправности није више ексклузива
већ пракса која је заживела и чија је одрживост задатак
свих. То није само питање повећања свести о значају рода
у систему одбране, већ колико је женама обезбеђен при-
ступ образовању, усавршавању и обукама на војнообра-

зовним институцијама и какав помак је систем одбране
учинио. Да су сви нивои школовања доступни и отворени
за жене, без икаквих ограничења, укључујући и већ поме-
нуте „горње лимите”, потврђује саветница.

– Примена квота у пријему девојака на Војну академи-
ју била је позитивно-подстицајна у почетним годинама
пријема, али је, у зависности од успеха на селекцији у не-
ким годинама пријема, уписиван и већи број у односу на
квоту. Прошле године није ни била одређена квота за при-
јем девојака, а међу примљенима по конкурсу било је око
30 одсто, док је их је, у односу на укупан број примљених,
oкo 15 процената. На конкурсу за пријем у Војну гимнази-
ју, који је прошле године први пут „отворен” и за девојке,
на 90 места конкурисало је више од 900 кандидаткиња, да
би после другог круга селекције примљено 59 дечака и 31
девојчица.

Међутим, интеграцију родне перспективе успоравају
и недовољан број инструктора, недостатак едукативних
материјала и релативно спор процес модернизације на-
ставних садржаја.

– Недовољна је, такође, реализација појединих едука-
тивних активности као што је обука руководства и обука
по дубини система одбране, где пре свега мислим на једи-
нице Војске, за шта би делимично оправдање могли бити
социјално-економски проблеми у друштву, који као приори-
тет кандидују друге теме. За ову годину планирали смо низ
активности које ће бити наш одговор на уочене изазове, пре
свега обуку највиших руководилаца, јер је најбитније да ру-
ководећи кадар разуме значај родне перспективе.

Особе од поверења
Један од специфичних механизама родне равноправ-

ности, предвиђен НАП-ом, ради пружања примарне коле-
гијалне помоћи запосленима по питању родне равноправ-
ности, јесу „особе од поверења”, чија се обука наставља.
Они су директно повезани са др Шарановић, саветницом
за родну равноправност, која потврђује да у овом тренут-
ку „по дубини система” има 230 „особа од поверења” уз
420 њихових заменика.  

– Формирали смо базу података и електронски се
умрежили. До сада смо одржали две обуке за „особе од по-
верења”, а планирамо да наставимо с том праксом. Свака-
ко да ћемо тај задатак све успешније реализовати јер смо,
с Агенцијом UN WO MEN и Повереником за заштиту рав-
ноправности, завршили Приручник за особе од поверења,
на који се дуго чекало. Дистрибуирали смо га свим органи-
зационим целинама система одбране па ће „особе од по-
верења” имати алат који ће им користити да свој посао
обављају квалитетније.

Пораст броја жена у систему
Редовне шестомесечне и годишње родне анализе

процентуалне заступљености жена у систему одбране и
статистика која их прати, на основу показатеља добијених
од надлежних, кажу да, у односу на мај 2014. године, када
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је проценат износио 19,20, постоји благи пораст учешћа
жена у односу на укупан број запослених, за 0,14 одсто. До
наведеног повећања дошло је, пре свега, у категорији
„професионална војна лица” у поткатегорији официри
(0,63 одсто), с обзиром на чињеницу да је у септембру
2014. године у чин потпоручника унапређено 55 кадетки-
ња које су завршиле Војну академију.

Пораст се може очекивати и у поткатегорији подофи-
цира, с обзиром на то да је завршен и курс за њихово оспо-
собљавање. Заступљеност жена у Војсци Србије, према
пресеку од 30. септембра 2014, износи 8,3 одсто, што је
слично земљама у окружењу. 

Статистика, пак, одговара и на питање колико су жена-
ма доступне руководеће позиције и то на начин да потврђу-
је да – што је виши ниво руковођења то је учешће жена ма-
ње, уз процену да ће с временом њихова заступљеност ра-
сти, сагласно стицању услова кандидаткиња за постављење
на руководеће, односно командне дужности – каже дирек-
торка Института за стратегијска истраживања. 

– На овакав тренд указује и структура чинова жена у
нашој војсци, јер је највећи број жена официра у чину пот-
поручника (6,7 одсто), водника у категорији подофицира (1,2
одсто) и чина разводника у категорији професионалних вој-
ника (8,7 одсто). 

Релативно мала заступљеност жена на руководећим,
командним дужностима, према оцени Управе за људске ре-
сурсе Генералштаба, директна је последица структуре Вој-
ске у којој се готово сва таква места попуњавају официрима
или подофицирима, као и недовољног броја жена виших чи-
нова с потребним квалификацијама, односно година стажа
у Војсци, за постављење на високе и више позиције.

Др Јованка Шарановић мисли да кадровску пирамиду
не треба утврђивати одвојено за мушкарце и жене, јер би
се тиме компромитовала суштина родне равноправности.

– Место жена официра у кадровској пирамиди треба
да проистекне из доследне примене суштинских принципа

и стандарда родне равноправности. Пројектовање кадров-
ске пирамиде официрки, у смислу постављања рокова у ко-
јима треба да се на одређеним позицијама нађе одређени
број жена официра, не би било добро ни за војну организа-
цију ни за жене уопште. Оно што је чињеница јесте да стал-
но расте број жена које обезбеђују неопходне предуслове
да се нађу на најодговорнијим дужностима.

Пријаве због злостављања
Има ли злостављаних жена на радном месту и шта се

чини на превенцији те појаве? Правни оквир садржан је у
одредбама Закона о спречавању злостављања на раду, ко-
јим су уређене обавезе послодавца и запослених у погледу
предузимања превентивних мера за стварање здраве радне
околине и спречавање те појаве. Такође, ради превенције
мобинга, едуковани припадници Министарства одбране и
Војске Србије о тој теми говоре колегама на свим нивоима
система.

Успостављањем института „особе од поверења”, уре-
ђивањем механизма извештавања и давањем препорука да
се изабрана лица подрже у настојањима да отвореним раз-
говорима и саветима помогну колегама да превазиђу одре-
ђене проблеме који утичу да се евентуално осете дискрими-
нисаним или злостављаним, значај узајамног поштовања и
толеранције још једном је доспео у први план.

Саветница Шарановић подсећа и да су, осим инсти-
тута предвиђених Резолуцијом 1325, узуси понашања са-
држани и у Правилу службе и Кодексу части, а да су при-
падници наше војске дужни да се придржавају, али ипак
су забележени случајеви подношења пријава због зло-
стављања на раду.

– Конкретно, у 2014. години, Управи за традицији, стан-
дард и ветеране у оквиру прикупљања података ради изра-
де шестомесечног и годишњег извештаја Аналитичке групе
за спровођење НАП-а, достављени су подаци да су „два вој-
на службеника женског пола” пријавиле злостављање на ра-
ду од особа женског пола, и то у првом случају од колегини-
це, а у другом од претпостављеног старешине. 

У првом случају посредовано је у три наврата, судски
поступак није покренут, али је једна од страна у спору под-
нела захтев за промену радног места из разлога који ни-
је у вези с овим спором, док у другом случају, није наве-
дено да ли је покренут поступак за заштиту од злоста-
вљања код послодавца, већ је истакнуто да се једна од
припадница непосредно обратила Заштитнику грађана.
Заштитник грађана тражио је изјашњење о предузетим
мерама ради отклањања пропуста и изјашњење је до-
стављено у назначеном року.

Јованка Шарановић, ипак, истиче да се, узимајући у об-
зир укупан број припадника Министарства одбране и Вој-
ске Србије, са сигурношћу може утврдити да спровођење
превентивних мера, које се пре свега огледају у едукацији,
резултира поштовањем прописаних правила понашања, то-
леранције и узајамног уважавања, па је реч о појединачним
случајевима. ƒ

Владимир ВЈЕШТИЋ



П
рви тактови оркестра Гарде најављују долазак, сад
већ препознатљивог, плавог строја горостасних мо-
мака, прошараног с по којом шармантном дамом. У
црним угланцаним чизмама, како и приличи гардиј-
ском батаљону, с белим рукавицама и пушком у ру-

ци преузимају сцену. Током пар минута, у које „упакују” ме-
сеце напорног рада, звуке оркестра повремено надгласа је-
дино одсечна команда. 

Док с лакоћом окрећу пушке и крећу се у припремље-
ним формацијама публика их части овацијама. Када стану у
„тунел” и заврте бајонете, формирајући шпалир кроз који ко-
мандир треба да прође, завлада мук. Неколико секунди, чи-
ни се, нико не дише. Командир одсечним, стројевим кора-

Наступају ретко, врло кратко и 
изузетно ефектно. У неколико минута
„упакују” месеце напорног рада 
током којих су „плес” с пушком 
у руци довели до савршенства. 
Однедавно, поново је егзерцир Гарде
саставни део свих већих 
војних свечаности.
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Кроз шпалир ба



ком пролази кроз „летеће ножеве”. Опет овације. И више
него заслужене.

Савршенство корака

– Када смо пре четири године решили да поново врати-
мо егзерцир у Гарду, најпре смо гледали старе слике и видео
снимке страних армија како бисмо направили нешто ново, а
нама својствено. Има земаља чији су егзерцири строго вој-
нички, док неке више потенцирају на визуелном ефекту, те
уводе и одређене елементе који нису војнички. Ми, ипак, од
почетка егзерцира, тежимо врхунском извођењу стројевих

радњи у месту и кретању – објашњава како је текло поновно
увођење егзерцира у српску војску потпуковник Владимир
Вукајловић, командант гардијског батаљона. 

Пре четири године у Пожаревцу, у оквиру обележава-
ња 180. годишњице од формирања Гарде, гардисти су се, по-
сле вишедеценијске паузе, представили егзерциром. Пома-
ло заборављену вештину извођења најсложенијих стројевих
радњи у месту и кретању, које се изводе с пушком, тада су
поново оживела четири командира са војницима на редов-
ном служењу војног рока. Свечаност, каква је и доликовала
јединици с 180 година дугом традицијом, затворила је цен-
тар Пожаревца, а на платоу су се смењивала четири егзер-
цира с различитим кореографијама.

Данас, четири године касније и са професионалцима у
строју, егзерцир спремају око два месеца, јер за сваку све-
чаност имају нову кореографију. Труде се, када им редовни
задаци то дозвољавају, да вежбају сваког дана. Ипак, пред
наступе се ради далеко интензивније. Тада од шест сати уве-
жбавања, дуже од четири је ефективно, а оно мало преоста-
лог, „отпада” на паузе, јер полуаутоматска пушка 7,62 М
59/66 „паповка”, с којом се изводи егзерцир, тежи, нимало
наивних, 4,2 килограма. Неретко, када је баш „густо”, уве-
жбавају и викендом.

Број људи у егзерциру зависи од свечаности и просто-
ра на ком се изводи. Наступали су и са 30, 40, 70 и 100 вој-
ника. Прве две године егзерцир се изводио без музике, ис-
кључиво по комади, а онда су, 2011. године на промоцији
најмлађих официра увели музику. С првим нотама, преста-
ју и команде, а „вођење” егзерцира преузимају слух и му-
зикалност. 

Гарда је од првог дана формирања имала привилегију
да бира своје чланове, а најбољи од најбољих красе гардиј-
ски батаљон. Високим и крупним момцима пут до егзерцира
може да препречи само недостатак музикалности и способ-
ности да прате ритам, јер с првим звуцима оркестра, гласов-
ну команду командира замењују ноте, односно музика. 

Поносни што су део српске војничке елите, гардисти
дају максимум на сваком задатку. Посвећеност послу, зала-
гање, преданост и жеља да себе, своју јединицу и Војску
представе у најбољем светлу за резултат имају сваки пут са-
вршен егзерцир.

– Најтеже је одржати мотивисаност војника све време
увежбавања. Доста је захтевно и напорно, па је нормално да
у одређеном тренутку, обично на половини увежбавања, до-
ђе до замора – каже садашњи командир егзерцира поручник
Ђорђе Симић, напомињући да су радње које изводе, уколико
не воде рачуна, опасне и по њих и војнике око њих, па гарди-

ТРАДИЦИЈА ЕГЗЕРЦИРА

Први званични приказ увежбаности стројевих рад-
њи – егзерцира, изведен је на Ђурђевдан 1924. године,
када је на хиподрому „Царева ћуприја” Гарда обележава-
ла Дан јединице и пуковску славу. Наредних година, све
до почетка Другог светског рата, истим поводом офици-
ри на коњима, а војници с копљима и пушкама, изводили
су синхронизоване, а сложене стројеве радње. После ра-
та, Гарда је делила судбину брзих и честих промена које
је проживљавала војска. Времена за увежбавање и при-
каз егзерцира, врло сложене и комплексне вештине, ни-
је било, па је он полако ишчезао из обуке.

ОД ПАПИРА ДО ПЛАТОА

Министар одбране наређује ангажовање егзерцира.
Командант Гарде издаје основне смернице команданту
гардијског батаљона, који командиру егзерцира даје по-
лазну основу – дужну трајања, број учесника и формаци-
ју. Командир, на основу музике коју изабере начелник ор-
кестра, осмишљава „костур” егзерцира, који представља
претпостављенима, а онда војницима предстоји „лакши”
посао – увежбавање до савршенства.

јонета



ста у егзерциру мора бити потпуно концентрисан све време.
Осим тога, проблем им, прича Симић, представља и време
које имају за увежбавање, јер им ангажовање на осталим за-
дацима не оставља простора да вежбају у оној мери колико
би желели. Упркос томе, каже он, труде се да увек буду на
висини задатка.

Увежбавање проласка кроз „тунел”, формацију по којој
су војници прославили поручника Симића, изискивало је до-
ста труда и рада. Последица тога била је савршена корео-
графија и за око посматрача и за искусне зналце егзерцира. 

 – Када смо почели с увежбавањем те тачке, војници су
страховали да ме не повреде. Требало је времена и рада да
стекну рутину. Тада, а и данас, кажем им да је њихов посао
да раде оно што им ја наредим, а мој да обезбедим да не до-
ђе до повређивања – објашњава садашњи командир егзер-
цира, и додаје да му је увежбавање „тунела” до савршенства
оставило и неколико малих ожиљака од бајонета.

Дух строја

Егзерцир Гарде данас, четири године после поновног уво-
ђења, изводе професионални војници. Међу њима старешине
бирају најбоље, оне који у сваком смислу представљају војни-
ка за пример. И управо такви гардисти одузимају дах грађани-
ма Србије где год да се појаве.

 – За сваку прилику припремамо нови егзерцир, а са сва-
ким новим егзерциром „убацујемо” по неколико нових војни-
ка, који се обучавају. Без обзира на то колико времена имамо
за припрему, од тог принципа не одустајемо, јер нам је циљ да
имамо што више обучених гардиста – појашњава Симић на-
чин обуке, наглашавајући да пресудан утицај у томе има „дух
строја”, атмосфера који влада у егзерциру, и који је заслужан
за лако уклапање нових гардиста.

Плави строј последњих година употпуњују и даме, које
раме уз раме са колегама баратају пушком и, где год да се по-
јаве, изазивају симпатије публике. Командант гардијског бата-
љона истиче да су девојке саставни део егзерцира још од По-

жаревца. Њихов број, исто као и број мушкараца, зависи од
кореографије.

 Једнако су предане послу и „држе ритам” са колегама.
Ипак, нека физичка ограничења, као што је висина, битно ути-
чу на њихово учешће. Примера ради, сви момци су високи 185
сантиметара и више. Девојке су знатно ниже, па самим тим не
могу да окрену пушку, јер ће она, с исправљеним ножем, уда-
рити о бетон. Физичка ограничења су кључна када разматра-
мо како да их уклопимо у кореографију – прича потпуковник
Вукајловић. 

На плус 40 или на минус 10 степени Целзијуса, по сунцу,
киши, ветру и снегу, момци и девојке из гардијског батаљона
увежбавају с једнаком преданошћу, тако да им временска
прогноза за дан наступа ништа не значи. 

У свечаној, плавој униформи, чизмама, белој кошуљи, с
опасачем и шапком, поносно уздигнуте главе, гардисти Војске
Србије егзерциром су се представили публици широм земље.
За четири године имали су 37 наступа, одушевљавајући публи-
ку увек новом, за нијансу атрактивнијом кореографијом, по-
стављајући критеријуме које ће сами, већ на следећем наступу
превазићи. ƒ

Мирјана КРСТОВИЋ
Снимили Јово МАМУЛА

Горан СТАНКОВИЋ
Даримир БАНДА
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ПЛАВИ СТРОЈ
Гардијски батаљон, као саставни део елитне једини-

це, има још задатака. Прва слика коју страни званичници
виде по доласку у Србију јесте почасни строј Гарде Војске
Србије. Почасни батаљон, који броји 143 војника, постро-
јава се приликом посета председника и премијера, док се
„плава чета” с 54 војника постројава приликом посета
осталих страних званичника. У протоколу је и оркестар
Гарде који изводи државне химне.



ТРА ДИ ЦИ О НАЛ НА БО ГО ЈА ВЉЕН СКА МА НИ ФЕ СТА ЦИ ЈА

При пад ни ци Ко ман де Ва зду хо плов ства и про тив ва зду -
хо плов не од бра не при су ство ва ли су про сла ви Бо го ја вље ња у
Зе му ну. Ма ни фе ста ци ја је за по че ла слу жбом у хра му Све тог
оца Ни ко ла ја, а ли тур ги ју је слу жио вла ди ка то плич ки Ар се -
ни је. Ли ти ја се, по том, ули ца ма гра да спу сти ла на Ду нав, а
на Ке ју осло бо ђе ња пли ва ло је 520 так ми ча ра. Нај бр жи је
био осам на е сто го ди шњи Бо јан Ра шко вић, уче ник гим на зи је
„Све то зар Ми ле тић” из Но вог Са да.

У пливању на Сави у Сремској Митровици учествовало
је 136 пливача, међу којима је било девет припадника Прве
бригаде Копнене војске, а победио је Душан Живковић из
Лаћарка.

Припадници јединица Команде за обуку из гарнизона
Крушевац учествовали су у манифестацији обележавања
Богојављења у селима Бела Вода и Шавране, где је
присуствовао и министар одбране Братислав Гашић.

Припадници Речне флотиле учествовали су у Сремској
Каменици у светковини великог хришћанског празника.
Током литургије у храму Рођења Пресвете Богородице
освећени су ледени, дрвени и крстовдански крст. Ношени у
литији кејом Дунава, крстови су унети на речни миноловац
Речне флотиле, с кога су, уз помен жртвама Дунава,
спуштени уз воду.

У традиционалном пливању за Часни крст у Новом Саду
учествовало је 43 пливача, међу којима и једна девојка.

У пливању одржаном на обележеној стази у Дунаву,
поред бројних одважних пливача учествовала су и четири
припадника Речне флотиле.

Уз ангажовање речног миноловца, логистичку подршку
организаторима светковине Богојављења пружили су и
понтонирци и рониоци 93. ронилачке чете Речне флотиле
Војске Србије. Светковини Богојављења присуствовали су
бројни грађани Сремске Каменице, околних места и Новог
Сада. ƒ

Новинари „Одбране”
Снимио Д. БАНДА

Н
а Ади Ци ган ли ји у Бе о гра ду ви ше од 50 гра ђа на,
при пад ни ка Вој ске Ср би је, Жан дар ме ри је и пред -
став ни ка СВИ БОР-а уче ство ва ло је у ма ни фе ста -
ци ји пли ва ња, а по бед ник ово го ди шњег, тра ди -

ци о нал ног пли ва ња је Па вле Дра ги шић. Он је пр ви пре пли -
вао ста зу ду гу 33 ме тра, ко ја сим бо лич но пред ста вља Ису -
со ве го ди не, и по ди гао ле де ни крст те жак 15 ки ло гра ма,
на пра вљен од све те во де.

Бо го ја вљен ски крст од ле да по бед ни ку је уру чио па -
три јарх срп ски Ири неј, а по бед нич ки плашт пред сед ник
оп шти не Чу ка ри ца Ср ђан Ко ла рић.

Мани фе ста ци ја на сав ском је зе ру по че ла је пра знич -
ном ли тур ги јом ко ју је слу жио па три јарх Ири неј у хра му
Све тог Ђор ђа на Ба но вом бр ду, ода кле је по вео ли ти ју до
је зе ра. Пред по че так пли ва ња па три јарх Ири неј из го во рио
је све ча ну бо го ја вљен ску бе се ду.

Пли ва ње 
за Ча сни крст
У ви ше гра до ва у Ср би ји 19. ја ну а ра 
одр жа но је 17. тра ди ци о нал но пли ва ње 
за Ча сни крст, у сла ву ве ли ког хри шћан ског
пра зни ка Бо го ја вље ња. Пли ва њу су 
прет хо ди ле све ча не ли тур ги је и ли ти је, 
као и тра ди ци о нал но осве шта ва ње 
бо го ја вљен ске во де, али и ре ка и је зе ра 
где су се над ме та ња одр жа ва ла.
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СПЕЦИЈАлНА 
БРИГАДА НА 
КОПАОНИКУ

Током недељу дана, 
колико су припадници 
противтерористичког 
и 63. падобранског 
батаљона боравили 
на планини покривеној 
дебелим слојем снега, 
било је времена и за 
скијање, али је
претежни део обуке 
подразумевао 
увежбавање оних 
вештина које 
специјалце, с правом, 
издвајају од других 
јединица. Они су елита 
и то показују у свакој 
прилици. Једна од 
таквих била је и 
недавна посета 
министра одбране 
Братислава Гашића и 
начелника 
Генералштаба 
Војске Србије 
генерала Љубише 
Диковића.

Заањих



С
редином јануара јединице Војске Србије, посеб-
но оне које се с правом диче вишим нивоом обу-
чености, традиционално одлазе на Копаоник,
где реализују део обуке у зимским условима. Ћу-
дљива српска снежна краљица уме да буде вео-
ма сурова, нарочито према онима који, уместо

на скијашким стазама, већи део времена проводе у њеним
шумовитим, снегом завејаним пределима. Припадници
Специјалне бригаде Војске Србије не хају, међутим, за пла-
нинске претње и негостољубивост која, понекад, може да
буде и веома опасна. Није реткост да се временски услови,
на висини већој од две хиљаде метара, погоршају напре-
чац, неочекивано и готово необјашњиво. Тада се предиван
сунчани дан, с тек покојом снежном пахуљом, претвара у
тмурну, ветровиту и смртоносну ноћ, у којој се ни прст
пред оком не види. Спас од снежне мећаве тада је могуће
наћи у импровизованим склоништима, попут медвеђе јаме
или широког четинарског дрвета с буј-
ном и спасоносном крошњом.

Искусни скијаши добро
знају да и прелепи Копа оник
зими уме да буде веома ћу-
дљив, па ни у таквим (не)при-
ликама, ипак, не губе присеб-
ност. Готово увек су негде
близу, скривени од погледа,
скрај нути од најпрометнијих
стаза, у тами четинарских
стабала, оштром оку ипак
приметни, привремени зим-
ски обје кти које су, током ви-
шедневних вежби, изградили
припадници јединица Војске
Србије. А где су њихови
иглои, ту негде су и они,
спремни да помогну. Врло бр-
зо залутали излетник или по-
вређени скијаш приметиће
снажне моторне санке при-
падника Војске Србије или
јединице за трагање и спасавање, који ће им пружити прву
помоћ и одбацити на сигурно. За панику, стога, нема места.
У то се, последњег викенда у јануару, уверио и министар
одбране Братислав Гашић који је, с начелником Генерал-
штаба Војске Србије генералом Љубишом Диковићем, оби-
шао део јединица Специјалне бригаде које су на Копаонику

реализовале интензивну обуку у зимским условима. Током
недељу дана, колико су припадници противтерористичког и
63. падобранског батаљона боравили на планини покриве-
ној дебелим слојем снега, било је времена и за скијање, али
је претежни део обуке подразумевао увежбавање оних ве-
штина које специјалце, с правом, издвајају од других једи-
ница. Они су елита и то показују у свакој прилици. 

Брзи, ефикасни и невидљиви
Краткотрајна посета министра одбране и начелника

Генералштаба са сарадницима, за припаднике Специјал-
не бригаде била је, стога, прилика више за доказивање.
И они су је зналачки искористили. За веома кратко вре-
ме на четири радне тачке приказали су ниво обучености
јединица Службе трагања и спасавања, поступке изви-
ђачког одељења у постављању заседе и пресретању неи-

25Зањих нема зиме

дентификоване наоружане групе, брзину и вештину про-
тивтерористичког тима у хватању терориста и способно-
сти у преживљавању у суровим зимским условима на не-
гостољубивој планини.

– На Војном полигону Копаоник реализовали смо са-
мо један, интензивнији део обуке у зимским условима, ко-
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ја, наравно, обухвата много више од онога што смо овде
приказали – рекао је пуковник Зоран Величковић, коман-
дант Специјалне бригаде Војске Србије. – Припадници
јединица ове бригаде оспособљавају се и у другим ве-
штинама, попут верања, скијања, преживљавања у при-
роди у свако доба године, у свим временским условима.
Овде смо демонстрирали неколико начина да се прежи-
ви у екстремним условима, када је насељено место уда-
љено више десетина километара и када нам једини за-
клон пружају крошње четинара или на брзину ископане
медвеђе јаме. Поред иглоа, у којима је температура, уз
неколико свећа, и десетак степени виша од спољне, не-
колико дана може се преживети и у импровизованим
склоништима под крошњама дрвећа. Ипак, у условима
мећаве, када снежни наноси запрете и најискуснијима,
могућност да се залута сразмерно се увећава, па је опа-
сност од смрзавања реална. У таквим случајевима, наше
јединице Службе трагања и спасавања, опремљене и пси-
ма обученим за детектовање и извлачење људи затрпа-
них снегом, или залуталих у изненадној мећави, предста-
вљају спасоносну наду. Кад је реч о припадницима наше
Службе трагања и спасавања, намењене углавном за спа-
савање пилота по неприступачном терену, или припад-
ника других јединица Војске Србије у непријатељском
окружењу, то је најбоље људство које имамо за изврша-
вање специфичних и специјалних задатака, карактери-
стичних за јединице таквог типа. Опремљени су најмо-
дернијом верачком и другом планинарском опремом, ски-
јама, крпљама, савременим средствима за комуникацију
и оспособљени за дејства и по најсуровијим земљишним
условима. Јединица је из састава 63. падобранског бата-
љона Специјалне бригаде, а овде је реализовала најин-
тензивнији део обуке у зимским условима – рекао је пу-
ковник Зоран Величковић.   

И док пуковник Величковић објашњава поступке тима
Службе трагања и спасавања, специјално обучени службе-
ни пас, расе белгијски овчар, прилази снежној гомили под
којом је затрпан припадник 63. падобранског батаљона и
после краћег њушкања и обилажења раскопава снег и по-
влачи човека за рукав. Убрзо стижу спасилачки тимови на
моћним моторним санкама које га односе на сигурно, до
прве медицинске екипе или неког склоништа у коме ће му
пружити потребну помоћ. Иако је био затрпан снегом ви-
ше од сат времена, маркирант старији водник Горан Денић
расположен је за причу. 

– Чудан је осећај, морам да признам. Нисам очекивао
да ћу толико да останем затрпан – рекао је Денић. – Првих
десетак минута, можда и мало више било је све у реду, снег
се пода мном топио од температуре мог тела. А онда је по-
чело да бива хладно. Снег је био све тврђи, видљивост све
слабија, имао сам моторолу тако да сам могао да комуни-
цирам с колегама, све време сам био под присмотром ме-
дицинског тима, али није ми било свеједно. Како је време
одмицало, јављала се и клаустрофобија, било је као да сам
закопан. И мада сам то већ неколико пута увежбавао, увек
је то трајало десетак минута, никада толико дуго. Почео
сам да осећам сувише велику хладноћу у ногама, затим и
по целом телу, јављала се дрхтавица, на моменте ми се чи-
нило да губим вид, а онда сам чуо пса како се приближава.
Тек тада ми није било свеједно, покрети су ми били ограни-
чени, не само због скученог простора, већ и превелике
хладноће, а требало је померити главу, пас је умео да се
„уживи”, да поцепа униформу или јаче стегне руку. Ипак,
био је нежан, најпре ме овлаш ухватио чељустима за лице,
али ме одмах пустио и повукао за одећу. Тако ме извукао,
после је све било уобичајено, према сценарију, превезен
сам до санитетског возила и даље до објекта – испричао је
старији водник Горан Денић, напомињући да је и то несва-
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кидашње искуство, тек део обуке специјалаца. Искуство
које ће, као и до сада, поделити с колегама, касније, на ана-
лизи вежбе. 

Свестрано знање, ефикасне вештине, 
модерна и богата опрема 

По завршетку тог, за многе најатрактивнијег дела крат-
ке показне вежбе на којој су припадници Специјалне бригаде
демонстрирали завидан ниво прецизности, сналажљивости,
знања, али и неустрашивости, наступили су извиђачи који су,
готово невидљиви неуком оку, маскирани у беле заштитне
комбинезоне, с оружјем омотаним специјалним тканинама,
формирали заседу и уз употребу само хладног оружја, нечуј-
но савладали неидентификовану наоружану групу. Мада су
били веома опрезни, крећући се по свим тактичким правили-
ма на непознатом терену, наоружани аутоматским оружјем
на готовс, непознати терористи, шверцери, емигранти, или
ко већ, нису имали прилику за отпор. Стекао се утисак да, за-
право, нису ни знали тачно место заседе. Или је све то тако
брзо изведено да им није вредело ни ако су знали. Похватани
су за свега неколико секунди, без иједног гласа или шума. 

Шансу за отпор нису имали ни „терористи” који су, до-
душе уз знатно већу буку, зачињену употребом ватреног
оружја и димних бомби, похватани упркос покушају бекства
моторним возилом. Ту је било и „рањених”. 

На крају, веома занимљива вежба окончана је обила-
ском зимских склоништа, иглоа, бивака ослоњених о стену,
медвеђих јама и „снежних шатора” под крошњама четина-

ра. Они који се разумеју у преживљавање на планинама у
зимским условима сведоче да је у иглоу и десетак степени
топлије него напољу. Остаје да им верујемо, ако ништа дру-
го, а оно због Ескима. Кад они могу...

Оцењујући вежбу дела јединица Специјалне бригаде
веома успелом и истичући висок ниво њихове обучености,
министар одбране Братислав Гашић није пропустио прили-
ку да још једном изрази задовољство због приказаних спо-
собности бригаде која „представља елиту Војске Србије”. 

– Веома сам поносан што могу да кажем да сте део је-
динице по свему равне сличним јединицама у свету. Наша
војска је снабдевена и модерним наоружањем и савреме-
ном опремом, али и врхунским знањем и способностима, на
којима многи могу да нам завиде. Специјална бригада је још
једном показала да може да одговори свим безбедносним
изазовима који се ставе пред њу – рекао је министар Брати-
слав Гашић.

Опремљени најбољим домаћим и страним наоружањем,
посебно оним специфичним за јединице специјалне намене,
снабдевени најмодернијом оптичком опремом и савременим
средствима за комуникацију, осматрање и извиђање, за за-
штиту од временских непогода и несметано кретање по сне-
гу и леду, припадници Специјалне бригаде су још једном по-
казали да су веома оспособљени за ефикасна дејства на зе-
мљи и из ваздуха, у свим временским и просторним услови-
ма, у свако доба дана и године. Лети и зими, дању и ноћу, на
води, у ваздуху и на планинама, за њих препреке не постоје.ƒ

Душан ГЛИШИЋ
Снимио Јово МАМУЛА
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Варљив, сунчан зимски дан са температуром ваздуха
од +4 степена Целзијуса, непрозирне дунавске воде
тек 2,6 степени и током ноћи и јутра ухваћена леде-
на кора дебљине неколико милиметара идеални су

услови за роњење, кажу старији водник Дарко Тубић и де-
сетар Душан Медић, искусни професионални рониоци. Иа-
ко користе сува ронилачка одела, која не допуштају дирек-
тан контакт воде са телом, свако задржавање у веома хлад-
ној води, хладнијој од плус десет степени, дуже од триде-
сет минута, никако није препоручљиво. Када се укаже по-
треба, као што је спасавање људских живота, материјалних
добара, или извршавање борбеног задатака, рони се и у нај-
екстремнијим условима, чак и ако је температура воде ис-
под десетог Целзијусовог подеока. 

– На испиту су све психофизичке способности, до крај-
њих граница издржљивости људског ума и организма, а ре-
довна обука и кондицирање у зарањању у зимским услови-
ма незаменљив су део својеврсног тренажа, припреме ор-
ганизма за таква напрезања професионалних ронилаца –
истиче мајор Митар Миловић, командир чете и руководи-
лац обуке.

Како би улазак у воду био олакшан и безбедан, танка
залеђена водена површина разбијена је прамцем речног
миноловца. Да би рониоци зарањали под лед, у воду темпе-
ратуре око 3 степена изнад нуле, као на дан извођења обу-
ке, поред осталих предиспозиција, морају имати изузетна
професионална знања и најмање звање треће категорије
војног рониоца. То значи да су у ронилачкој јединици, на
ронилачким дужностима, провели најмање од три до пет
година. Поред тога, и не само приликом роњења у зимским
условима, на задатак се упућују најмање два рониоца, или
формацијска пара, чиме се обезбеђује лична и безбедност
парњака и предупређују евентуални ронилачки инциденти,
попут квара на ронилачкој опреми, када се приступа „брат-
ском дисању” са једног апарата све до изрона. 

Обуку и кондицирање ронилаца, у оквиру дугогоди-
шње сарадње са припадницима Речне флотиле, пратило је
и четрдесетак студената четврте године Одсека за медиј-
ске студије Филозофског факултета у Новом Саду, на пред-
мету Извештавање у кризним ситуацијама, са професором
доц. др Владимиром Баровићем. Како су припадници Речне
флотиле често ангажовани на пружању помоћи цивилном
становништву угроженом природним непогодама, попут
прошлогодишњих мајских поплава, ово је, по речима Баро-
вића и студената, јединствена прилика да будући медијски
посленици сагледају тежину, захтевност, али и изазов и
част професије војног рониоца. Информације добијају из
прве руке, а теоријска знања могу да имплементирају у
праксу. ƒ

Будимир М. ПОПАДИЋ

о д б р а н а

Роњење зими једна је од психофизички
најзахтевнијих активности војних 
ронилаца, а обука и кондицирање 
у зарањању често под залеђену речну
површину и подводни рад при ниским
температурама ваздуха и воде 
представља неизбежни део зимске 
свакодневице ронилаца Речне флотиле
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Старији водник Дарк

и десетар Душан Медић у залеђен
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КОНОП КОЈИ ЖИВОТ ЧУВА
Сва роњења у екстремним условима, као што је ро-

њење испод леда, у брзим речним струјама, самостална
роњења у условима слабе видљивости и ноћу, обавезно
подлежу употреби „животног конопа”, односно везива-
њу рониоца око појаса верачким конопом, чији се други
крај налази у рукама руководиоца роњења. Поред сигур-
ности, коноп служи и за одржавање везе рониоца са по-
вршином.

ОПАСНОСТ ЗА НЕПРИПРЕМЉЕНЕ
И НЕИСКУСНЕ
Роњење у зимским условима може довести до низа

поремећаја у функционисању организма рониоца, међу
којима је најчешћи хипотермија, или потхлађивање. Сле-
де вртоглавица, плућни едем, неконтролисана хипервен-
тилација и ронилачки рефлекс. У води се без опреме, са
температуром воде до плус 10 степени, просечно прежи-
вљава 1–2 часа, а уколико је температура воде 0 степени
смрт може да наступи за 30 минута. Уз квалитетну обу-
ченост и стално кондицирање коришћењем ронилачке
опреме предвиђене за роњење у зимским условима, а и
високу психофизичку припремљеност ронилаца, те пра-
вилним препознавањем симптома поремећаја, сваки ро-
нилачки задатак ће и у екстремним зимским условима би-
ти извршен, а нежељене последице, чак и оне са могу-
ћим фаталним исходом, бити спречене.

ко Тубић 
ној води 

окружењу



1 .  ф е б р у а р  2 0 1 5 .

д р у ш т в о

30

Хулиганство у српском спорту

Мртво слово
закона
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редарску службу. Створио се вакуум, полиција се повукла са
стадиона, организатор није успео да надомести њену улогу,
што су вешто искористиле криминално-хулиганске групе,
којима би требало да се позабаве државни органи.

Тешко је прецизно одредити тренутак у којем су хули-
гани осетили да су битни. Међутим, јавна је тајна да су они у
форми навијача у тесној вези са клупским руководиоцима и
да често имају и залеђину.

– Однос између клубова и хулигана или криминалних
група назвао бих противприродним блудом који се једном за
свагда мора прекинути. Само уколико се прописи буду при-
мењивали стриктно и без изузетака, под условом да постоје
технички системи контроле лица којима су изречене мере
забране присуства спортском догађају, ако се поправи ин-
фраструктура стадиона и дефинише шта је навијачка група,
можемо да се надамо решењу проблема. Наравно, уз медиј-
ску пропаганду спорта као позитивне друштвене области –
додаје Мирков.

И у тој тачки, замишљеној као извориште доброг, ди-
сциплини која поспешује развој и тела и духа, крије се један
од одговора на питање где и како насиље уопште настаје.

НН
а модерну „Арену Сингидунум” удобно се
сме стило 75.367 гледалаца. Финале фудбал-
ске Лиге шампиона у Београду. Дуго при-
жељки ван спектакл. Публика ужива у најбо-
љем европском фудбалу, овације, аплаузи

потезима мајстора на терену... А онда, у 72. минуту, баха-
ти навијач прескаче ограду, јури ка фудбалерима „Реал
Мадрида” машући заставом, док се људи питају да ли је то
могуће. Али, редари га стижу и одводе с терена, право код
судије за прекршаје, који му на лицу места, у специјалној
соби за преступнике, изриче трогодишњу забрану прису-
ства спортским догађајима и приде кажњава са 2.000 евра.

Тако у замишљеном сценарију изгледа Србија 2045. У
њој се насиље на спортским теренима не третира као сва-
кодневна појава, већ случајност обавезно подложна казни,
у њој обичан свет негодује ако неко упали бакљу или запо-
дене навијачку песму у којој се чује псовка, а хулиганима је
онемогућен прилаз стадиону, а камоли изазивање нереда.

Статистика – увреда за разум
Стварност је, три деценије раније, далеко од идеалне.
– На последњој конференцији ОЕБС-а предочено је да

је од 2003. године, кад је донет Закон о спречавању насиља
и недоличног понашања на спортским приредбама, прекр-
шајна пријава за вршење насиља на подручју целе Србије,
по свим спортовима, поднета против 41 лица. Вођење по-
ступака тече споро, а према званичним подацима, од укуп-
ног броја кривичних пријава завршено је свега 4,6 одсто. То
је изузетно мало – упозорава бивши полицијски генерал Ми-
ливој Мирков, комесар за безбедност Фудбалског савеза
Србије. 

Поједине процене показују да се тај број може мерити
хиљадама изгреда само на годишњем нивоу. Разлоге узне-
мирујућег пораста насиља на фудбалским, кошаркашким, ру-
кометним, често и утакмицама „мањих” спортова ваља тра-
жити у чињеници да су клубови по слову закона немоћни да
заштите и себе и гледаоце.

– Наш Закон је у неким сегментима строжи од закона
европских држава; проблем је његова непримењивост. До-
нет је у тренутку кад организатор није имао институционал-
ног капацитета да га примени, па је дошло до апсурда да је
организација утакмица била боља пре доношења Закона. Та-
да је о безбедности бринула полиција, а сада је тај део у над-
лежности клубова, који немају ни стручан кадар, ни обучену

За 11 година постојања Закона о спречавању насиља и недоличног понашања на
спортским приредбама поднета је 41 прекршајна пријава на територији целе Србије,
иако се број изгреда мери хиљадама. Шта је улога МУП-а, због чега редарска служба
није обучена и како зауставити узнемирујуће појаве хулиганизма – покушавају да 
одгонетну еминентни стручњаци из својих области. 

Пише Александар ЈОКСИЋ

СЛУЧАЈ БОГДАНОВ БЕЗ ЕПИЛОГА
ЧЕТИРИ ГОДИНЕ
Када је реч о насиљу на трибинама посебну пажњу

привлачи случај Ивана Богданова, осумњиченог да је
2010. године изазвао прекид фудбалске утакмице Ита-
лија – Србија, а који се после четири године појавио на
терену, тамо где му није место, на још једном сусрету
који није завршен, против Албаније. Како је то могуће и
ко је заказао у ланцу његовог кажњавања?

– Фудбалски савез је доставио држави све инфор-
мације поводом догађаја у Ђенови. Не знам докле су
стигли истражни органи, али је евидентно да то лице
нема забрану присуства спортским приредбама. Нека
мера му је изречена, али она није правноснажна, што
значи као да није. Против Албаније је поново дошао на
стадион, а кад смо тражили да нам се достави списак
лица којима су изречене мере забране доласка на ста-
дион, добили смо одговор да је Повереник за заштиту
информација забранио доставу списка – уверава Мили-
вој Мирков.



Клубови (не)стоје иза хулигана
– Феномен спорта заснива се на једној врсти агресије,

од бацања копља у античко доба, до физичког насиља у аме-
ричком фудбалу, све до екстремних спортова, опасних по
живот. Заједничка идеја јесте да се буде бољи од ривала, али
се на тај начин истовремено изазива пажња гледалаца, који
подражавају и понављају понашање спортиста. То је онда
лако потпаљив фитиљ агресије који се преноси са актера на
гледаоце. Отуда имамо примере да је један тренер певао
скарадне песме и тиме несвесно креирао индуковано лудило
међу навијачким масама. Други је, пак, користио језик мр-
жње против функционера противничког клуба, што је изво-
риште насиља за оне који њихове речи примају – објашњава
Златко Николић, доктор социолошких наука са Института за
криминолошка и социолошка истраживања.

Појавне облике насиља на спортским теренима Нико-
лић назива „великим злом” и

истиче да ће се нација
освестити само

у случају да
после-

дице буду
фаталне, то

јест, како каже, ако нам се догоди „нови Хејсел”. 
– Проблем се не може решити ако се иде један корак

напред, а два назад. Или га решавамо одмах или га нећемо
елиминисати никад. Спрема се велико зло и бојим се да смо
превише времена изгубили, те да је сваки дан капитал у бор-
би против пошасти зване хулиганизам. Код нас је један од
основних проблема што све прекршаје хулигана, од којих
многи имају криминалан досије, плаћају – клубови! У тим ску-
пинама налазе се набављачи пиротехнике, дилери дроге, чак
и трговци децом, јер неки од њих имају проценте од тран-
сфера спортиста. А на пут им се може стати само уколико се
процесуирају одмах, као у Енглеској, а не да се чека по осам
дана. Хулиганизам данас у Србији није девијантна појава, не-
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го занимање, које прећутно одобравају они који би требало
да га елиминишу – истиче Николић.

С друге стране, у Фудбалском клубу „Партизан”, јед-
ном од наших најуспешнијих у последњој деценији, истичу
да немају проблем са навијачима и да насиље које се повезу-
је са њима не потпада под надлежност црно-белих.

– Сви инциденти у којима су, наводно, учествовали на-
ши навијачи десили су се ван стадиона, а не на самом објек-
ту – уверава Дарко Грубор, генерални секретар клуба из
Хумске 1 и додаје – „Партизан” има добру сарадњу са нави-

јачима и уколико погледате уназад
седам, осам година, они ствар-

но нису направили ниједан
испад током утакмице. До-

душе, деси се да запале ба-
кље, некад више, некад мање,
а због тога ми плаћамо огромну

цену. И то по два основа:
држави на име прекр-
шајних пријава, а Фуд-
балском савезу услед
казни које нам изричу.

Грубор напомиње
да је реч о милион-

ским износима, па
се може закључити
да због навијач-
ких испада, ма-
кар они и не би-

ли увек насил-
ни, клубови

по прави-
лу испа-

 штају.
– Код суди-

је за прекршаје
казне за паље-
ње бакљи на

нашем ста-
диону на

годишњем нивоу до-
стижу суму од десет милио-

на динара. Исто је у „Црвеној
звезди”, „Раду”, претпостављам и

у Фудбалском савезу Србије, као орга-
низатору репрезентативних утакмица... За-
мислите само шта бисмо могли да учинимо с
тим новцем да не морамо да плаћамо казне
због лоше организације утакмица. Вероватно
да ангажујемо једног, за наше услове, одлич-
ног фудбалера. Бојим се, ипак, да закон није
добар, јер ми као клуб не располажемо нијед-
ним средством принуде којим бисмо зауставили евентуал-
ног изгредника. Чак смо криви и у случају да се два лица по-
свађају и потуку на трибинама. Онда нам се пишу казне, сви
се добро забављају, а ми плаћамо – каже функционер клуба
из Хумске. 

д р у ш т в о

КАКО РЕШИТИ ПРОБЛЕМ
Генерал Миливој Мирков наводи да је осим

Стратегије спречавања насиља и недоличног
понашања на спортским приредбама донет
и Акциони план у којем су јасно прецизи-
рани задаци у тој области. Најважнија
је законодавна улога државе и њен
институционални капацитет, а
потребно је да постоји аде-
кватна стадионска инфра-
структура и да се усагла-
си начин поступања са
лицима која врше наси-
ље или су потенцијални
извршиоци. Врло важну улогу имају и медији, посеб-
но када је реч о осуђивању насиља, односно пропаги-
рању спортских активности. 
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Потцењивање редарске службе
И Миливој Мирков и Дарко Грубор сложни су у оцени

да би ситуација на спортским борилиштима могла да се
упристоји уколико би постојала боља инфраструктура обје-
ката, али и ако би се знало шта су права и обавезе редар-
ске службе.

– Већина наших стадиона нема ни употребну дозволу,
па ако би се прописи стриктно поштовали на већини њих
не би смеле да се играју утакмице. Нема камера за праће-
ње и то је један од разлога због којег имамо проблем да до-
кажемо да је неко лице
починило прекршај или
кривично дело. Адвока-
ти то вешто користе,
што значи да проблем
није ни до судова. Ова-
ко, на стадионима нема-
мо чак ни просторије где
би се лица приводила су-
дији за прекршаје или
јавном тужиоцу и била
процесуирана на лицу
ме  ста – наводи Мирков.

Фудбалски  стадио-
ни и кошаркашке хале
постале су плодно тло за
процват насиља, поред
осталог и због чиње нице
да улога редарске слу-
жбе није до краја дефи-
нисана. На пример, За-
кон о редарској служби
донет је прошле године,
а још није почела обука
редара.

–  У Србији нема ни
1.000 људи обучених за
посао редара, а „Парти-
зану” је, само по једној
утакмици високог ризи-
ка, потребно 700, а „Зве-
зди” и до 1.000 редара.
Имајући у виду укупан
број утакмица и спорто-
ва, нашој земљи је неоп-
ходно између 4.000 и
5.000 професионално
обучених редара. Чак се и
њихова улога потцењује.
Они чак немају ни могућ-
ност претреса, већ је тај
део остављен приватном
обезбеђењу, које још нема
лиценцу за рад, што доводи
до још једног апсурда, а ис-
паштају клубови – опомиње
Дарко Грубор. ƒ

ЕДУКАЦИЈА КАО ПРИОРИТЕТ
Председник Спортског савеза Србије

Александар Шоштар истиче да је једно од ре-
шења ескалације насиља у спорту – едукација.

– То је неминован процес, а да би имао
ефекта требало би почети од образовања деце
– указивати им на позитивне примере, учити их
да је навијање без вербалног, а камоли физич-
ког насиља једино прихватљиво. Истовремено,
треба им предочавати примере који нису по-
жељни, како би раздвојили добро од лошег по-
нашања на спортским приредбама. То мора да
нам буде приоритет – нагласио је Шоштар.

Прослављени ватерполиста, сада и у улози
председника Ватерполо клуба „Партизан” до-
даје да као друштво морамо да искоренимо на-
сиље са стадиона, из хала, са базена...

– Тај процес захтева време, али то не зна-
чи да би, док едукујемо децу, требало да гледа-
мо сцене насиља. Напротив, истовремено с
процесом едукације морамо да поштујемо и за-
коне и избацимо са спортских борилишта оне
које праве неред. То је задатак свих нас у спорт-
ским организацијама, али и задатак државе. И
убеђен сам да ћемо задатке државе да спрове-
демо. Круцијално је питање – како? Тако што ће
се имплементирати Стратегија о борби против
насиља и Акциони план по истом питању. Уз то,
сви релевантни фактори, од клубова, савеза, по-
лиције, тужилаштва и судства почеће да се ба-
ве овим проблемом. Јер, само заједно можемо
да успемо – каже Шоштар.
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очетком године Французе је шокирао масакр
новинара париског недељника „Шарли ебдо”.
Починиоци злочина – два наоружана маскирана
нападача – упали су у просторије „Шарлија” и
узвицима „Алах је велики” убили 12 и ранили 11
особа. Потом су напустили зграду отварајући

ватру на полицију, ушли у украдено возило, узвикнули
„Осветили смо Пророка” и побегли у непознатом правцу.

Наредних дана, напетост у Француској с разлогом је
била велика, будући да се идентификованим нападачима из-

Пише проф. др Милан МИЈАЛКОВСКИ губио траг. Били су то браћа Саид (34) и Шериф (32) Куаши,
Парижани, који су после бекства с места злочина на северу
Француске опљачкали бензинску пумпу. После тога, поно-
во им се губи траг и откривени су у једној штампарији не-
далеко од аеродрома „Шарл де Гол”, где су држали таоца.
Ту их је полиција открила и блокирала. Пошто су одбили да
се предају, убијени су током акције снага безбедности.

Тог дана ликвидиран је и трећи терориста Амед Кули-
бали (32), који је 8. јануара ујутро у предграђу Париза убио
једну полицајку, а сутрадан, у једној продавници хране у Па-
ризу, убио четири таоца. Кулибалијева саучесница у поме-
нутим нападима Хајат Бумедиен (26) успела је да побегне у
Шпанију, а одатле у Турску, одакле је прешла у Сирију.

Кампањска од
од тероризм
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ПОСлЕДИЦЕ ЈАНУАРСКИХ НАПАДА 
У ФРАНЦУСКОЈ

НЕУСПЕШАН РАТ

Поменути терористички напади џихадиста у Паризу
подсетили су Французе да нису безбедни ни у својој кући.
Истовремено, упозорили су их да глобални рат против њи-
ховог репрезента (Ал Каида), у коме Француска наглашено
учествује од 2001. године, није успешан. Заправо, Францу-
зи су се суочили с општепознатом чињеницом да кампањ-
ска одбрана од тероризма може да буде само привремено
успешна.

Такву нелагодну истину систематски су потврђивале
бројне чињенице током јануара. Наиме, након испољеног

насиља терориста у Паризу, Француска је реаговала брзо,
ефективно и прилично ефикасно. Полиција је ликвидирала
извршиоце злочина, идентификовала и ухапсила њихове са-
учеснике и установила да су терористички напади били ко-
ординисани. Испред више стотина јавних објеката у Фран-
цуској постављени су наоружани полицајци и жандарми, а
мобилисано је 10.000 војника да осигурају „најслабије тач-
ке на територији”.

Присуство полиције видљиво је на улицама Париза,
претресају се особе које улазе у велике робне куће, хитно
се интервенише на сваку лажну дојаву о тероризму, грађа-
ни су опрезни. Протестни марш милиона против терориста
у Паризу обезбеђивало је око 10.000 полицајаца. Паралел-
но с тим, опсежне превентивне мере против џихадиста
предузеле су још неке западноевропске земље. Све то учи-
њено је да се предупреде евентуални нови напади.

О изнуђеним кампањским антитерористичким мера-
ма, француски министар унутрашњих послова Бернар Ка-
знев рекао је: „Желимо да задржимо највиши ниво мобили-
саности и будности”. С тим у вези, поставља се круцијално
питање: Колико дуго ће трајати актуелна успешна кам-
пањска одбрана од тероризма џихадиста? Јер, независно
од резултата који буду постигнути, уколико не буду откло-
њени узроци који су произвели терористичке нападе у Па-
ризу, несумњиво ће у догледно време бити још сличних на-
пада у Паризу, негде другде у Француској или некој другој
земљи.

О чему је реч? Реч је о томе да је незнатан број од око
пет милиона Француза муслиманске вероисповести, задо-

Терористички напади џихадиста у Паризу
подсетили су Французе да нису безбедни
ни у својој кући. Истовремено, упозорили
су их да глобални рат против њиховог 
репрезента (Ал Каида), у коме Француска
наглашено учествује од 2001. године, 
није успешан. Заправо, Французи су се 
суочили с општепознатом чињеницом 
да кампањска одбрана од тероризма 
може да буде само привремено 
успешна.

дбрана
ма
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Парадоксално је то што Француска, као
и многе друге земље, показује већу ревност
и  опрезност према терористима ван Фран-
цуске (систематски из ваздушног простора
дејствују по џихадистима „ИДИЛ-а”). Теро-
ристички напади у Паризу су у драстичном
смислу то и потврдили. Терориста Амед Ку-
либали рекао је, на видео-снимку који је 11. ја-
нуара неко поставио на интернету, да је
одан пре свега калифу Абу Бакр ал Багдадију
(лидер „ИДИЛ-а”) и да је са браћом Куаши ус-
пео да синхронизује напад: „Оно што смо ми
учинили је у потпуности легитимно због
онога што су они нама учинили. Ако нападне-
те Калифат напашћемо вас.” 

Каква је вредност такве информације после почињеног
злочина. Врло мала, осим што разоткрива недопустиву
неопрезност одбране Француске од тероризма. Наиме,
браћа Куаши су 2009. и 2013. године путовали у Јемен, где
су завршили обуку према програму најопаснијег огранка
Ал Каиде коју је основао Осама бин Ладен. Будући да су
француске власти 2011. године Шерифу Куашију забрани-
ле излазак из земље, који је због оптужбе за терористичко
удруживање одлежао је неко време у затвору. Као припад-
ник исламистичке организације био је задужен да у једној
локалној џамији придобија наклоност младих муслимана и
шаље их у Ирак, али је ухапшен пре него је и сам отпуто-
вао тамо. Сумњиво је зашто против њега нису предузете
одговарајуће мере због илегалног изласка из земље. Тврд-
ње неких да су браћа Куаши терористи аматери, аргумен-
товано је демантовао вођа Ал Каиде Арабијског полуостр-
ва Насер ел Анси. Он је у видео-поруци објављеној на „Ју-
тјубу” навео: „Преузимамо одговорност за ту операцију
(напад на „Шарли ебдо”) као освету за Алаховог изаслани-
ка... Један од руководилаца Ал Каиде Арабијског полуостр-
ва изабрао је мету, сковао план и финансирао операцију...”. 

Шеф Европола Роб Вејнрајт изјавио је 16. јануара да
је све теже спречити терористичке нападе, јер широм
Европе живи и делује велики број радикалних муслиман-
ских екстремиста. Према обавештајним изворима, почет-
ком ове године двадесетак група од по 120 до 180 џихади-
ста планирало је нападе у Француској, Немачкој, Белгији и
Холандији. Све то указује на закључак да се од тероризма
успешно можемо бранити само уколико смо константно
опрезни и офанзивно ефикасни. Заправо, преовладавајући
број европских земаља треба да схвате да је систем њихо-
вих националних вредности угрожен тероризмом и у скла-
ду с таквим сазнањем да предузимају одговарајуће од-
брамбене мере. Било какво игнорисање трајне примене
принципа обезбеђења од терористичког изненађења,
обезвређује резултате и најуспешније изнуђене противте-
рористичке кампање. ƒ

јен радикалним исламом, чије крајње исходиште је теро-
ризам. Његови поборници (џихадисти), попут браће Куа-
ши, уобичавају да своје теоријско знање обогаћују прак-
тичном обуком у центрима терористичке Ал Каиде, која
већ годину дана има ратни полигон познатији као Калифат
„Исламска држава Ирак и Левант – ИДИЛ”. Око 1.400
Француза налази се у редовима џихадиста „ИДИЛ-а” или
намерава да им се прикључи, а око 70 је погинуло бранећи
„ИДИЛ”. Будући да је 2012. године било свега око 30 та-
квих Француза, садашњи, скоро 50 пута већи број указује
и упозорава на то да француске надлежне институције ни-
су биле довољно опрезне. И не само француске, већ и дру-
гих земаља чланица Европске уније, будући да је у оптицају
цифра о томе да се око 5.000 џихадиста из Уније налази у
редовима терористичке групе „ИДИЛ”. Реч је о забриња-
вајућим брзо нарастајућим терористичким капацитетима
џихадиста у Европи, који, уколико у што скорије време не
буду онеспособљени, могу да угрозе њену безбедност.

НЕОПРЕЗНОСТ ДРЖАВЕ

Парадоксално је то што Француска, као и многе друге
земље, показује већу ревност и опрезност према терори-
стима ван Француске (систематски из ваздушног простора
дејствују по џихадистима „ИДИЛ-а”). Терористички напади
у Паризу су у драстичном смислу то и потврдили. Терори-
ста Амед Кулибали рекао је, на видео-снимку који је 11. ја-
нуара неко поставио на интернету, да је одан пре свега ка-
лифу Абу Бакр ал Багдадију (лидер „ИДИЛ-а”) и да је са бра-
ћом Куаши успео да синхронизује напад: „Оно што смо ми
учинили је у потпуности легитимно због онога што су они
нама учинили. Ако нападнете Калифат напашћемо вас.” 

Када је реч о браћи Куаши, подсетимо се да је одмах
након што су извели покољ новинара „Шарли ебдо-а”, јав-
ности саопштено да су одраније били познати полицији.
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Русија: кекс, говеђи гулаш, усољена маст, јетрена и месна паштета,
говедина с гризом од хељде, паприкаш, концентрат воћног сока, сирни
намаз, џем, чоколада, чај, кафа, шећер, со, бибер, мултивитаминска
таблета, жвакаћа гума, слаткиши, таблете за пречишћавање воде, го-
рионик, водоотпорне шибице, марамице за дезинфекцију, салвете, пла-
стичне кашике и нож.

Холандија: чај, кафа, шећер, чоколадни напитак, џем, воћни желе, вита-
мински таблете, инстант супа, чорба у праху, воћни напици, бисквит,
месна паштета, кандирани бадеми, чоколада, слаткиши с витамином
Ц, сусам табла, Самбал, мусли табла, мусли, месо с грашком и кромпи-
ром, топли пилећи паприкаш, говедина и кромпир, кеса с патент за-
тварачем, шибице, папирне марамице, со, бибер, жваке, замена за чет-
кица за зубе и чачкалице.

Тајланд: жута супа с рибом, јасмин пиринач, говедина с бибером и белим
луком, чили у праху, рибљи сос, сушено воће и пластична кашика.

К
ада су Сједињене Америчке Држа-
ве планирале да десантирају аме-
ричке падобранце у Европи током
Другог светског рата, војницима су

били потребни суви оброци за случај опа-
сности, чија би паковања била лагана, до-
вољно мала да стану у џеп униформе, а уз
то и да садрже одговарајући број калори-
ја које би биле довољне особи за неколи-
ко дана. Дуг пут сувог оброка од америч-
ких фабрика до попришта борбе на дугом
континенту, као и повећана мобилност
војника, подстакле су нова истраживања
о њиховом ефикасном дизајну. Тако је
створен компактни, индивидуализовани
„К-оброк” или дневно борбено следовање
хране, које је осмислила физиолог Ансел
Кеис (К по првом слову презимена).

Такав облик следовања хране брзо су
прихватиле многе земље широм света,
али свака нова верзија одражавала је ло-
калну културу хране. Чоколада, газирана
пића, мусли, паштете, кафа, жвакаће гуме
и марамице за дезинфекцију неке су од
ставки које су заједничке у комплетима
многих земаља. ƒ

Приредила

Б. МИЉИЋ

Италија: житарице и чоколада, воћни желе, кондензовано млеко, кафа,
чоколада, шећер, со, равиоли с месом, свињетина у умаку, крекери, 
воћна салата, мултивитаминске таблете, мекиње у таблетама, 
тестенине и пасуљ, пилетина у умаку, чоколадица, четкица за зубе, ком-
плет за дезинфекцију воде, шибице, чачкалица, папирна кеса за смеће, логор-
ски горионик, гориво, салвете, пластична кашика и прибор за јело. 
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ао изум последњих година 19. века, филм је био ве-
лика атра к  ција. Међутим, није успео да се развије
током Првог светског рата, те велики напредак до-
лази у послератном, односно међуратном периоду.
Иако су се Сједињене Америчке Државе у Велики

рат укључиле тек 1917. године, била је неоспорна њихова
жеља, Холивуда и филмских компанија да на велико платно
пренесу, и што боље дочарају, своје искуство у светском су-
кобу. Филм, као моћни медиј, успевао је да испуни очекива-
ња публике. У супротном, владе држава које нису биле задо-
вољне остварењем, једноставно су браниле његово прикази-
вање, а аудиторијум је то здушно одобравао. Наредних не-
колико кинематографских остварења о Првом светском рату
добила су, према мишљењу посетилаца светских филмских
интернет портала, високе оцене.

најзначајнија остварења

„На западу ништа ново” (All Quiet on the Western Front)
је амерички црно-бели ратни филм режисера Луиса Мајлс-
тоуна, снимљен 1930. године. Представља адаптацију позна-
тог немачког истоименог романа. Радња је смештена у пе-
риод Првог светског рата на Западном фронту и прати гру-
пу младих немачких војника изложених гладовању, оскудици
и страхотама рововског ратовања. Главни актер је гимнази-
јалац који се због љубави према отаџбини пријавио у војску,
и који сведочи да његови пријатељи и познаници масовно

главни јунак 
послератне
кинематографије

Велики рат на филмском платну



У години у којој обележавамо стогодишњицу од почетка Првог светског рата организоване су 

разноврсне културно-уметничке манифестације у свету. Међутим, мало пажње посвећено је филмским 

остварењима у којима главну улогу, или споредну, „игра” управо тај конфликт. Филмска индустрија 

после Великог рата производила је остварења која су најмање обрађивала тему сукоба светских 

размера, а више су пратила међуљудске односе, љубави и пријатељства. Иако филмови о наредном

светском рату бацају сенку на уметничка дела о почетку 20. века, није лоше сетити се неколико 

комерцијалних, поучних, документарних, историјских, чак и анимираних и немих, филмских 

остварења тог периода. Представљамо неколико филмова издвојених из одабира најбољих о 

Првом светском рату, објављених на бројним интернет сајтовима љубитеља седме уметности.



АНИМИРАНИ РАТ
На прошлогодишњем светском Фестивалу анимираног филма у францу-

ском граду Ансију приказан је специјални програм посвећен годишњици Вели-
ког рата – приповести о рововима, бајонетима и топовима у филмовима „Рово-
ви”, Клода Клутијеа, о фудбалској утакмици између Немаца и Енглеза на Бо-
жић 1914. године у филму „Ратна игра” Дејвида Анвина, или о двојици новозе-
ландских војника у филму „Булка” Џејмса Канингема. У филму „Детант”, Пјера
Дикоа и Бертрана Беја, силе несвесног манипулишу умом главног јунака који
користи машту, јер тамо све другачије изгледа. Главни јунак филмског оства-
рења Аугуста Зановела „Писма жена” је болничар Симон, који на бојном пољу
помаже рањенима тако што повреде превија писмима њихових жена.

зиве 1918, последње фазе Стоднев-
не офанзиве и Првог светског рата.
Радња филма, снимљеног 1919. го-
дине, базирана је на истинитој при-
чи о батаљону, састављеном од пет
стотина америчких војника, коме је
додељен задатак да продре у немач-
ко упориште на француској терито-
рији.

Конкуренција Холивуду

Кинематографије Југославије,
Русије, Француске, Италије, чак и
Аустралије, показале су да могу „ра-
ме уз раме” с америчком филмском
продукцијом. Прославили су их фил-
мови о одлучујућим биткама у рату,
али и биографске приче актера тог
светског сукоба.

„Галипоље” (Gallipoli) је аустра-
лијски филм редитеља Питера Вира
из 1981. године о пријатељству, поро-
дици и идеалима током светског кон-
фликта. На почетку филма радња је
смештена у западну Аустралију, маја
1915. године, и прати двојицу млади-
ћа, спринтера из руралних крајева,
који се срећу на атлетском такмиче-
њу. Обојица се пријављују у аустра-
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ратни филм у режији Стенлија Кју-
брика. Акценат је на периоду Првог
светског рата из перспективе фран-
цуских оружаних снага. Године
1916, зараћени Французи и Немци
изградили су чврсто утврђене ро-
вовске линије. Обе стране држале
су своје положаје, и нико није поку-
шавао да освоји туђи терен. Ипак,
француски заповедник закључује да
би могао добити одличје и унапре-
ђење ако његове трупе освоје не-
мачки положај. Кад је ту заповест
издао пуковнику Даксу, главном ју-
наку филма, признао му је да ће
много војника погинути у нападу.
Пуковник Дакс одбија да жртвује
војнике зарад освајања брда, а као
последица тога не преостаје ништа
друго до одлазак на војни суд.
Филм није постигао комерцијални
успех, али је освојио признања уну-
тар филмске индустрије и учинио
редитеља једним од најперспектив-
нијих.

„Изгубљени батаљон” (The Lost
Battalion) је дело Бартона Л. Кинга о
одсеченом америчком батаљону
окруженом немачким снагама у Ар-
гон шуми, током Меза-Аргон офан-

лијску војску, како би учествовали у
рату. У Перту се пријављују у прести-
жну коњичку бригаду, али примљен је
само један од њих. Тако се пријатељи
раздвајају и пролазе различите про-
граме обуке, да би се коначно понов-
но сусрели на Галипољу, пред битку.

„Марш на Дрину” је југословен-
ски филм Живорада Жике Митрови-
ћа из 1964. године, посвећен знаним
и незнаним јунацима победницима
прве битке у Првом светском рату
на Церу. Почиње објављивањем оп-
ште мобилизације у Србији. Филм
прати дејства једне артиљеријске ба-
терије и духовна стања њених војни-
ка који потичу из различитих слојева
српског друштва с почетка 20. века.

„Велика илузија” (LaGrandeIllusion)
је француски црно-бели филм сним -
љен 1937. године у режији Жана Ре-
ноара, авијатичара у рату, који је ин-
спирацију пронашао у пустоловина-
ма пријатеља. Прича прати малу гру-
пу заробљених француских официра
за време Првог светског рата и њи-
хово бекство. Протагонисти филма
су два француска авијатичара који за
време рата одлазе у немачки заро-
бљенички логор, а радња приказује

гину или су рањени. Снимљен као
једна од најпрестижнијих продукци-
ја у Холивуду у своје време, тај филм
представљао је тријумф за режисера
Мајлстоуна. Филм се допао америч-
кој публици, а потом је и награђен
„Оскаром” за најбоље остварење.
Међутим, његов антиратни садржај
није једнако дочекан у свим земља-
ма, те се суочио с цензуром.

„Стазе славе” (Paths оf Glory)
из 1957. године је амерички анти-



против Турака, који све више заузи-
мају територију Арапског полуостр-
ва. Лоренс успева да уједини Арапе и
побеђује у великој бици. Назив фил-
ма, који је освојио седам „Оскара”,
уједно је и надимак Томаса Едварда
Лоренса који су му дали Арапи.

„Афричка краљица” (The African
Queen) је америчко-британски филм
Џона Хјустона из 1951. године, теме-
љен на истоименом роману Ц. С. Фо-
рестера. Радња се претежно одвија
на истоименом броду. У јеку Првог

више од 20 милиона долара важи за
један од најскупљих руских филмова у
историји. Кравчук је описао остваре-
ње речима – Ово је филм о човеку
који покушава активно да ствара
историју, човеку који упркос преви-
рањима наставља да се бори, човеку
који чува своју част и достојан-
ство. Човеку који наставља и да во-
ли”. Иако филм садржи неколико
историјски погрешних података, ре-
дитељ је објаснио да је радња фоку-
сирана на личност која показује да се

како заробљеници, одвојени од непо-
средних ратних страхота и присиљени
да живе заједно, стварају властити
свет. Филм сведочи о бесмислу кон-
фликта сценама у којима се славне
војничке победе доводе у контекст
ненадокнадивог личног губитка. Први
је филм који није снимљен на енгле-
ском језику, а номинован је за пре-
стижну награду „Оскар”. У нацистич-
кој Немачкој био је забрањен, као и у
Француској после избијања Другог
светског рата.
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„Велики рат” (La grande guerra),
из 1959. године, редитеља Марија
Моничелија, прати пријатељство два
војника, који се срећу на регрутаци-
ји. Иако потпуно карактерно разли-
чити, уједињује их недостатак идеа-
лизма, жеља да избегну опасности и
из рата изађу неповређени. Пролазе
успоне и падове током вежби, бита-
ка и ретких момената одмора. Филм
на ироничан начин приказује живот
у рововима на италијанском фронту
у Првом светском рату током 1916.
године и представља комбинацију
италијанске комедије с историјским
детаљима. Проглашен је за један од
сто најважнијих италијанских фил-
мова, а постигао је велики успех ван
Италије, посебно у Француској.

„Адмирал” је руска ратна и исто-
ријска драма с елементима романсе
из 2008. године. Током филма, који
прати последње године живота ру-
ског вицеадмирала и каснијег вође
Белогардејаца Александра Колчака,
прожимају се историјски догађаји у
Русији почетком 19. века и романтич-
на прича главног актера са песники-
њом Аном Тимирјовом. Режију потпи-
сује Андреј Кравчук, а с буџетом од

част, достојанство и морал могу сачу-
вати у свим животним околностима.

Љубав која побеђује

У неколико кинематографских
остварења тежишна тачка стављена
је на међуљудске односе, док је рат
само „период у коме се радња одви-
ја”. Ови комерцијални филмови доне-
ли су велики успех главним актерима.

„Лоренс од Арабије” (Lawrence
of Arabia) је чувени пустоловни исто-
ријски амерички филм из 1962. годи-
не, редитеља Дејвида Лина, у коме
главну улогу тумачи Питер О’Тул.
Описује стварни догађај – долазак
британског официра Томаса Едварда
Лоренса на Арапско полуострво и
његово предвођење Арапа против
Турака. Филм је временом стекао
статус класика и налази се на листи
250 најбољих филмова кинематогра-
фије на Међународној бази података
филмова и серија – сајту ИМДБ. Ло-
ренс је млади официр фасциниран
оријенталном културом смештен у
британској војној бази у Египту. Како
радња филма одмиче, он увиђа да се
Арапи међусобно боре и губе битку

светског рата, заједнички циљ двоје
путника, Хемфрија Богарта и Кетрин
Хепберн, рађа искрену љубав. Дрве-
ни брод „Афричка краљица” из фил-
ма, изграђен давне 1912. године у
Енглеској, пропадао је годинама, а
после скорашње рестаурације у коју
је уложено 60.000 долара превозиће
туристе.

Неми филмови

Прва остварења била су црно-
бели неми филмови, када је пажња
била посвећена слици, гестикулацији
и мимици глумаца. Тек од краја два-
десетих година наредног века звук
добија важну улогу у филмским
остварењима.

„Срца света” (Hearts of the
World) из 1918. је филм сниман на
локацијама у Британији, направљен
на захтев британске владе како би
променили начин размишљања аме-
ричке јавности о учешћу у рату. Рад-
ња је смештена у француско село у
коме живи неколико породица аме-
ричких досељеника. Актери су момак
и девојка које је раздвојио рат, када
на дан венчања младожења напушта
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село и прикључује се француској
војсци у рату. 

„Оптужујем!” (J’accuse!) је
француски филм из 1919. у коме је
романтична драма супротстављена
позадини ужаса Првог светског ра-
та. У француском селу мештани су
подржали објаву рата Немцима
1914. године и пријавили се за бор-
бе. Снимање филма почело је 1918.
године, а неке сцене забележене су
на ратиштима. Филм је постигао
међународни успех и потврдио ау-
тора као једног од најзначајнијих
редитеља у Европи. 

„Четири јахача Апокалипсе”
(The Four Horsemen of the
Apocalypse) је амерички филм сни-
мљен 1921. године, који је имао
огроман културни утицај и био ше-
сти на листи немих остварења с нај-
већом зарадом свих времена. Филм
говори о породици која је раздвоје-
на и чији чланови живе у Францу-
ској и Немачкој. Заплет настаје ка-
да се нађу на супротним странама
зараћених земаља у Првом свет-
ском рату.

„Велика парада” (The Big
Parade) је америчко остварење из
1925. о богатом дечаку који се при-
дружује америчкој војсци и одлази у

Француску на бојиште током Вели-
ког рата. Проживљава ужасе ровов-
ске борбе, али и остварује љубав са
француском девојком.

После сто година

Кинематографија у Србији  би-
ла је веома активна претходне го-
дине, трудећи се да прикаже публи-
ци неколико филмских дела о срп-
ском војнику и војсци током Вели-
ког рата.

Играно-документарни филм и
серија „Србија у Великом рату”, ау-
торке Слађане Зарић, снимљен је у
сарадњи Министарства одбране,
Војске Србије и Радио Телевизије
Србије. Све сцене базиране су на
истинитим догађајима учесника ра-
та представљеним у књигама или
описаним у ратним дневницима. Пр-
ви део снимања обављен је у Алба-
нији, Грчкој и Македонији, а екипа
РТС-а прва је која је после 100 годи-
на прошла путем српске војске од
1915. до 1918. године. На основу
фотографија из тог времена биране
су локације, а идентична места за-
бележена су и век касније. Снимано

је и на Крфу, Кајмакчалану, Солуну и
на Добром Пољу, планинском врху с
кога је пробијен Солунски фронт.
Саговорници у филму су еминентни
српски, али и инострани историча-
ри. Кратким причама инспирисаним
личним судбинама, гледаоцима је
крајем прошле године приказан дух
генерације чија је судбина трагична
и тешка. 

Филм посвећен борбама у Пр-
вом светском рату из визуре срп-
ског војника „Херој 1914.” приказао
је како је обичан војник живео, ра-
товао, борио се на Церу, како је кр-
варио на Дрини и извео чудо на Ко-
лубари. Аутор филма је Филип
Шварм. Наоружањем, опремом и
стручним консултацијама екипи
филма помогли су, такође, Мини-
старство одбране и Војска Србије.
Међу глумцима и статистима, у срп-
ским и аустроугарским униформама,
нашли су се обични људи и мешта-
ни из прањанског краја. Премијера
је одржана прошле године, поводом
обележавања сто година од почетка
Првог светског рата. ƒ

Сања АНЂЕЛКОВИЋ



д у х о в н о с т

Сукат Шалом је
„колиба мира”,

синагога јеврејске
заједнице Београ-
да. Различити је-
врејски и нејевреј-
ски извори сведоче
да је Јевреја у Бео-
граду било и пре
отоманског осваја-
ња. Иако је у фор-
малном смислу пр-
ва јеврејска зајед-
ница у Београду
основана 1866. го-
дине, била је то се-
фардска општина
чији је званични на-
зив био Црквено-
школска јеврејска
општина, синагоге
у Београду датира-
ју из средине 17.
века. Историјске
недаће које су пратиле Јевреје
кроз векове нису заобишле ни њи-
хове храмове. Сукат Шалом је ше-
ста синагога коју су јеврејске за-
једнице у Београду градиле кроз
своју историју.

Камен темељац синагоге поло-
жен је у недељу 15. јуна 1924. го-
дине. Зграда је завршена 1. новем-
бра 1925, а свечано освећење оба-
вљено је у лето 1926. године, када
је окончано унутрашње уређење
храма. Реч је о храму ашкенаског
обреда у чијим темељима је узида-
на двојезична, хебрејско-српска
повеља, коју су потписали рабин
Шланг, краљ Александар Карађор-
ђевић и краљица Марија.

Недалеко од ове синагоге на-
лазила се стара ашкенаска синаго-
га која је била смештена у некада-
шњој згради Народног позоришта
и била у употреби од 1869. до
1925. године.

Испред синагоге налази се ве-
лико и лепо двориште. Некада је у
приземљу било смештено Микве,
обредно купатило, студентска
менза, гимнастичка сала и станови

за шохета и шамаша. На спратови-
ма су били станови рабина, учите-
ља и хазана, а у поткровљу су биле
просторије школе за часове веро-
науке. Синагога је на првом спрату
имала 300 седишта, а на галерији,
езрат нашим, било је 180 места.

Непуне две деценије по из-
градњи, током нацистичке окупа-
ције 1941–1944. године, храм је
оскрнављен. Служио је као јавна
кућа немачким војницима. Непо-
средно по завршетку рата је осве-
штан. Тужној свечаности обнавља-
ња храма присуствовао је мали
број београдских Јевреја који су
преживели холокауст. С обзиром
на ту чињеницу, данас су чланови
синагоге малобројни Ашкенази и
Сефарди.

Назив Сукат Шалом, Колиба
мира, синагога је добила 2002. го-
дине и она данас служи као једини
храм у Београду, али и у ужој Ср-
бији. ƒ

Приредио В. ВЈЕШТИЋ

Православни

12. фебруар – Света Три Јерарха
15. фебруар – Сретење Господње

Римокатолачки

2. фебруар – Приказивање Господње 
– Свијећница
14. фебруар – Свети Валентин

Јеврејски

4. фебруар – Хамиша асар бишват
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Синагога Сукат Шалом

КОЛИБА МИРА У БЕОГРАДУ

СРЕТЕЊЕ
ГОСПОДЊЕ
Празник је установљен 544. године, за

време владавине цара Јустинијана. Четрде-
сетог дана по рођењу божанског сина, Пре-
света Дева га је донела у храм јерусалим-
ски да га, сходно закону, посвети Богу и се-
бе очисти. Иако ни једно ни друго није би-
ло потребно, Законодавац није хтео да се
огреши о слово које је написао и дао кроз
свог слугу и пророка Мојсија. 

У храму је првосвештеник Захарија,
отац Јована Претече, поставио Деву Мари-
ју не на место за жене, већ за девојке. Ви-
девши то, фарисеји присутни у храму су то
брзо дојавили цару Ироду. Уверен у причу
звездара с Истока да је то Нови цар, Ирод
је послао војнике да убију Исуса. Међутим,
божанска породица је већ измакла из града
и упутила се у Мисир, по упутству анђела
Божијег. ƒ

Камен темељац синагоге положен је у недељу 15. јуна 1924.
године. Зграда је завршена 1. новембра 1925, а свечано 
освећење обављено је у лето 1926. године, када је окончано
унутрашње уређење храма. Реч је о храму ашкенаског 
обреда у чијим темељима је узидана двојезична, 
хебрејско-српска повеља, коју су потписали рабин Шланг,
краљ Александар Карађорђевић и краљица Марија.



П
о паду Београда, краjем 1914. године, Аустри -
jанци су очистили Саву и Дунав од мина, али
одмах по ослобођењу Србије и протеривању
Аустриjанаца не само да jе минирање река на-
стављено већ jе и интензивирано. И Србији и

савезницима било је јасно да Аустроугарска неће олако при-
хватити пораз на почетку рата. Ни једна ни друга страна ни-
је се заваравала кратким ратним предахом. Затишје пред бу-
ру није могло дуго да траје, па је српска Врховна команда од-
лучила да појача припреме за одбрану. У том погледу, а на
основу искустава стечених током борби за Београд, посебно
на рекама, одлучено је да се интензивно настави с минира-
њем највећих српских река. Због тога је од савезника затра-
жено да у Србију пошаљу нове мисије, појачане минерским
одељењима.

Нове руске мине стигле су 13. jануара 1915, већ 19. jа-
нуара пуковник Миодраг Васић започео jе минирање Дунава
код Београда, а 24. jануара руски капетан Григоренко поста-
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Први српски бродови, у саставу српске Бродарске
команде, којима је Србија почетком октобра 
1915. године намеравала да се супротстави 
аустроугарској флотили на Сави и Дунаву, 
били су британска шалупа, наоружана с два
торпеда, Хочкисовим топом и митраљезом, брзи
моторни чамац „Слобода” са руском посадом,
оклопни пароброд „Тимок”, оклопни моторни 
чамац „Jадар” с митраљезом у куполи, моторни 
чамац „Победа”, моторни чамац „Свети Ђорђе” 
и више дереглиjа, рибарских чамаца, шлепова и
сплавова
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Стварање
српске речне 
флотиле



вио је минску заграду од руских мина на Сави узводно од
Шапца, код Дреновачке аде. Почетком jануара стигао jе и
енглески поморски одред од 26 подофицира и морнара под
командом капетана Емоха, коjи jе са собом донео 25 тона
мина и експлозива. Истовремено су у Раљу стигле и францу-
ске мине, коjе су распоређене на Дунавском кеjу, у Великом
Селу узводно од острва Чакљан и код Заjечара.

Моћна британска шалупа

У пролеће 1915. године Британци су бродом, па затим
возом из Солуна, пребацили у Београд мали торпедни чамац
(шалупу), какав су користили на своjим стариjим боjним бро-
довима. Шалупа jе била дужине 18,3 метара (60 стопа), нао-
ружана с два торпеда од 45 центиметара и jедним аутомат-
ским топом Хочкис калибра 37 милиметара. У Србиjи jе до-
била и два митраљеза. Развиjала jе брзину од 16 чворова.
Шалупа jе два пута извршила торпедне нападе на аустроу-
гарске бродове, наjпре ноћу 22/23 априла, а затим и 17. маjа
1915. године. Коришћена jе и за патролирање. Њом jе ко-
мандовао маjор Кар.

Шалупа jе често чинила испаде узводно Дунавом, врше-
ћи смеле торпедне нападе на аустроугарске мониторе. До
поjаве шалупе монитори су неометано излазили из своjе ба-
зе у висини Батаjнице низводно, те вршили бомбардовање и
рушење обjеката у Београду, но по доласку шалупе повукли
су се иза jедне „шлаjзне” – бона, превучене преко Дунава се-
верно од Земуна, на коjоj jе била покретна греда – капиjа за
пропуштање на предстражу монитора и два патролна чамца.
Шалупа jе 21. априла ноћу извршила напад на предстражу,
коjи ниjе успео. Но одмах
следеће ноћи, 22/23. априла,
маjор Кар са потпоручником
Лонгом покушао је северно
од Земуна да торпедуjе мо-
нитор типа „Марош”, при
чему jе лансиран jедан тор-
педо. 

Таj напад представља
добар пример тактичког из-
ненађења у рату. Торпедно
оруђе било jе до тада непо-
знато на рекама, те аустроугарска флотила ниjе била спремна
на његову поjаву. Торпедни чамац могао jе да се несметано
приближи и лансира торпедо на бродове, коjи су били потпу-
но незаштићени. Тек након напада флотили су додељени пио-
нирски чамци, коjи су ноћу – низводно сидришта – стражари-
ли сакривени у обалном жбуњу. 

Два месеца раниjе, 30. марта око 11 сати ноћу, аустроу-
гарски брод „Београд” пробиjао се низ Дунав натоварен с
300 морских мина, намењених Турцима за Дарданеле. Ис-
крцна станица била jе Рушчук. Због магле српска артиљериjа
почела jе да деjствуjе тек источно од Београда. Између Вин-
че и Ритопека деjство српске артиљериjе постало jе преци-
зниjе, што jе збунило посаду и крманоша („Лодц” из Орша-
ве). Крманош је упустио крму, коjа качи мину и изазива екс-
плозиjу. Задњи део брода се упалио, дошло је до експлозиjе,
коjа jе разнела брод. Преживели су само крманош и ложач,
коjи су избачени на српску страну. Велики успех постигнут jе

и у ноћи 15/16. маjа 1915, када jе деjством руске батериjе
код острва Кожаре уништен патролни чамац „c”.

Одбијена офанзива

Интензивно минирање Саве и Дунава настављено jе све
до повлачења српске воjске крајем 1915. године. Последњу
минску препреку поставили су Руси, октобра 1915. код Кла-
душнице. Савезници су на Дунаву и Сави положили укупно
око 800 мина, и то на Сави код Шапца, Остружнице и Бео-
града, а на Дунаву код Београда, Винче, Гураваjе, Кладушни-
це и Кладова. Само на Дунаву било jе 12 минских препрека.
Због њих аустроугарска флотила, после губитка Темеша,
ниjе ни покушавала да на силу продре у Саву, а Централне
силе нису биле у стању ни да одржаваjу речни саобраћаj до
бугарских пристаништа. 

Због великог броја мина на Дунаву и заустављања реч-
ног саобраћаја аустроугарска привреда трпела је огромну
штету, па је суботичко Одељење за пловидбу, надлежно за
војни и цивилни саобраћај Дунавом и његовим пловним при-
токама и каналима, било онемогућено да испуњава обавезе.
Било је отежано, или сасвим заустављено, снабдевање бал-
канске железнице угљем, онемогућен је транспорт мунициjе
и ратног материjала за Бугарску и Турску, заустављен тра-
јектни саобраћај у Шапцу, Забрежjу, Ђурђеву и Браjили,
транспорт рањеника... Зато је Одељење захтевало да се Са-
ва и Дунав што пре разминирају, а аустроугарска флотила
упути у борбена дејства против Србије.

Приликом новембарске аустроугарске офанзиве флоти-
ла jе потпомагала прелаз копнене воjске, нарочито аустроу-

гарског левог крила код
Гроцке. И поред огромне
надмоћи нападача, офанзива
jе завршила победом српске
воjске на Руднику и Космаjу
и повлачењем аустроугарске
војске, при чему су монито-
ри веома успешно са-
деjствовали, сада потпома-
жући повлачење левог крила
код Гроцке, Винче и Вишњи-
це, неких јединица код Но-

вог Села и Шапца и, наjзад, повлачење преко београдског
понтонског моста, штитећи свуда прелазна места, мостове и
трупе. 

Српска Бродарска команда 

Победа српске војске на Руднику и Космају била је, на-
жалост, лабудова песма пред коначни напад здружених сна-
га аустроугарске и немачке војске на Београд и њене реке. У
међувремену од бродарског Одељења настала је Бродарска
команда, којом је српска војска намеравала да се супротста-
ви аустроугарској флотили. Њен век биће, међутим, веома
кратак. 

Импровизовану флотилу Српске бродарске команде по-
четком октобра 1915. године сачињавали су британска ша-
лупа, наоружана с два торпеда, Хочкисовим топом и митра-
љезом, брзи моторни чамац „Слобода” са руском посадом,
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Нису само Београд, Крагујевац и Крушевац били
брањени противавионском артиљеријом. Још 8. маја
1915. наређено је формирање противавионског (односно
противаеропланског) вода у Прахову, који је касније пре-
растао у батерију од два вода. Водови су били наоружани
бугарским пољским топовима Шнајдер М 1903 калибра
75 милиметара. 

ПРОТИВАЕРОПЛАНСКИ ВОДОВИ



оклопни пароброд „Тимок”, оклопни моторни чамац „Jадар”
с митраљезом у куполи, моторни чамац „Победа”, моторни
чамац „Свети Ђорђе” и више дереглиjа, рибарских чамаца,
шлепова  и сплавова.

Припремана су jош два jача моторна оклопљена чам-
ца, коjа је требало да приме топове и митраљезе у купола-
ма. Jедан од њих поринут jе 5. октобра 1915. на Ади циган-
лиjи и назван „Далмациjа”, док jе други, „Босна”, био jош у
изградњи. 

Посаду на пловним обjектима чинили су делом стран-
ци, коjи нису подлегали воjноj обавези, а делом омладина,
коjа такође није била мобилисана. Када је 6. октобра 1915, у
вечерњим часовима, започео напад на објекте Команде на
Ади циганлиjи и бродарску радионицу у коjоj су се градила,
опремала и оправљала пловна средства, посаде су, у очеки-
вању наређења за испловљавање, запоселе пловне објекте.

Али то није помогло. Оклопљени шлеп коjи jе служио
за прихват посаде с Мале Аде потопљен jе. „Слобода” jе раз-
нета као да ниjе ни постоjала. У први мрак „Победа” је доно-
сила храну посади на Малоj Ади. Маjор Кер је очекивао на-
ређење за деjство на своjоj
шалупи, коjа jе, као и остали
пловни обjекти, била под не-
прекидном шрапнелском ва-
тром. Флотила је крстарила
између Мале Аде и Чукарице
пошто су све телефонске везе
биле у прекиду. Око два часа
по поноћи командир мртве
страже на Великоj Ади циган-
лиjи, према Црпари, jавио jе
да неприjатељ подиже мост.
Одмах су послате у извиђање
шалупа и „Jадар”. Пошто су
дочекани jаком ватром, шалупа се због дрвеног корита вра-
тила, док jе „Jадар” наставио извиђање узводно. 

Освануо jе 7. октобар, мутан, суморан и кишовит. Око
осам часова Немци су потиснули српску посаду с узводног
врха Аде циганлиjе ка горњем мосту. Немачки поручник, с
два митраљеза и послугом, понтоном је зашао у савски ру-
кавац између десне обале Саве и Аде циганлиjе с циљем да
с леђа туче српске jединице. Пошто су опажени, Немци су
дочекани снажном и прецизном ватром, коjом су онеспосо-
бљени сви веслачи на понтону. Чим су то приметили, српски
бродари су му пришли чамцима на весла и без пушака заро-
били понтон. 

Немци су предвече 7. октобра продрли испред ужег
мостобрана, док су горњи немачки мост бродари успели
пре повлачења да раскину. Наређено jе да се бродови Бро-
дарске команде припреме за потапање. Око девет часова
увече маjор Кер тражио jе дозволу да са шалупом нападне
Немце на Великоj Ади, али му то ниjе дозвољено. Пошто је
постојала опасност да дејством случаjно погоди српске тру-
пе, коjе су се налазиле у непосредноj близини немачких, на-
ређено му је да изврши одлуку о потапању бродова. Након
тога Кер jе одлучио да сам потопи шалупу, али услед jаке
немачке ватре ниjе могао да приђе десноj обали Саве. Због
тога је са посадом, под наjжешћом ватром, напустио шалу-
пу, остављаjући jе Србима да jе они потопе.

Целе ноћи 8. октобра немачка ватра ниjе попуштала. И
поред тога започело jе извлачење мунициjе, каблова и дру-
гог нужног материjала с пловних обjеката, па чак и револ-
верског топа с „Тимока” и непотребних митраљеза чиjа jе
посада онеспособљена за даљу борбу. Под наjвећом опа-
сношћу и са неколико рањених бродара скинут jе митраљез
с енглеске шалупе. У четири часа уjутро 8. октобра наређе-
но jе потапање свих пловних обjеката, евакуисање Аде ци-
ганлиjе и уништавање моста између Аде и Чукарице. 

Минска и противавионска одбрана
Прахова и Кладова

Српска Врховна команда наредила је 6. марта 1915. да
се свим средствима заштити Прахово. Тај задатак поверен
је руском капетану Семенову, који је на каналу између села
Сипа и Кладушнице, између острва и румунске обале, по-
ставио седам линија минских запрека. Једна заграда поста-
вљена је између острва и српске обале. Укупно су положене
54 мине. На трећем безименом острву, према румунској

страни, постављена су два
торпедна апарата. Уз то,
преко канала су затегнути
челично уже и ланац. Поред

западне стране острва Огра-
дине пуковник Аљин поста-
вио је две групе по шест ми-
на с електричним паљењем. 

Интересантно је да је у
Кладово стигла и руска про-
тивавионска батерија с топо-
вима калибра 76 милиметара.
Наиме, Србији је из Русије

послато седам батерија за одбрану Прахова, Кладова и око-
лине. Једна од њих, противавионска, била је постављена на
положају Пренозиште. Касније је због неповољног положаја
премештена на нови борбени положај, код места Велико
Лице. Примарни задатак батерије био је да спречи извиђа-
ња непријатељске авијације и одбрани Кладово и Штаб Кра-
јинског одреда, који се налазио у Петровом Селу. Секундар-
ни задатак било је гађање околних брда у случају преласка
Аустријанаца преко Дунава. Командир те батерије капетан
II класе Миклашевски преузео је команду 23. априла, када је
утврдио да су сви топови исправни, а нишанске справе пот-
пуно нове. Батерија је постигла запажене резултате у деј-
ству по аустроугарским аеропланима, чији је аеродром био
неколико километара од обале Дунава, у близини Оршаве,
на самој обали Црне реке. 

Најпре је, 17. августа, ватром батерије оборен један
аероплан, који је пао на обалу Црне реке, близу њеног ушћа
у Дунав. Нешто касније, 17. септембра, оборен је један
ДФВ, који је пао на румунску страну, при чему су оба члана
посаде рањена. Трећи аероплан, такође ДФВ, оборен је 21.
септембра, десет километара јужно од Турн Северина. ƒ

(Крај)
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За заштиту минских заграда постављена су два руска
морнаричка топа калибра 75 милиметара с панцирним зр-
ни ма на Брзујки (преко пута Адакале), а друга два с реф -
лек тором код Сипа. Код Кладова су била и два наоружана
руска пароброда „Тираспољ” и „Гроф Игњатијев”, од којих
је други стражарио ноћу код села Давидовца. „Гроф Игња-
тијев” наоружан је с три топа од 75 милиметара и два ми-
траљеза, а „Тираспољ” с два топа 47 милиметара и против-
авионским митраљезом.

ТОПОВИ ШТИТЕ МИНСКА ПОЉА



– у Војној пошти 4805 Београд, место службовања Београд
1. референт, С1С, два (2) извршиоца

– у Војној пошти 1102 Београд, место службовања Београд 
2. референт, С2С, два (2) извршиоца

– у Војној пошти 5078 Београд, место службовања Београд 
3. инсталатер водовода и канализације, ВКВ, један (1) извршилац

– у Војној пошти 4795 Београд, место службовања Београд 
4. командир одељења, ВШС, један (1) извршилац
5. столар, КВ, један (1) извршилац
6. металостругар, ВКВ, један (1) извршилац

– у Војној пошти 1097 Ниш, место службовања Пожега
7. психолог, С2С, један (1) извршилац
8. управник сервиса термоенергетике, ВКВ, један (1) извршилац
9. руковалац парних котлова са механизованим ложењем, ВКВ,

један (1) извршилац
10. руковалац парних котлова са механизованим ложењем, КВ,

два (2) извршиоца
11. руковалац парних котлова са ручним ложењем, ВКВ, један

(1) извршилац

– у Војној пошти 1097 Ниш, место службовања Панчево
12. руковалац парних котлова са АТК, КВ, један (1) извршилац

– у Војној пошти 1097 Ниш, место службовања Чачак
13. фарбар, КВ, један (1) извршилац

– у Војној пошти 1097 Ниш, место службовања Бујановац
14. наставник енглеског језика, С2С, један (1) извршилац

– у Војној пошти 3160 Зрењанин, место службовања Зрењанин
15. самостални референт за књиговодство – благајник, ССС, један

(1) извршилац
16. електромеханичар за возила точкаше, ВКВ, један (1) изврши-

лац
17. инсталатер водовода и канализације, КВ, један (1) извршилац
18. електроинсталатер, КВ, један (1) извршилац
19. руковалац парних котлова са АТК високог притиска, ВКВ, је-

дан (1) извршилац
20. монтер централног грејања – заваривач КВ, један (1) извршилац

– у Ваздухопловном заводу „Мома Станојловић” Београд, место
службовања Батајница 

21. водећи технолог, С2С, један (1) извршилац
22. технолог, С2С, један (1) извршилац
23. металостругар, ВКВ, два (2) извршиоца
24. техничар, ССС, један (1) извршилац
25. вулканизер, ССС, један (1) извршилац
26. механичар за ПП средства и судове под притиском, КВ, је-

дан (1) извршилац

– у Војној пошти 3160 Зрењанин, место службовања Зрењанин
27. деловођа-оператер, ССС, један (1) извршилац
28. самостални референт за књиговодство – благајник, ССС, један
(1) извршилац
29. командир – референт, С1С, један (1) извршилац
30. руковалац, ССС, један (1) извршилац

– у Војној пошти 3706 Пожега, место службовања Пожега
31. електромеханичар за возила точкаше, КВ, један (1) извршилац
32. кувар – вођа смене, ВКВ, један (1) извршилац

33. кувар, КВ, један (1) извршилац
34. помоћни радник – руковалац машина за прање посуђа, ПКВ,

један (1) извршилац
35. инсталатер водовода и каналаизације, КВ, један (1) изврши-

лац 18. фармацеутски техничар, ССС, један (1) извршилац

ОПШТИ УСЛОВИ КОНКУРСА:

– да су кандидати држављани Републике Србије,
– да су здравствено способни за службу у Војсци Србије,
– да имају прописану врсту и степен образовања,
– да нису осуђивани на казну затвора од најмање шест (6) месеци 
– да им раније није престајао радни однос у државном органу
због теже повреде дужности из радног односа.

ПОСЕБНИ УСЛОВИ КОНКУРСА:

Радно место на редном броју 1:
– завршена виша геодетска школа или висока школа струков-

них студија геодетског усмерења,
– познавање рада на рачунару.

Радно место на редном броју 2:
– 1 извршилац – завршен машински факултет (минимум 240

ЕСПБ), смер термотехника и стечено звање дипломирани ин-
жињер,

– 1 извршилац завршен електротехнички или електронски фа-
култет (минимум 240 ЕСПБ) и стечено звање дипломирани ин-
жињер.
Радно место на редном броју 3:

– завршена средња грађевинска школа
– поседовање одговарајућег 5. степена стручне спреме (ВКВ),

односно специјализација.
Радно место на редном броју 4:

– завршена Виша техничка грађевинска школа. 
Радно место на редном броју 5:

– завршена техничка школа (III степен) – смер столар.
Радно место на редном броју 6:

– завршена средња машинска школа 
– поседовање одговарајућег 5. степена стручне спреме (ВКВ),

односно специјализација.
Радно место на редном броју 7:

– завршен филозофски факултет – група за психологију.
Радно место на редном броју 8:

– завршена средња машинска школа, смер – термоенeргетски,
– поседовање одговарајућег 5. степена стручне спреме (ВКВ),

односно специјализација.
Радно место на редном броју 9:

– завршена средња машинска школа, смер термоенeргетски,
– поседовање одговарајућег 5. степена стручне спреме (ВКВ),

односно специјализација,
– уверење о оспособљености за руковаоца парних котлова са

механизованим ложењем.
Радно место на редном броју 10:

– завршена средња машинска школа (III степен), смер термо-
енeргетски, 

– уверење о оспособљености за руковаоца парних котлова са
механизованим ложењем.
Радно место на редном броју 11:

– завршена средња машинска школа смер термоенeргетски,
– поседовање одговарајућег 5. степена стручне спреме (ВКВ),

односно специјализација,
– уверење о оспособљености за руковаоца парних котлова. 

Радно место на редном броју 12:

ГЕНЕРАЛШТАБ ВОЈСКЕ СРБИЈЕ 
УПРАВА ЗА ЉУДСКЕ РЕСУРСЕ (Ј-1)

Расписује
ЈАВНИ КОН КУРС

за попуну радних места војних службеника и намештеника у Војсци Србије у радни однос на неодређено време:
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– завршена средња машинска школа (III степен) смер термо-
енeргетски, 

– уверење о оспособљености за руковаоца парних котлова са
АТК.
Радно место на редном броју 13:

– завршена средња машинска или хемијска школа (III степен)
– занимање фарбар
Радно место на редном броју 14:

– завршен Филозофски или Филолошки факултет – Одсек ан-
глистика – енглески језик и књижевност.
Радно место на редном броју 15:

– завршена средња економска или правно-биротехничка школа.
Радно место на редном броју 16:

– завршена школа за КВ раднике смер електротехнички или
школа стручних радника за војно-техничка занимања,

– поседовање одговарајућег 5. степена стручне спреме (ВКВ),
односно специјализација.
Радно место на редном броју 17:

– завршена средња грађевинска школа (III степен).
Радно место на редном броју 18:

– завршена средња електротехничка школа – смер електроин-
сталатер.
Радно место на редном броју 19:

– завршена средња машинска школа,
– поседовање одговарајућег 5. степена стручне спреме (ВКВ),

односно специјализација,
– уверење о оспособљености за руковаоца парних котлова са

АТК.
Радно место на редном броју 20:

– завршена средња машинска школа (КВ) – смер термоенер-
гетски.
Радно место на редном броју 21:

– завршен Хемијско-технолошки факултет или студије хемиј-
ско-технолошког инжињерства, смер студија текстилни, 

– поседовање стручног назива дипломирани инжењер техно-
логије текстилне струке,

– познавање једног страног језика (предност енглески и руски),
– познавање рада на рачунару.

Радно место на редном броју 22:
– завршен Хемијско-технолошки факултет, смер студија елек-

трохемијски,
– поседовање стручног назива дипломирани инжењер техно-

логије електрохемијског усмерења,
– познавање једног страног језика (предност енглески и руски),
– познавање рада на рачунару.

Радно место на редном броју 23:
– завршена средња школа за занимање металске струке, 
– поседовање одговарајућег 5. степена стручне спреме (ВКВ),

односно специјализација.
Радно место на редном броју 24:

– завршене четвoрогодишња средња школа за занимање ау-
то струке.
Радно место на редном броју 25:

– завршене четвoрогодишња средња школа за занимање хе-
мијске струке. 
Радно место на редном броју 26:

– завршене трогодишња средња школа за занимање мотоме-
ханичарске струке. 
Радно место на редном броју 27:

– завршена гимназија, средња економска или правно-биротех-
ничка школа,

– познавање рада на рачунару.
Радно место на редном броју 28:

– завршена средња економска школа,
– познавање рада на рачунару.

Радно место на редном броју 29:
– завршена Виша техничко-грађевинска школа, смер високо-

градња.
Радно место на редном броју 30:

– завршена средња школа грађевинске струке (IV степен).
Радно место на редном броју 31:

– завршена техничка школа, занимање електромеханичар (ау-
тоелектричар).
Радно место на редном броју 32:

– завршена средња угоститељска школа – смер кувар, 
– поседовање одговарајућег V степена стручне спреме (ВКВ),

односно специјализација.
Радно место на редном броју 33:

– завршена средња угоститељска школа (III степен), смер – ку-
вар. 
Радно место на редном броју 34:

– завршена основна школа.
Радно место на редном броју 35:

– завршена средња машинска школа (III степен), занимање во-
доинсталатер, 

– завршена средња медицинска школа – смер фармација.

НАЧИН КОНКУРИСАЊА

Кандидати пријаве подносе војним поштама у које конку-
ришу, искључиво поштом препоручено, са назнаком „за кон-
курс”. У пријави обавезно навести адресу становања и контакт
телефон. Уз пријаву се прилажу: 

– CV или аутобиографија, 
– извод из матичне књиге рођених,
– уверење о држављанству (не старије од 6 месеци),
– копија дипломе о завршеном образовању,
– копије сведочанстава за завршен сваки разред средње школе

(само за кандидате који конкуришу на радна места за која је
прописана завршена ВКВ, ССС или КВ),

– копије сертификата или други докази који потврђују поседо-
вање знања прописаних посебним условима конкурса (стра-
ни језик, познавање рада на рачунару и сл.).

Документа која се прилажу уз пријаву морају бити оверенa
у суду, општини или код јавног бележника.

Кандидати који су раније били запослени у државним орга-
нима достављају и потврду органа у којем су били запослени, у
којој ће бити наведен разлог престанка радног односа.

Кандидати који уђу у најужи избор, пре пријема у радни од-
нос, а на захтев комисије за избор, доставиће лекарско уверење
о здравственој способности.

У току изборног поступка, овлашћене здравствене устано-
ве извршиће психолошку процену кандидата. О месту, дану и
времену психолошке процене кандидати ће бити накнадно оба-
вештени.

За кандидате који уђу у најужи избор, уз њихов писани при-
станак, биће извршена безбедносна провера.

Предност, при једнаким условима, приликом избора имаће:

– супружник, односно члан породице погинулог професионал-
ног припадника Војске Србије (погинулог или умрлог од по-
следица повреда задобијених у вршењу службе),

– супружник професионалног припадника Војске Србије
премештеног из једног у другоместо службовања,

– кандидат који уз VI, односно VII степен стручне спреме има и
положен државни испит и

– кандидат са дужим радним стажом у струци.

Рок за подношење пријава за пријем на службу је тридесет
(30) дана од дана објављивања конкурса.

Кандидат у пријави мора недвосмислено да нагласи за које
радно место конкурише. Кандидат, зависно од тога на колико
радних места конкурише, доставља један примерак оригиналне
документације и потребан број копија (исте се морају оверити).
Пријаве у којима није наведено за које радно место кандидат
конкурише неће се разматрати.

Неблаговремене, неразумљиве и непотпуне пријаве неће
бити разматране. Конкурсна документација се неће враћати. ƒ
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За пријем кандидата на селективну обуку у Специјалну
бригаду могу конкурисати професионални официри, подофицири
и професионални војници свих родова и служби из Министар-
ства одбране и Војске Србије који испуњавају следеће опште и
посебне услове. 

а) Општи услови:
– да испуњавају услове прописане одредбама члана 39. Закона о

Војсци Србије;
– да су здравствено способни за војну службу без ограничења;
– да нису осуђивани.

б) Посебни услови:
– да нису старији од 28 година;
– да су он и чланови његове уже породице (брачни друг и деца)

држављани Републике Србије;
– да имају радно искуство у Војсци од најмање две године;
– да немају негативних службених оцена и да су им последње две

службене оцене најмање „врло добар”;
– да су психофизички здрави и способни за рад у јединицама Спе-

цијалне бригаде, што се утврђује налазом надлежне војнолекар-
ске комисије, психолошким тестирањем за обављање падобран-
ске службе, тестом опште културе и провером физичких спо-
собности;

– да испуњавају критеријуме безбедносне провере;
– да су пливачи.

I НАЧИН КОНКУРИСАЊА:
– кандидати подносе молбе за пријем на селективну обуку у

Специјалну бригаду (ВП 8486 Панчево) преко својих матич-
них команди;

– уз молбу, кандидати обавезно прилажу: кратку биографију,
извод из матичне књиге рођених, уверење о држављанству
за њега и чланове његове уже породице, оверени образац
КОЛП из програмског пакета КаИС, изјаву да жели да оба-
вља падобранску службу, уверење о извршеној провери фи-
зичких способности са натуралним показатељима и мишље-
ње команданта ранга батаљона или вишег старешине;

– по пристизању молби и анализе истих кандидати који задо-
воље опште услове конкурса добиће позив преко претпоста-
вљене команде, са тачним датумом и временом ради упући-
вања на лекарски преглед за падобранца (преглед се реали-
зује на ВМИ Земун, а позив представља уједно и упутницу
за преглед). Преглед траје 2 (два) дана; 

– кандидати који буду здравствено способни за падобранца
и који испуњавају све услове конкурса долазе на селектив-
ну обуку (привремени рад) у Специјалну бригаду (ВП 8486
Панчево). 

Конкурс је отворен до 28. фебруара 2015. године. ƒ

СПЕЦИЈАЛНА БРИГАДА 
ВОЈСКЕ СРБИЈЕ

Расписује

КОН КУРС
за пријем кандидата на селективну обуку

МИНИСТАРСТВО ОДБРАНЕ 
РЕПУБЛИКЕ СРБИЈЕ

СЕКТОР ЗА ЉУДСКЕ РЕСУРСЕ
УПРАВА ЗА КАДРОВЕ

Расписује
ОБАВЕШТЕЊЕ

о ре а ли за ци ји се лек ци је ка дра МО и ВС за упу ћи ва ње
на шко ло ва ње и уса вр ша ва ње у ви со ко школ ске је ди ни це
Уни вер зи те та од бра не у Бе о гра ду, у ви со ко школ ске уста -
но ве Ре пу бли ке Ср би је и у вој не шко ле и ин сти ту ци је у ино -
стран ству у 2015. го ди ни.

Оба ве шта ва ју се про фе си о нал ни при пад ни ци Вој ске Ср би је и др -
жав ни слу жбе ни ци за по сле ни у Ми ни стар ству од бра не да ће се се -
лек ци ја ка дра МО и ВС ра ди из бо ра и упу ћи ва ња на шко ло ва ње
и уса вр ша ва ње (ви со ке сту ди је без бед но сти и од бра не, ге не рал -
штаб но уса вр ша ва ње, ко манд но-штаб но уса вр ша ва ње, основ ни
ко манд но-штаб ни курс, сту ди је II и III сте пе на, спе ци ја ли за ци је из
здрав стве не стру ке и уже спе ци ја ли за ци је из здрав стве не стру -
ке) у ви со ко школ ске је ди ни це Уни вер зи те та од бра не у Бе о гра ду,
у ви со ко школ ске уста но ве Ре пу бли ке Ср би је и у вој не шко ле и ин -
сти ту ци је у ино стран ству у 2015. го ди ни, ре а ли зо ва ти пре ма на -
ре ђе њу по моћ ни ка ми ни стра за људ ске ре сур се         (у да љем тек -
сту: На ре ђе ње), а у скла ду са Пла ном шко ло ва ња и уса вр ша ва ња
ка дра МО и ВС у 2015. го ди ни (у да љем тек сту: План шко ло ва ња).
На ре ђе ње (са при ло зи ма) и План шко ло ва ња до ста вље ни су ОЈ МО
и ВС и ис так ну ти су на сај ту РАМ КО www.uzk.sljr.mo.За ин те ре со -
ва ни кан ди да ти мол бе за упу ћи ва ње на шко ло ва ње и уса вр ша ва -
ње са про пи са ном до ку мен та ци јом пре да ју сво јим ма тич ним је ди -
ни ца ма нај ка сни је до 20. фе бру а ра 2015. го ди не. ƒ
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1. Женa пропaгaтор, 2. Пра зно (на ме ни ци), 3. Ад aктa (скр.), 4. При -
зет ко, до ма зе то вић, 5. По кривaч од aбе (тур.), 6. Та та ри ја, Та тар стан,
7. Ин фор ма тич ки ин же ње ринг (скр.), 8. Нa ону стрaну, 9. Врстa бо -
дежa, 10. Ини ци ја ли пе ва чи це Ре џе по ве, 11. Са зна ва ња, 12. Рекa у Си -
би ру, 13. Жен ско име, Ја сми на, 14. Ан то ни је од ми ла, 15. Згодa, при -
ликa, 16. На де кла ра ти ван на чин, 18. Везa је зерa Ири и ре ке Хaдсон,
19. Кaртaш, 20. Игрaчицa у бaле ту, 21. Же на којa стaлно не где иде,
сто кућa, 22. Ле те ли це те же од ва зду ха, 24. След бе ник дaдaизмa, 25.
Пристaлицa aни мизмa, 27. Стaнов ник Ати ке, 28. На се ље у оп шти ни
Кaли но вик, 30. Пле та чи кор пи, 31. Слав ни ди ри гент, Хер берт фон, 33.
Зaпо ве сти ловaчким пси ма, 34. Мaђaрско му шко име, 36. Поштaнскa
по шиљкa, 37. Сорт не, 39. Слав ни скијaш, Жaн Клод, 40. Ди зај нер ави о -
на, Ер нест Оскар, 42. Кaзне но попрaвни дом (скр.), 43. Похвaлне пе сме,
45. Спорт ски цен тар (скр.), 46. 17. и 1. сло во азбу ке.

УСПРАВНО:

17. Ре дом зaбaдaти, 18. Оп сед ну тост, 19. Род но ме сто сли ка ра Са ве
Шу ма но ви ћа, 20. Стaнов ник Лaосa, 21. При пад ни ца пле ме на Тра ча ни,
23. И једaн и дру ги, 24. Дaти мaт у шaху, 25. Зaстaјaње, 26. Ме двед по -
ре клом из Ки не, 27. Жи во тињ ски (лaт.), 28. Име књи жев ни ка Пру ста,
29. Утвр ђен дворaц (стр.), 30. Ин сек ти ко ји жи ве у ко ре њу, 31. Са став -
ни ца Дри не, 32. Слу жба Вој ске Ср би је, сла ви свој пра зник 5. фе бру а ра,
33. Стaнов ницa Ати не, 34. Ини ци ја ли глум ца Ри да, 35. Ау то-озна ка
Аран ђе лов ца, 36. Је зе ро у Кaнaди (ана грам од НА КО КА ТИ), 37. Зaбaвa
под мaскaмa, ма скен бал, 38. Име глу ми це Хе дрен, 39. Изрaђивaчи
чaрaпa, 40. Пло че зa изолaци ју, 41. При лич но нискa, 42. Ко је је у об ли -
ку пло че, 43. Сточaри номaди (по кр.), 44. Стaнов ницa Рaсти не, 45. Му -
шко име, 46. Џин, го ро стас, 47. Нај ма њи прст нa ру ци или но ги, 48. На -
па дач ке ак ци је, на па ди, 49. По год бе ни ве зник, уко ли ко, 50. Предзнaци,
симп то ми, 51. Текст по ко ме се снимa филм.

ВОДОРАВНО:
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Позиција:
Бели: Kg2, Db8, Lf1, пешаци: 
c4, f3, g4 и h2 (7 фигура)
Цр ни: Kg8, Tc1, Ld5, Lf8, пешаци:
b3, c5, e5, f7, g6 и h7 (10 фигура)

Недавно је преминуо талентовани мајстор ФИДЕ и бивши селектор репрезентације Ср-
бије Мома ВУЧИЋЕВИЋ, у 46. години живота. Каријеру је почео освајањем титуле пионир-
ског првака Југославије 1983. године, испред будућих велемајстора Златка ИЛИНЧИЋА и
Ивана СОКОЛОВА. Доносимо партију са тог Пионирског првенства против Ивана Соколова,
у којој је, са ловачким паром и три пешака против даме, победио.

ИЗАБРАНА ПАРТИЈА

СЕЋАЊЕ НА МОМУ ВУЧИЋЕВИЋА
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ИЗ ПРО ШЛОГ БРО ЈА:
Проблем број 1: 
1. Lf6! Se7 (Sg5]  2. Se8 мат (Sh5 мат)
Проблем број 2: 1. Th6! Ke4 (Ke2, Kxg4, Kxg2)
2.  Kb4 (Kb2, Kd4, Kd2), Kd5 или Kd4 (Kd1 или
Kd2 или Kf1, Kf5, Kf1 или Kxh1) 3. Dd3 мат
(Dd3 мат или Df3 мат, Se3 мат, Df3 мат)
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Ре ше ње су до ку – во до рав но: 7-9, 6, 3-2, 4
-5-8, 3, 1-9, 6-3, 1-8-9, 4, 3, 8-9-4, 5-1-7, 9
-7-5, 2, 8-4-6, 1-8-4, 7-5-6, 3, 5, 9-3-2, 8-1,
2-3, 4, 9-7-5, 9-1, 7, 4-2.

(1) d4 Sf6 (2) c4 g6 (3) Sc3 d5 (4)
cxd5 Sxd5 (5) g3 Lg7 (6) Lg2 Sxc3 (7)
bxc3 0-0 (8) e3 c5 (9) Se2 Da5 (10) 0-0
Sc6 (11) ld2 Da6! (после првих десе-

Иван СОКОЛОВ – Мома ВУЧИЋЕВИЋ 0:1 Пионирско првенство СФРЈ, Србобран,
1983. Гринфелдова одбрана

Коњићеви скокови
Крените од обележених поља, као скакач
у шаху, по путањи у облику слова Г, тако
да добијете две народне пословице.

так потеза бели има јак центар а црни активну игру
фигура] (12) Те1 е5 (13) d5 Sa5 (14) e4 Sc4 (15) Sc1 Sd6
(16) Sd3 Dxd3!! (црни свесно жртвује даму да би ство-
рио бољу позицију) (17) Lf1 Dxe4 (18) Txe4 Sxe4 (19) Lg2
Sd6 (црни има топа, скакача и пешака за даму а зауз-
врат занимљиву и динамичну позицију)  (20) De2 b6
(21) a4 Tb8 (22) a5 Ld7 (23) axb6 axb6 (24) Tb1 b5 (25)
De1 Tfc8! (26) Ta1 Ta8 (27) Le3 Tha1 (28) Dxa1 b4! (цр-
ни ствара слободног пешака који ће загорчати живот
белом) (29) Da7 Lf5! (ловац улази у активну игру) (30)
g4! Lc2!? (црни жели да форсира пешака па бели има
проблема како то да спречи) (31) Db6 b3! (црни ства-
ра опасно оружје – пешака на b3 који прети да се про-
мовише у даму) (32) Lc1 Ta8! (33) Dxd6 Ta1 (34) Db8+
Lf8 (35) Lf1 Txc1 (36) Kg2 Le4+ (37) f3 Lxd5 (38) c4

(види дијаграм)

(38) ...Txc4! (црни повлачи проблемски потез и игра
надахнуто) (39) Lxc4 Lxc4 (40) Kf2 h6! (темпо потез за
ослобађање ловца на f8) (41) Ke3 Kg7! (42) Kd2 Le7
(бели није хтео да узме дамом пешака на e5 јер би цр-
ни после Kh7 имао могућност да уведе ловца на g7)
(43) Kc1 Lf6 (44) Dd6 e4! (ослобађа дијагоналу ловцу)
(45) fxe4 Ld4 (46) Dg3 b2+ (47) Kb1 Le2 и бели преда-
је јер не може да спречи потез црног пешака на c4
па ловца на d3 и промоцију пешака на b1 у даму.
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Епидемија пегавог тифуса избила је на самом крају 1914. године, 
да би се у јануару 1915. убрзано развијала, достигнувши врхунац у
фебруару исте године. Претпоставља се да је од пегавог тифуса у Србији
умрло око 35.000 војних лица, 35.000 заробљеника и више од 100.000 гра-
ђана. У јеку епидемије само у Ваљеву је дневно умирало и више од стотину
људи (па и до сто педесет). Смртност је у појединим периодима достизала
и 70 одсто од броја оболелих. Процењено је да је током епидемије у Ваље-
ву умрло више од 3.500 војника, 4.000 цивила и око 2.000 аустроугарских
заробљеника. Међу страдалима су бројни били и они који су се борили са
епидемијом, лекари, болничари и помоћно медицинско особље. 

БОРБАБОРБА ПРОТИВ ПРОТИВ 
ТИТИ ФУФУ СА У СРБИЈИСА У СРБИЈИ

1915. 1915. ГОДИНЕГОДИНЕ
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Кад говоримо о Ваљевској болници из времена Првог
светског рата, често заборављамо да се тај појам не
односи на неки конкретан болнички објекат, нити на

болницу као институцију, већ на склоп специфичних дога-
ђаја услед којих је цео град постао једна велика болница.

У ратним плановима Краљевине Србије било је предви-
ђено да Ваљево, због његовог геостратешког положаја, као
и због тамо стационираног гарнизона, буде један од глав-
них центара војног санитета. Град на Колубари је такву уло-
гу имао и током балканских ратова, када су места борбених
дејстава била веома удаљена од њега, да би, са почетком
Првог светског рата и жестоког сукоба на блиској дринској
граници, та његова улога добила још већи значај. Ваљево је
тада постало седиште две сталне и шест резервних болни-
ца, распоређених у више десетина различитих објеката ши-
ром града.

Првих ратних месеци (јули–новембар) 1914. године у
ваљевским болницама збрињавани су рањени у првој и дру-
гој непријатељској офанзиви. Овај период је, због великог
броја страдалих, био прожет веома тешким, чак и трагич-
ним тренуцима, нарочито током друге офанзиве када је оп-
ште стање у граду било додатно закомпликовано приливом
великог броја рањеника и оболелих, као и бројних избегли-
ца. Ваљево је већ тада постало град-болница. У граду који
је, са најужим околином, тада имао око осам хиљада жите-
ља, у појединим периодима боравило је више десетина хи-
љада људи. Ипак, и поред огромних потешкоћа српски са-
нитет се, уз подршку грађана Ваљева и страних лекарских
мисија, суочавао са више или мање очекиваним проблеми-
ма, са којима је већ имао доста искуства. Различите ране од
метака и шрапнела и болести као што су трбушни тифус,
дизентерија, рекуренс... нису били изненађење за искусне
и у балканским ратовима прекаљене војне лекаре. Постоје

В а љ е в о  п р в и х  г о д и н а  В е л и к о г  р а т а

ГРАД БОЛНИЦА

Ваљево на Хенинговој карти из 1737. године 
Првих година 19. века отпочео је историјски процес убрзане 
друштвене и социјалне трансформације већег дела територије Ср-
бије. Први српски устанак, како ће се касније показати, 
представљао је прву, оружану фазу Српске револуције. 
Већ 1804. године локално становништво подигло је буну против
турских господара и успело да ослободи велики део Србије. На тој
ослобођеној територији формирана је посебна устаничка држава.
У том незаустављивом историјском процесу значај Ваљева, ваљев-
ског краја и Ваљеваца био је веома велики. Симболи сече кнезова,
која је, како ће се испоставити, била непосредни повод Првом срп-
ском устанку, постали су ваљевске народне вође Алекса Ненадо-
вић и Илија Бирчанин. Потом су чланови породице Ненадовић,
Прота Матеја, Јаков, Јеврем и Сима, имали значајну улогу у орга-
низацији устанка, као и у формирању управе устаничке државе.
Прота Матеја Ненадовић био је и писац првог закона ослобођене
Србије, први српски дипломата и један од твораца идеје формира-
ња Правитељствујушћег совјета као владе устаничке државе и
њен први председник.
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индиције да се у појединачним случајевима већ тада поја-
вио и пегави тифус, али, ако су оне тачне, тада нису уочене
назнаке које би указале на претњу епидемије. 

Епидемија
Крајем 1914. и у првој половини 1915. године у Србији

је од пегавог тифуса оболело више од пола милиона људи,
док је број умрлих војника, цивила и заробљеника проце-
њен на више од 170.000. Током најжешћег трајања епиде-
мије (децембар 1914 – мај 1915) у Ваљеву и његовој околини
умрло је више од 3.500 војника, 4.000 цивила и око 2.000
заробљеника. У јеку епидемије дневно је умирало по 100, па
и знатно више оболелих. Међу њима су били и многи лека-
ри и болничари.

После треће аустроугарске офанзиве и краткотрајних
освајања појединих српских насеља уз Дрину (16. новембар
– 9. децембар) уследила је велика српска победа у Колубар-
ској бици и повратак војске и становништва у ослобођени
град. Ваљево се тада суочило са страхотама велике епиде-
мије страшне болести, за коју здравствена служба није би-
ла припремљена. Борба против пегавог тифуса била је до-
датно закомпликована ескалацијом других, исто тако те-
шких болести. У тим трагичним тренуцима, борећи се са по-
следицама ратне пошасти, српско санитетско особље је, уз
помоћ страних лекарских мисија, грађана и ратних заробље-
ника, неговало знатно више болесних и рањених српских
војника и цивила и заробљених припадника аустроугарске
војске него што је Ваљево имало становника. Док је у целој
Србији оболело преко пола милиона људи, а број умрлих вој-
ника, цивила и заробљеника процењен на више од 170.000,
сматра се да је за време епидемије (децембар 1914 – мај
1915) у Ваљеву и његовој околини умрло више од 3.500 вој-
ника, 4.000 цивила и око 2.000 заробљеника. У јеку епиде-
мије дневно је умирало 100, па и знатно више оболелих.

Међу њима су били и многи лекари и болничари. Био је то
период због кога су Ваљево и његове болнице постали
симболи страдања, али и пожртвованости, хуманости и
међународне сарадње.

Историјска вертикала града
Са развојем нововековне српске државе Ваљево се убр-

зано развијало и урбанизовало. У другој половини 19. века,
од 1862. до 1900. године, број становника се са 2.150 пове-
ћао на 7.477. Са ширењем вароши по колубарској котлини,
осниване су и нове институције. Изграђене су основна шко-
ла, гимназија, читаоница... Са радом је почела и позоришна
дружина, као и штампарија, а уз њу и локалне новине. Осно-
ване су и пивара и штедионица, саграђено јавно купатило,
подигнуте су нове јавне зграде и хотели, а варош је добила
и улично осветљење лампама на гас. 

Ненадовићи: Алекса, Прота Матеја и Јаков
Ваљево је било једно од првих насеља градског типа које је ослобо-
ђено у Првом српском устанку. После скоро три и по века ропства
оно је тада поново постало српски град у аутономној српској држа-
ви, али непрекидне борбе за очување независности и слабо развије-
на трговачко-занатска пракса међу српским живљем онемогућавали
су бржи развој. Српско становништво је у претходном периоду жи-
вело углавном по селима, бавећи се скоро искључиво пољопривре-
дом, те није имало потребу да у већем броју насељава ослобођену
варош. Зато је 1808. године забележено да у Ваљеву има само 200
кућа, са око 1.000 становника. Ипак, темељи данашњег хришћанског
насеља су баш тада постављени. Истина, крајем 1813. године турска
војска је успела да покори независну државу створену у Првом срп-
ском устанку и Турци су, на кратко, само до 1815. године, опет заго-
сподарили Србијом и Ваљевом. Други српски устанак донео је нову
наду Србији. После само неколико месеци борби устанак је завршен
преговорима, кроз које је Србија добила ограничену аутономију, ко-
ја ће у наредним деценијама, корак по корак, бити проширивана до
потпуне независности.
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Градско насеље Ваљево данас је важан административ-
ни, привредни и културни центар. Оно је седиште истоиме-
не шире градске (раније општинске) територије, као и Ко-
лубарског округа. Током бурне прошлости српског народа
Ваљево и Ваљевци често су имали истакнуту, па и водећу
улогу у покретима за национално ослобођење. Зато не чуди
што је, поред војсковођа и народних вођа, ваљевски крај из-
недрио и немали број значајних уметника и научника. Исто-
времено, тај град се сврстава и међу најстарија градска на-
сеља Србије. Међу сведочанствима прохујалих векова назив
Ваљево се први пут среће у документима насталим током
последње деценије 14. века, која се чувају у Државном ар-
хиву у Дубровнику. Та документа, као и архивска грађа из
наредних деценија, речито сведоче о убрзаном развоју гра-
да на Колубари у време српске деспотовине. Успон Ваљева,
као и раст аутономне Србије, заустављен је 1459. године,
када је средњовековна српска држава дефинитивно пора-
жена од Турске империје. 

Са променом феудалног господара живот у ваљевској
котлини није у потпуности замро. Истина, уместо трговач-
ких каравана туда су сада пролазиле турске војне јединице
на свом походу ка Угарској, чије су се границе налазиле са-
мо неколико десетина километара северно од Ваљева. Иако
део једне огромне муслиманске државе, у првим деценија-

ма турске власти Ваљево је остало претежно хришћанско
насеље. Такво стање правдано је чињеницом да, због бли-
зине непријатељске Угарске, хришћанско становништво по-
граничних области треба да има извесне привилегије, како
не би бежало преко границе и пружало активну војну помоћ
османском непријатељу. Међутим, већ од друге четвртине
16. века стање почиње да се мења. 

После велике турске победе над Угарима код Мохача,
1526. године, муслиманска империја креће у даљи поход на
Европу, померајући своје границе на север, исток и запад.
Тиме Србија, а са њом и Ваљево, постаје територија дубоко
у унутрашњости турског султаната. Самим тим турска им-
перија више није имала разлога да и даље одржава приви-
легије које је локални живаљ до тада уживао. Са њиховим
укидањем почиње процес исламизације и локално станов-
ништво у извесном броју или прелази у ислам, или бежи да-
ље на север. Они који нису то учинили падали су у потчи-
њен, често и трагичан положај. На место одсељеног локал-
ног становништва досељавају се муслимани из удаљенијих
крајева, који, као становници ваљевске касабе, доминирају
у наредним вековима. 

Својеврсни врхунац развоја Ваљево је достигло у првој
деценији 20. века. Најаву новог развојног периода предста-

Поглед на Ваљево у другој половини 19. века (акварел Феликса Каница)
Са развојем нововековне српске државе Ваљево се убрзано развијало и урбанизовало. У другој половини 19. века, од 1862. до 1900. године,
број становника се са 2.150 повећао на 7.477. Ширењем вароши по колубарској котлини осниване су и нове институције. Изграђене су
основна школа, гимназија, читаоница... Са радом је почела и позоришна дружина, као и штампарија, а уз њу и локалне новине. Основане су
и пивара и штедионица, саграђено је јавно купатило, подигнуте су нове јавне зграде и хотели, а варош је добила и улично осветљење лампа-
ма на гас. 
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вља замена уличних гасних лампи електричним сијалицама
и боген лампама, будући да је већ 1900. године, међу први-
ма у Србији, Ваљево добило и електричну централу. Убрзо,
1905, саграђена је нова зграда Ваљевске гимназије. Рађена
је по пројекту Драгутина Ђорђевића и Душана Живановића,
у маниру тадашњих јавних објеката, у комбинацији акаде-
мизма и сецесије, а истоветна је са зградом Треће београд-
ске гимназије. Исте године, у сличном стилу, подигнута је и
нова зграда ваљевске штедионице, а већ следеће године,
по пројекту Јована Илкића, саграђени су и репрезентативни
објекти Окружног и Општинског суда. Тада је почело и но-
во регулисање тока реке Колубаре, са кејовима дуж обале,
као и нових општинских касапница. У то време у Ваљево је
стигла и железница и градила се зграда железничке стани-
це. Подигнута су и нова здања хотела „Гранд“ и „Секулић“,
а додатно се уређивала градска пијаца са обе стране Колу-
баре. Том приликом подигнута су и два павиљонска пијачна
кантара, један на старом вашаришту, где је сточна, одно-
сно мушка пијаца, а други преко пута њега, на зеленој, од-
носно женској пијаци. Поред ових, у то време изникло је и
низ других, данас постојећих грађевина.

Војне и санитетске прилике 
Постојање цивилне болнице у Ваљеву вероватно је би-

ло разлог да, још пре формирања Дринске дивизијске обла-
сти, током српско-турских ратова 1876–1878. године, у гра-
ду на Колубари буде стационарна и привремена војна бол-
ница, у којој су радили и руски лекари и болничари. Она је
вероватно организована са формирањем гарнизона, можда
у оквиру касарне на Илиџи, а са почетком новога века Ва-
љево је постало седиште и сталне војне болнице Дринске
дивизије.

Паралелно са општим урбаним развојем, Ваљево је по-
стало и значајан гарнизони центар Србије. После великих
војних реформи које је краљ Милан Обреновић спровео ши-
ром Краљевине Србије, Ваљево је 1883. године постало се-
диште Дринске дивизијске области, место лоцирања њеног
командног састава и дела оперативних јединица. Већ 1885.
године на ободу Ваљева, на Илиџи, саграђен је комплекс па-

Разгледница са панорамским погледом на Ваљево, почетак 20. века

Вечерње новости, 8. новембар 1909. 

ШТЕТНО ЗА ЗДРАВЉЕ
Војна болница у Ваљеву постоји у сред вароши,

преко од највећег хотела Драге Секулића, где су честе
забаве и где игра позориште. У позоришту се пуца, у
кафани се пева и свирају цигани, а кадкад и војна музи-
ка, што све чини штету по мир болесника. (Део тек-
ста о војној болници у Ваљеву)

Током балканских ратова, поред сталне војне бол-
нице, у Ваљеву су постојале и две резервне. Једна је би-
ла смештена у новосаграђеној згради гимназије, а друга
у касарни Петога пука. У њима је радило тринаест лека-
ра. Поред српског санитетског особља, ту су била и три
Данца, два Чеха и један Хрват. Било је то време када се
Ваљево налазило дубоко у позадини фронта и постојећи
капацитети су били довољни за мирно, неометано пру-
жање санитетске помоћи рањеницима и оболелима. Ме-
ђутим, са избијањем Првог светског, односно, како се
тада говорило Великог рата, дошло је до драстичне про-
мене стања, које је Ваљево довело пред амбис. Катастро-
фа се назирала са сваким новим даном рата у коме је
српска војска доживљавала почетне поразе.
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виљона прве касарне (касарна Седамнаестог пука). Нешто
касније, 1899, изнад Ваљева, на брду Крушик, довршена је
и градња монументалне касарне Петог пешадијског пука
Дринске дивизије, а нешто даље од ње, на месту где почи-
ње данашња касарна „Војвода Живојин Мишић”, и магацини
Дринске дивизије. У години када су грађене зграде гимназије,
штедионице и судова подигнут је и репрезентативни павиљон-
ски комплекс артиљеријске касарне са својим складиштима, а у
центру града и зграда команде Дринске дивизије.

Уз формирање снажног гарнизоног центра, за догађаје
који су уследили и због којих је у Првом светском рату Ва-
љево постало познато као град-болница, од кључног значаја
је био и развој санитетске службе у граду, како цивилне, та-
ко и војне. Цивилна окружна болница у Ваљеву основана је
1867. године. Била је смештена у „новој чаршији” (Улица
кнеза Милоша), у једноспратном стамбеном објекту, из-
најмљеном од познатог ваљевског трговца и богаташа Алек-
се Андоновића. Непосредно после оснивања болнице, 1869.
године у Ваљеву је отворена и прва апотека. Иако се одмах,
готово од почетка рада болнице, уочавало да кућа Андоно-
вића није одговарајућа за те потребе, ипак су до изградње
нове зграде, као трајног решења, прошле скоро две деце-
није. У нови, наменски пројектован објекат, који се налазио
на периферији тадашње вароши (данас комплекс Историј-
ског архива Ваљево) ваљевска Окружна болница усељена је
1885. године. Њен развој је настављен и у каснијем перио-
ду, тако да су болнички простори 1908. године проширени,
за то време и услове који су постојали у Србији, веома мо-
дерним хируршким павиљоном.

Прва ваљевска касарна, касарна на Илиџи (касарна 17. пука)

САНИТЕТСКО ОСОБЉЕ У ВАЉЕВУ 1905.

Родоначелници ваљевског санитета били су изме-
ђу осталих и познати ваљевски лекари др Мијаило
Цвијетић, окружни физикус, др Сигмунд Штрага, сре-
ски лекар у Ваљеву, др Стева Живковић, општински ле-
кар у Ваљеву, др Иван Плесничар, лекарски помоћник,
др Радован Радовановић, лекарски помоћник, др Јосиф
Хрњичек, санитетски потпуковник, др Милан Пецић,
санитетски мајор, др Јордан Стајић, санитетски капе-
тан, др Милан Вукићевић, санитетски поручник, др Ан-
дрија Лишка, трупни лекарски помоћник, Клаудије
Прикелмајер, апотекар, Милорад Тадић, апотекар, Мо-
риц Петерсил, војни апотекар, Милорад Николић,
окружни марвени лекар, Миливоје Јанковић, војни мар-
вени лекар, помоћник, Даница Тодоровић, бабица, Јел-
ка Поповић, бабица, Даница Нешић, нудиља, Гаврило
Гајић, болничар – превијач, Богдан Недељковић, бол-
ничар, Мојсило Мурић, болничар.

Др Селимир Ђорђевић, рођен у Пожаревцу, студије медицине 
завршио у Паризу, радио је у многим местима широм Србије, 

а 1907. године је постављен за управника окружне болнице 
у Ваљеву; умро од тифуса 19. фебруара 1915.
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Постојање цивилне болнице у Ваљеву вероватно је би-
ло разлог да, још пре формирања Дринске дивизијске обла-
сти, током српско-турских ратова 1876–1878. године, у гра-
ду на Колубари буде стационарна и привремена војна бол-
ница, у којој су радили и руски лекари и болничари. Она је
вероватно организована и са формирањем гарнизона, мо-
жда у оквиру касарне на Илиџи, а са почетком новога века
Ваљево је постало седиште и сталне војне болнице Дринске
дивизије. Она је била смештена у истој улици у којој је била
и Окружна болница, али ближе центру вароши. 

Први месеци рата
и погоршање стања
Сваки дан рата доносио је нове жртве, па су, иако у ме-

ђувремену повећани, болнички капацитети у Ваљеву све те-
же примали пострадале српске војнике. После неопходне
медицинске тријаже, обављане у ваљевским болничким

објектима, лакши рањеници су санирани и враћани на
фронт, а тежи, који нису могли да буду смештени у Ваљеву,
санитетским возом су упућивани ка Младеновцу, а одатле
ка болницама у Крагујевцу и Нишу. Скоро редовно у терет-
ним вагонима тог воза налазило се и по две до три хиљаде
рањеника, а било је дана када их је било знатно више, и до
8.000, тако да су, поред постојећег, ангажована још два са-
нитетска воза.

На прве наговештаје рата, још пре његове званичне
објаве, Србија је 26. јула 1914 године, издала проглас о мо-
билизацији. Рат је проглашен 28. јула, а већ 12. августа Ау-
строугарска је започела са својом првом офанзивом, усме-
реном преко Дрине, при чему је Ваљево било један од зна-
чајних стратешких циљева. Међутим, офанзива је зауста-
вљена 19. августа победом српске војске на Церу, а дефи-
нитивно завршена 24. августа уласком српске војске у прет-
ходно заузети Шабац. За разлику од претходних ратова, Ва-
љево се овај пут налазило непосредно иза линија фронта и

Геодетски план парцеле Редовне војне болнице 
Дринске дивизије 

Касарна 5. пешадијског пука Дринске дивизије
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његови санитетски ресурси морали су да буду активирани у
пуним капацитетима. Рањеници су пристизали у Ваљево ор-
ганизовано, углавном санитетским запрегама, и смештани у
постојеће болнице и објекте предвиђене за проширивање
болничких капацитета. Према првобитним плановима, за
потребе настрадалих био је предвиђен укупни капацитет од
201 одељења са 2.210 кревета. Поред цивилне и сталне вој-
не болнице, у Ваљеву су формиране и четири резервне вој-
не болнице. И поред великих ратних напора, захваљујући му-
њевитој победи српског оружја, притисак на ваљевске болни-
це није био несавладив, бар у односу на стање које ће тек
уследити.

Др Аријус ван Тиховен, холандски лекар који је као рат-
ни хирург радио у Србији и током балканских ратова, сти-
гао је у Ваљево заједно са групом својих болничара и болни-
чарки, доносећи савремену хируршку опрему непосредно
по распламсавању ратних сукоба. Сећајући се догађаја пре
и за време битке на Церу, записао је да Аустријанцима није
пошло за руком да заузму Београд са речне стране и да та-
ко изврше неопходне преласке. „То је морало да се обави с
леђа, тамо где су највећа упоришта на босанској граници. А
Ваљево је представљало прву етапу. Тамо и кренусмо. Ваље-
во је леп градић од осам до десет хиљада становника, у бр-
дима, са здравом климом, прилично модеран, има чак и
електрично осветљење; седиште је среза, у њему се налази
најмање пет великих касарни, као и прелепа гимназија, сада
оспособљена за прихват рањеника. Становништво је имућ-
но. Већином су то богати сељаци који се баве сточарством,
а нарочито узгојем шљива. Годишње извезу сувих шљива и
пекмеза у вредности од три милиона. Међутим, у Ваљеву за

нас још увек није било посла. Једно време владао је непри-
јатни мир све док Аустријанци 16. августа нису прешли Дри-
ну код Шапца и кренули на Ваљево. Почели су да пристижу
рањеници у великим транспортима који су најчешће стиза-
ли увече и ноћу; једном чак осам стотина истовремено. Нај-
пре су их спуштали у сено у великим магацинима, сироте
људе, неке на умору, друге већ мртве, сабијене на гомиле.
(...) Највише што сам ја као једини добро опремљен хирург
могао да учиним било је да оперишем читав дан, често и до
поноћи.“ 

Холандски лекар је као ратни хирург радио у Србији то-
ком балканских ратова и Првог светског рата. Био је шеф
хируршког одељења Војне болнице у Ваљеву. Као члан ис-
тражне комисије, заједно са Арчибалдом Рајсом, учество-
вао је у истрази ратних злочина аустроугарске војске у Ср-
бији. Пошто је у пролеће 1915. године и сам преболео пегави
тифус, вратио се у Холандију и, на основу дневничких беле-
шки, заједно са новинаром Ј. М. Брусеом написао књигу
Страхоте рата у Србији. Поред тога, др Тинховен је био и ак-
тиван фотограф, који је својим фото-апаратом документовао до-
гађаје којима је био сведок, али и активни учесник. После ау-
строугарског пораза на Церу, који је представљао прву победу
не само српске већ и савезничке војске у целини, царске трупе
су почетком септембра покренуле нову офанзиву. Сукоб је, по-
сле крвавих борби на Гучеву и Мачковом камену, прешао у ис-
црпљујућу рововску борбу. Број рањеника који су ка Ваљеву упу-
ћивани у колонама запрежних кола, али и пешке, повећавао се
из дана у дан. Др Тинховен је забележио и следеће: 

„У складиште Петога пука ноћас је унето осам стотина
рањеника. Идем да проберем најтеже случајеве. Какав је то

Колегијум ваљевских лекара
1911. године 

Седе: др Андреја Лишка, војни
лекар интерниста; др Јордан

Стајић, војни хирург; 
др Владимир П. Поповић, 

војни интерниста; 
др Селимир Ђорђевић, 

интерниста и управник 
болнице; др Владимир Т.

Поповић, оператор
Стоје: др Никола Ничота, 

на стажу; др Павле Војтех, 
интерниста; 

др Милан Вукичевић, 
зубни лекар; 

др Јоца Милосављевић, 
војни интерниста; 

др Војко Краснука, очни лекар,
добровољац из Русије...
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њем неколико додатних објеката, првенствено јавних згра-
да, школа, хотела, кафана и магацина, а повећаван је и број
шатора војних пољских болница. Истовремено, градске вла-
сти су издале наредбу да и сви већи локали у вароши мора-
ју да буду отворени и током ноћи, како би новоприспели ра-
њеници имали где да се сместе док не дођу у прилику да бу-
ду прегледани и санирани у неком од болничких објеката. 

Како ни тако проширени болнички капацитети више
нису могли да приме све пострадале, у ваљевским болнич-
ким објектима вршена је медицинска тријажа. Лакши рање-
ници су опорављани и враћани на фронт, а тежи, који нису
могли да буду смештени у Ваљеву, санитетским возом су
упућивани ка Младеновцу, а одатле ка болницама у Крагу-
јевцу и Нишу. Скоро редовно у теретним вагонима тог воза
налазило се и по две до три хиљаде рањеника, а било је да-
на када их је било знатно више, и до 8.000, тако да су, по-
ред постојећег, ангажована још два санитетска воза.

У таквој ситуацији грађани Ваљева показали су пуну со-
лидарност са пострадалима. Поред
својих локала, за потребе смештаја
и фијакера и запрега за потребе
транспорта рањених, Ваљевци,
предвођени Миланом Матићем, Ри-
стом Топаловићем, Костом Маркови-
ћем, Милутином Дојчиновићем, Ми-
ланом Зарићем и Димитријем Мили-
ћем, организовали су „Одбор за до-
чек и помоћ рањеницима” који је, код
железничке станице, подигао пави-
љон за поделу прикупљених намирни-
ца. Бројне Ваљевке су даноноћно, као
добровољне болничарке, неговале ра-
њене и асистирале лекарима, не само
приликом превијања већ и при опера-
цијама. Имена многих од њих нису за-
памћена, али вреди поменути бар оне
које су данас познате: сестре Дабић,
Лепосава Томић, бабица Ђукановић,
Коса Кораћ, З. Зарић, госпођице Бир-
чанин, Радојка, Надежда, Јела... 

И поред надљудских напора,
малобројно српско санитетско осо-
бље није успевало да одговори на
све захтеве, па је драгоцену, али у
односу на опште стање опет недо-
вољну помоћ добило посредством
међународног удружења Црвеног
крста. У Ваљево су, поред поменутог
холандског тима др Тинховена, сти-
гли чланови других лекарских миси-
ја. Једна од првих била је комплетна
руска пољска болница, са доцентом
др Николајем Ивановичем Сичевим

тужан призор. Неразлучива маса, у дугим шињелима нато-
пљеним крвљу, на слами, попут стоке. На спрату, где у три
нивоа стоје полице за складиштење муниције, сада леже
рањени, тек тако, на тврдим даскама. Свуда наоколо тешки
рањеници, без завоја, одузети или слепи, са испалим цре-
вима – самртници, покојници. Стварно је страшно што не
могу да оперишем више од десеторо на дан, што толики мо-
рају да остану да леже, што неће бити ни превијени.”

Поред проблема насталих услед повећаног прилива ра-
њеника, стање у Ваљеву је додатно закомпликовано и поја-
вом заразних болести, пре свега трбушног тифуса, дизен-
терије и тифуса рекуренса. Зато су уз већ постојећих шест
болница, две сталне и четири резервне, формиране још две
резервне болнице. Међутим, број рањеника и оболелих је
стално растао и ускоро премашио бројку од 7.000, колики
су били постојећи капацитети. Због тако нараслог и незау-
стављивог прилива пострадалих, постојећих осам болница
проширило је своје капацитете привременим реквирира-

Др Аријус ван Тинховен (1886–1965) са холандским болничаркама
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на челу, која се сместила на периферији града. Њен долазак
је организован средствима које је прикупило Словенско до-
бротворно друштво. У Ваљеву је радила и швајцарска амбу-
ланта, мешовитог састава, у ком су биле и две руске док-

торке, ту су били и лекари и болничари из Данске (др В. Т.
Мелгард), као и чувени француски епидемиолог др Консеј.

Уз стални рад у Ваљеву, поједини од њих активно су се
ангажовали и на фронту. Тако је у боју на Гучеву погинула
руска болничарка при ваљевском Петом пешадијском пуку
Дарја Александровна Коровкина. Поред српских лекара и
болничара и санитетских мисија савезничких држава, у Ва-
љеву су радили и аустроугарски ратни заробљеници, попут
Чеха др Хајнриха Пруска, асистента породиљства из Прага.

Описујући стање у Ваљеву, тадашњи начелник саните-
та Српске војске пуковник др Лазар Генчић забележио је да
су за смештај све већег броја рањеника биле заузете све
касарне, хотели, кафане, кафанице, сви магацини... „Много-

Рањеници су до Ваљева стизали колонама кола са воловском запрегом, а неретко и пешке
(фотографије Самсона Чернова)

Кнез Милошева улица у Ваљеву у јесен 1914: док војници одлазе на фронт, 
колона избеглица напушта Ваљево – пролазе поред кафане „Грозд”, једног од објеката 

Ваљевске болнице (фотографије Ристе Марјановића)

На апел српских власти које се, у јануару
1915. године, обраћају Црвеном крсту и 
државама савезницама тражећи помоћ
стручног кадра у сузбијању незаустављиве
епидемије тифуса, у Србију су стигле број-
не санитетске мисије, пре свих руска и
британска, а затим и друге. Са њима је по-
четком 1915. године стигла и неопходна
медицинска опрема.



љеву описао је у књизи Шта сам видео и проживео у вели-
ким данима.

„Малим младеновачким возом стигао сам, касно увече, у
Ваљево (...). Ваљево је било Главни стан српске војске и цео
Генералштаб ту је био концентрисан (...) Војници који поздра-
вљају шетају се кроз ову гунгулу. Глава им је превијена или
носе руку у завоју (...) У колима са четири точка леже бледа и
непокретна тела у поцепаним и прљавим униформама и са за-
војима који нису више чисти. (...) То су тешки рањеници, које
са бојишта довозе на волујнским колима. (...) Пођимо за овим
колима до болница и уђимо у њих. Болнице су многобројне,
сувише многобројне. И још их нема довољно. Рањеници се
чак морају смештати под велике шаторе у авлијама. (...) Било
је недеља када је умирало и по 59 рањеника дневно. (...) По-
греби су били толико чести да су пред црквом скоро стално
стајали редови мртвачких сандука. (...) Хајде да видимо где за
увек почивају све ове жртве до крајности неумерених и зло-

11

В а љ е в с к а  б о л н и ц а

бројни рањеници лежали су на патосима, и то само негде на
сламњачама, иначе само на слами или сену, са или без ика-
квог покривача. Лако рањени су целога дана били закрчили
ваљевске улице и прикупљали су се око завојишта ради пре-
вијања, а у подне и увече око казана ради исхране, а тешко
рањени чекали су са очајањем ред да буду прегледани, пре-
вијени, боље смештени и евакуисани у позадину. Сви они
чекају да их збрину свега 26 лекара и то од њих свега 10 им
могу помоћи, а осталих 16 углавном се баве административ-
ним пословима у санитетском одељењу Врховне команде, а
потребно је било бар 150.” 

У Ваљеву је тада боравио и др Рудолф Арчибалд Рајс,
швајцарски форензичар, публициста, доктор хемије и про-
фесор на Универзитету у Лозани, који је у Србију стигао ка-
ко би документовао аустроугарске злочине над српским
становништвом у време Првог светског рата. Боравак у Ва-

Улазак Живојина Мишића у ослобођено Ваљево

После краткотрајног, тронедељног, аустроугарског
заузећа, Ваљево је ослобођено 9. децембра 1914. годи-
не. Већ после првих успеха контраофанзиве Српске вој-
ске аустроугарски командант Оскар Поћорек издао је
наредбу да 6. децембра из Ваљева почне евакуација тру-
па, коморе и оних рањеника и болесних који су могли да
буду транспортовани. Град је брзо испражњен, а у њего-
вој непосредној околини су распоређене јединице који
су штитиле одступање. Аустроугарски војни свештеник
фра Габро Цвитановић, који је са аустроугарским рање-
ницима и болесницима остао у Ваљеву, записао је у свом
дневнику: „Заповједништво XV и XVI корпуса оставило
је Ваљево. Војска га је такођер испразнила, али су нека
одјељења запосјела брда и главице са сјеверне и сјевер-
нозападне стране града да омогуће узмак осталим тру-
пама које су се повлачиле према Шапцу. Срби су нади-

рали са источне и југоисточне стране. Град је био, даклем,
између двије војске које су око њега и преко њега 8–9.
просинца водиле крваву борбу. Премда је пар дана прије
био нападао снијег, та два дана успркос зимскога доба
било је врло лијепо време, право бабино љето. Борба је
тим била жешћа, призор тим ужаснији. Ваљево је изгле-
дало још пустије, а становништво, већином женско, које
је с прозора посматрало ужасну борбу, у својој бојазни
још нервозније. (...) Ја сам се на час наслонио на прозор
хотела Секулић да посматрам борбу, но кад сам видио да
је једна пушчана кугла ударила недалеко од мене у зид
одстранио сам се. (...) Ја сам се налазио у Дринској војној
болници, недалеко од хотела Секулић, а на коју стотину
метара од мене дахће из грмља код ваљевског гробља
стројна пушка. Незнани јунак имао је да запријечи Срби-
ма прелаз преко моста. Од 7. XII послије подне па до
предвечер 9. он је сипао кишу олова на мост без престан-
ка, чак и онда када су Срби с друге стране већ били у гра-
ду, док га коначно не опколише са свих страна и убише, ка-
ко сам доцније чуо, бомбом, уз његову стројеву пушку. (...)
Борбе су око Ваљева свршиле 9. просинца послије подне.
Српске патроле биле су криомице у граду већ јучер наве-
чер, а главни део чета ушао је тек по свршеној борби. Све
до касно ноћу, када је почела пљуштати киша, војска се су-
кала у град. Сљедећих су дана долазила разна заповједни-
штва, пољске болнице, разбјегло грађанство, и политичке
области. На дан 12. просинца (1914.) је дошао војвода Ми-
шић, командант армије са својим штабом. Упркос огорче-
ним борбама, које су тек биле завршене, градске зграде ни-
су претрпјеле готово никакве штете. Тек када су Срби били
већ у граду и борба окончана, појавила се ватра у једној ку-
ћи. Ваљда је који заблудјели хитац погодио у нешто суво у
њој, тамо тињао, док се није претворио у пожар.”
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чиначких амбиција Аустро-Ма-
ђара и Немаца. (...) Гробље је на
врх брежуљка. Правилно су на-
низани безбројни гробови са
простим црвено-смеђим кр-
стом који носи име покојника.
Ту има и Срба и Аустријанаца.”

Привремено
напуштање, 
а затим и
ослобађање
града
Са српском војском по-

влачиле су се и непрегледне
колоне избеглица. Процењује
се да је тада, у непосредној
околини Ваљева, као и у самом
граду, који је пре рата имао
нешто више од 8.000 станов-
ника, у одређеним периодима
боравило и до 100.000 људи.

Притисак на капацитете ваљевских болница и Ваљева у
целини био је додатно повећан приливом све већег броја
избеглица које су се повлачиле даље од борби, али и због
стравичних зверстава које су аустроугарске јединице чини-
ле у Подрињу и Мачви. Стање се додатно погоршало после

31. октобра 1914, када је под сталним притиском неприја-
тељских армија Српска војска била принуђена да напусти
своје рововске положаје у Подрињу и Мачви и да почне са
повлачењем ка Ваљеву. Са војском су се повлачиле и нове
непрегледне колоне избеглица. Процењује се да је тада, у
непосредној околини Ваљева, као и у самом граду, који је

Рањеници у Шестој резервној болници, 
у Дринском дивизијском складишту

(фотографија др Аријуса ван Тинховена)

Санитетски воз на Ваљевској железничкој станици 
(фотографија др Аријуса ван Тинховена)
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пре рата имао нешто више од 8.000 становника, у одређе-
ним периодима боравило и до 100.000 људи. Потом, од 6.
новембра уследила је и нова аустроугарска офанзива. У тим
одсудним моментима у Ваљеву је 8. новембра одржана за-
једничка седница српске владе и Генералштаба Српске вој-
ске, а потом је уследило тактичко повлачење војске, прво
на источне обале Колубаре и Љига, а потом, на иницијативу
Живојина Мишића, још даље исток, ка обронцима Сувобо-
ра и Рудника. Са војском су се, из Ваљева, повлачиле и из-
беглице, као и велики број мештана, али и оболели и рање-
ни, а са њима и главни болнички ресурси. Ипак, када су 15.
новембра аустроугарске трупе ушле у небрањену варош, у
њој су затекле најтеже српске рањенике и болеснике из Ва-
љевске болнице који нису били у стању да напусте град,
а о којима су се свесрдно старали српски лекари др Ви-
навер и др Башовић, као и руска лекарка др Сошинска
са болничаркама. По аустроугарском освајању Ваљево је
постало центар непријатељске ратне команде и његовог
војног санитета. У њему су биле стациониране скоро све
пољске болнице са дринског ратишта, са око 16.000 ра-
њених и болесних. 

После другог тактичког повлачења српске војске, 
3. децембра непријатељска офанзива је заустављена же-
стоком контраофанзивом, која је довела до нове велике
српске победе у Колубарској бици, током које је и Ваљево
ослобођено.

Описујући даље стање у Ваљеву, фра Габро додаје још:
„Но, ако поглед на град није опажао ништа особито, нутарње
је стање ипак било жалосно.”

Додатне потврде, али и допуну речи фра Габра Цвита-
новића пружају белешке др Аријуса ван Тинховена:

„Битке су се такође водиле за Ваљево, преко којег су
трупе, распоређене на брдима с обе стране колубарске до-
лине, сипале жестоку паљбу једне на друге. Када смо, да-
кле, уморни од пута стигли тамо у три сата ноћу, затекли
смо тај, донедавно тако љупки градић у стравичном стању
опустошености да више нисмо знали куда да кренемо како
би смо нашли било какав смештај.” 

Холандски лекар даље описује свој сусрет у хотелу „Се-
кулић“ са два аустроугарска санитетска официра, од којих
је један био свештеник, по свему судећи управо Габро Цви-
тановић. Пише и о непроспаваној ноћи на пањевима „јер

План Ваљева (основа 
катастарски премери из 1926) са означеним

убицираним објектима болница
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столица није било”, уз буренце пива и партију бакарата, и
зори која је указала на право стање: „Град је био потпуно
напуштен, домови проваљени. Пролазим кроз уличицу у ко-
јој су изгореле три куће. И заиста, једва да сам то поднео,
тако је ужасно морбидно изгледао тај лепи, љупки градић,
који сам познавао у доба мира и у коме сам изабран за по-
часног грађанина.” Доктор Тинховен, који се по повлачењу
из Ваљева сместио у Нишу, био је међу првима који су се
вратили у ослобођени град на обалама Колубаре. О томе
шта је затекао, забележио је:

„Када смо ми тамо стигли у околини Ваљева трунула су
583 коњска леша. (...) Град је био потпуно напуштен, домо-
ви проваљени. Пролазим кроз уличицу у којој су изгореле
три куће. (...) На улици је лежао мртав коњ у фази распада-
ња, свуда се наилазило на гомиле измета у коме је врвело
од заразе. Ушао сам у једну луксузну кућу у којој је све било
отворено; користили су је као шталу за коње; коњски измет
у спаваћим собама, свилени чаршафи као коњске прекрив-
ке. (...) Али морао сам даље, хитно даље јер сам стрепео од
тога у каквом стању ћу затећи нашу лепу, чисту болницу,
али њено стање превазилазило је моје најгоре слутње. Био
је то потпуни хаос, и прљаво, прљаво. (...) У тој болници са
сто кревета било је ’збринуто’ хиљаду петсто тешких рање-
ника (...) У подруму са полулучним отворима и решеткама
испред положили су више од стотину њих на мокру сламу;
нужда се вршила свуда унаоколо. Тавани су били препуни,
као и зграда администрације. (...) У башти је био разапет
шатор за те јаднике. Ходници су били пуни (...) Од шесна-
ест хиљада рањеника колико их је првобитно било, повели
су са собом дванаест хиљада у паници бекства. (...) Ваљево
је био логистички центар у коме су имали своје магацине
муниције, хране. Али, само што су се Аустријанци сместили
у њему већ су морали да се повлаче и тада су своје огромне

залихе на брзину запалили и уништили. Залихама су опре-
мили само своје болнице за четири хиљаде остављених ра-
њеника са којима је остала и четрнаесторица лекара. (...)
Сећам се да сам другог дана по свом доласку у гимназијској
болници видео на гомили шездесет лешева Аустријанаца.
Прљавштина је била свуда. (...) Уклањање свих тих гадости
ишло је веома споро и ако је дневно долазило по педесет
ратних заробљеника да нам помажу. (...) Више рањеника би-
ло је одвезено из ваљевске болнице. Остало је максимум
њих сто, на сто кревета. Све Аустријанци. За њих је била
спремљена чиста постељина, чисти кревети, чиста сла-
ма. (...) Које је задовољство када би пацијент, сада опет
чист у својој снежно белој спаваћици, чекао да га одне-
су у чист кревет.”

Страхоте незаустављиве 
епидемије
После пораза у Колубарској бици аустроугарске трупе су

биле принуђене да се повуку са територије Србије и да бране
своје границе. Планови да већ током јануара покрену нову
офанзиву нису могли да буду остварени због отварања нових
фронтова услед руске офанзиве на Карпатима и уласка Ита-
лије у рат. Своје претходне ратне победе Србија је скупо пла-
тила. Од јула 1914. до октобра 1915. мобилисала је 707.343
човека односно 24 одсто укупног становништва (40 одсто
укупног броја мушког становништва), далеко више од било
које друге зараћене земље. Само током прве ратне године из
строја је избачено 210 официра, 8.074 подофицира и 15.3375
војника, а страдао је и огроман број цивила.

Описујући размере епидемије тифуса у Србији у првој
години светског рата, др Вилијам Хантер, шеф британске
санитетске мисије у Србији, послужио се следећим речима:

Ваљевска гимназија Хотел „Секулић“



15

В а љ е в с к а  б о л н и ц а

„Епидемија пегавог тифуса у Србији 1914. и 1915. године
била је најнаглија епидемија у настанку, најбржа у пропага-
цији, највећа у интензитету, а најбрже заустављена од свих
епидемија у историји.”

После велике победе, у тренуцима затишја и непрекид-
ног ишчекивања наредних потеза противника, Србија се суо-
чила са новом трагедијом. До тада се српски санитет суоча-
вао са проблемима изазваним ратним дејствима, ранама од
метака и шрапнела, мада су уочавани и рани проблеми иза-
звани болестима, попут дизентерије, али и трбушног тифуса
и повратне грознице (тифус рекуренс). Ове болести су од по-
четка рата биле присутне и у великој мери компликовале и
онако тешко опште стање. Међутим, колико год да су имале
велике последице оне нису биле упоредиве са оним што је
уследило избијањем велике епидемије пегавог тифуса (tiphus
exantematicus), додатно закомпликованог пратећим поврат-
ним тифусом (рекуренсом) и трбушним тифусом. По свему су-
дећи Ваљево је било, ако не главно, а онда једно од великих
жаришта из којих се епидемија незауставиво ширила. 

После повратка војске у Ваљево хигијенско стање у
граду је релативно брзо стабилизовано. Најтежи аустроу-
гарски рањеници остали су у ваљевским болницама, док је
већина транспортована даље. Истовремено су у Ваљево из
пољских болница почели да пристижу српски војници рање-
ни у тек завршеним борбама. О њима, као и о осталим ау-
строугарским рањеницима, поред српских и савезничких,
бринули су и заробљени аустроугарски лекари, као и бројни
други заробљеници, ангажовани на сређивању стања у гра-
ду. За рањеницима су у Ваљево почели да стижу и чланови
њихових породица који су долазили да их обилазе, као и они
који су преузимали посмртне остатке својих најмилијих.
Они су се кратко задржавали у Ваљеву, а потом се враћали
у своје крајеве. Својим кућама одлазили су и лакше рањени
и опорављени. Ваљево тако постаје пролазни, транзитни
центар, али и један од центара у коме је букнула и из кога
се ширила велика епидемија коју је др Вилијам Хантер, шеф
британске санитетске мисије у Србији, окарактерисао сле-
дећим речима: „Епидемија пегавог тифуса у Србији 1914. и
1915. године била је најнаглија епидемија у настанку, најбр-

жа у пропагацији, највећа у интензитету, а најбрже зауста-
вљена од свих епидемија у историји.”

Пошто је описао брзо сређивање прилика у Ваљеву по-
сле победе у Колубарској бици и олакшање због тога, др
Тинховен даље пише: „А онда је дошао Божић. То је у ова-
квом очајном окружењу било најпријатније славље које сам
имао у дугом низу година (...) А са Новом годином на ову на-
паћену земљу надвила се нова несрећа. Број оболелих од ти-
фуса растао је све више. Пета касарна, смештена мало из-
ван града на лепом брежуљку, у коју су раније смештани ин-
терни болесници, војници који су патили од реуме, запаље-
ња плућа или дизентерије, морала је у потпуности да буде

Хотел „Гранд“ Основна школа

ОБЈЕКТИ ВАЉЕВСКИХ БОЛНИЦА

А) РЕДОВНЕ БОЛНИЦЕ
1. Окружна болница
2. Војна болница Дринске дивизије

Б) РЕЗЕРВНЕ ВОЈНЕ БОЛНИЦЕ
3. Прва резервна болница, у касарни 17. пука
4. Друга резервна болница, у артиљеријској касарни 
5. Трећа резервна болница, у касарни 5. пука
6. Четврта резервна болница, у згради гимназије
7. Пета резервна болница, у згради Окружног суда
8. Шеста резервна болница, у Дринском дивизијском
складишту 

А) НЕКИ ОД ПРИВРЕМЕНИХ БОЛНИЧКИХ ОБЈЕКАТА
9 – 24 Кафане Босна, Суша, Грозд, Венеција, Ристе Топа-
ловића, Сунце, Посавина, Балкан, Јадар, Подгорина, Ма-
ли Београд, Браће Марковић, Браће Гроздановић, Русија,
Петровград и Српски краљ
25, 26 и 27 Хотели Секулић, Гранд и Таково
28. Пивница Србија и 
29. Основна школа
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ПЛАКАТИ КОЈИМА СЕ ПОЗИВА 
НА ПОМОЋ СРБИЈИ

Поред неизмерног личног учешћа, велики допринос у прику-
пљању помоћи дао је и познати британски индустријалац и фи-
лантроп сер Томас Липтон. Пошто се и лично уверио у стравично
послератно стање, објавио је апел британској јавности у коме је
описао страхоте које је видео у Србији: „Срео сам на сеоском пу-
ту много жртава, које су преслабе да дођу до болнице. Сакупљали
су их и довозили воловским колима. Често је воловима управљала
жена и деца, док је у колима муж или отац бунцао у грозници. Је-
два је преостало довољно људи, који не болују, како би могли да
ископају гробове за мртве, чија тела леже изложена по гробови-
ма. У неким болницама није било ни ћебади ни душека, док су у
другима по три и четири пацијента спавали попречно на једној
сламарици. Поред свега тога, пацијенти се никад нису жалили. У
једном болничком одељењу сам видео пацијента, који је и поред
своје грознице дивно певао својим другарима. Ове страхоте зах-
тевају хитну помоћ сваке врсте: шаторе, дрвене бараке, санитет-
ски материјал, кревете и постељину, лекове и медицинску опре-
му, стерилизаторе за млеко, а поврх свега лекаре и болничаре.”
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Професионални апарат за дезинсекцију и импровизована 
српска бурад

Док су се људи купали у импровизованим купатилима, њихово 
рубље, одећа и постељина третирани су врелом воденом 
паром, што је омогућавало да врло брзо буду у употреби, 
знатно брже него да су откувавани. Истовремено, посебна 
пажња посвећивана је и дезинфекцији и дезинсекцији просторија. 

Рањеници и санитетско особље испред ваљевске основне школе, данас Народни музеј Ваљево
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преуређена за тифусаре. И пегавац је почео да односи сво-
је жртве.”

Постоје индиције да су у Ваљеву појединачни случајеви
пегавог тифуса уочени још пре новембарског напуштања
града, али, ако су оне тачне, тада нису испољене назнаке
епидемије. На то је указао и заробљени свештеник аустроу-
гарске војске фра Габро Цвитановић: „Како сам касније са-
знао од наших љекара који су били заробљени прије наше
окупације Ваљева и запослени по тамошњим болницама, та-
мо се опазило пар случајева ’exantematicus’-а на српским
војницима што су се били вратили са фронта тек који дан
пре нашег заузећа Ваљева. Ове болеснике Срби нису еваку-

ирали када су морали да напусте Ваљево. Наши су их ту
држали. Но, или у оној збрци нису имали времена да
ствар точно дијагностифицирају, или зато што је било
само пар случајева, нису ствари давали велику важност.” 

Опште је прихваћено мишљење да су велику епиде-
мију проузроковали заробљени аустроугарски рањеници
и болесници. То сматра и др Тинховен, који је забеле-
жио: „Када су Срби поново ушли у град он је био пун ра-
њених и болесних Аустријанаца. (...) Али вероватно да је
међу њима већ било инфицираних који су на све стране
раширили пегави тифус. (...) Те војнике, прекривене ва-
шкама, који су у својим униформама лежали унаоколо за-
пуштени, пегавац је лако косио. Епидемија се ширила уз-
немирујуће брзо. (...) Неки бактериолози претпостављају

да су аустријски војници, који су се претходно борили на
руској граници, тамо покупили заразу и да је тако пегави
тифус, после дуге инкубације, стигао у Србију у тако стра-
вичном облику.” 

Слично мишљење имао је и др Ханс Зинсер, познати
амерички бактериолог који је, посредством мисије Црвеног
крста, боравио у Србији и дао велики допринос у сузбијању
епидемије пегавог тифуса. У једном од својих каснијих на-
учних радова он је записао: „Прво и најгоре жариште епи-
демије било је Ваљево, град са око 10.000 становника у се-
верозападној Србији, близу границе са Босном. Када су се
Срби повукли из њега у инвазији Аустријанаца, у њему није
било случајева пегавца међу трупама. Када су Срби почет-
ком децембра 1914. године кренули у контраофанзиву, и по-

чели заробљавати све више Ау-
стријанаца и када су ушли у Ва-
љево затекли су преко 3.000 хи-
љаде рањеника и Аустријанаца
болесних од пегавца и рекурен-
са под најтежим условима. У по-
друмима једне сасвим нове шко-
ле затечено је преко 150 мртвих
аустријских војника. Преко
40.000 заробљеника распоређе-
но је по читавој земљи, да би их
користили као преко потребну
радну снагу. Пегавац и рекуренс
су рапидно следили ову концен-
трацију и дистрибуцију и били су
разнети дуж свих железничких
пруга и по свим већим градови-
ма Србије, чак до Битоља и Ђев-
ђелије.”

Др Лудвиг Хиршфелд, пољ-
ски лекар микробиолог који је
пред Први светски рат радио
као универзитетски наставник у
Швајцарској, а у рано пролеће

1915. године заједно са супругом

Др Самјуел Алберт Кук (Њујорк, 3. мај 1878. – Ваљево, 
10. фебруар 1915.) 

ОДБИО ВАКЦИНУ

Остало је запамћено да је
др Самјуел Алберт Кук одбио
превентивно да прими вакци-
ну, тврдећи да је она потребни-
ја српским војницима. Холанд-
ски хирург др Аријус ван Тин-
ховен га памти као „веселог чо-
века који је све забављао сво-
јим америчким песмицама и
црначким плесовима”. 

Др Лудвиг и Хана Хиршфелд
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Ханом дошао у Ваљево да активно учествује у сузбијању
епидемије тифуса, написао је мемоаре Историја једнога жи-
вота, у којима бележи: „Огромна аустријска армија повлачи
се урасулу и паници (...) и оставља 60.000 заробљеника. Но
Србија нема довољно хране за те људе, нема смештај, нема
дезинфекционе опреме. Пуни су ваши, а поједини случајеви
пегавог тифуса међу заробљеницима претварају се у пожар
који је дословно изгорео целу земљу. Довољно је да се каже
да је од четири милиона становника оболело њих милион,
да су од 360 лекара оболели готово сви, а умрло их је 126.”

Епидемија пегавог тифуса, праћеног другим болестима,
врло брзо је почела да узима данак. Разбољевали су се и уми-
рали војници, цивили, грађани Ваљева и избеглице, ратни за-
робљеници, а врло брзо и болничари и лекари који су бринули
о њима. Описујући такво стање др Хиршфелд је забележио:
„Лакше оболели су излазили у град да набаве храну. У једном
кревету било је по неколико болесника, али су углавном лежа-
ли на патосу. Дешавало се да оболели у делиријуму побегну у
кошуљи у град, ширећи страх и епидемију. Неколико полусве-
сних болесника истрчало је из наше болнице и удавило се у
оближњој реци. Сви нису могли ни да се сахране. Лешеви су
слагани на гомиле у близини болнице.” 

ХУМАНА 
ВАЉЕВЧАНКА 

Једна од првих
жена лекара у Срби-
ји рођена је у 1887.
године у Ваљеву.
Медицину је студи-
рала у Цириху и Бер-
лину и по завршетку
студија вратила се у
Ваљево, где је ради-
ла у окружној болни-
ци. У оба балканска
рата била је управ-
ник резервне болни-
це у Ваљеву. Почет-
ком Првог светског
рата радила у војној болници у Пироту. После Колубар-
ске битке вратила се у своје Ваљево. Умрла је од тифуса
6. фебруара 1915.

Група војних лекара у Ваљеву 1915: др Љуба Стојановић, др Панајотовић, др Милован Башовић, др Милан Пецић и др Александар Савић 

др Драгиња Бабић
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ници и оболели отпусте кућама, што је, на крају, било по-
губно јер је довело до даљег ширења тифуса. Болест је стра-
ховитом брзином почела да се шири по градовима и селима

Додатне информације о стању у Ваљеву оставио је и
фра Габро Цвитановић: „Болесни су били положени један
до другога, једни на постеље, други на мало сламе на тлу,
трећи на голом тлу. Чим би гдјекоји мртвац био дигнут, дру-
ги се болесник бацао на његово мјесто. (...) Будући да су по-
стеље биле пуне гамади, све да дотични није био заражен,
сада се морао заразити (...) Читајући ове редове многи ће се
запитати: А гдје је била држава? Како није предузела неке
мјере? (...) Ако ћемо писати ’sine ira et studio’, онда морамо
да узмемо у обзир прилике у којима се Србија тада налази-
ла. Уз све, и да је Србија била у миру, ми не би смо од ње
могли да очекујемо оно што би смо очекивали од неке вели-
ке модерне државе. Србија је већ балканским ратовима би-
ла истрошена, а сада опет у рату, малена, пуна рањеника и
бескућника што су побјегли са својих огњишта.” 

Пошто су у самом граду сви расположиви објекти по-
стали одељења болница, у ужој и широј околини Ваљева су
активиране и војне пољске болнице под шаторима. Поред
касарне Петога пука Дринске дивизије постављена је Прва
пољска болница Дунавске дивизије, а болнички шатори су
постављани и у Бранковини, Грабовици, Причевићу, Осечи-
ни, Пецкој, Коцељеви... Како би се обезбедило место за све
већи број оболелих издато је наређење да се лакши рање-

Сахрана аустроугарског лекара др Милоте, пре-
минулог од тифуса  у Ваљеву 11. фебруара 1915
(фотографисао др Тинховен)

Поред лекара, у Ваљеву је умрло и много болничара
и болничарки, професионалних и добровољних, грађана
и грађанки Ваљева, војника, ратних заробљеника и чла-
нова страних хуманитарних мисија. Неименовани Ирац,
кога у свом дневнику помиње Флора Сендс, само је је-
дан од њих. Позната су и имена госпођица Фис и Агнес
Ајрис, госпођа Ван дер Маде и Вестерхолф, као и госпо-
дина Дага. Један од умрлих је и холандски професионал-
ни болничар А. Ф. Хенкен, који је био десна рука др Ван
Тинховена и вредно се ангажовао у спасавању многих
живота. Као једини од чланова холандске мисије који се
у Ваљеву није разболео, неговао је и своје колеге. По-
том, када су они прездравили и у пролећа 1915. пошли
кући на опоравак, Хенкен је кренуо у њиховој пратњи, и
тек по доласку у Холандију осетио је симптоме тифуса,
од кога се није опоравио. 
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Србије, односећи нови данак. Фра Габро Цвитановић је о
томе записао: „Црни барјаци, који се у Србији износе на ку-
ће када неко умре, виђали су се на све стране, а што је још
жалосније, у многим случајевима се иза истог барјака у јед-
ној кући крило два, три, четири мртваца.”

Срби негују и Аустроугаре
Фрањевачки фратар који се као трупни свештеник ау-

строугарске војске обрео у Ваљеву после његовог заузећа у
новембру, а по ослобођењу у децембру 1914. године остао
да негује болесне које су окупаторске трупе оставиле после
повлачења, и сам је прележао трбушни тифус. У дневнику
који је водио фра Габро Цвитановић забележио је и следе-
ће: „Нешто је боље почело са уређењем тек од фебруара
1915; у већој мјери је набављано рубље, постељина, љекови,
побољшана је храна, и то подједнако и за наше као и за Ср-
бе, јер, ради истине мора се казати: Срби нису правили раз-
лике између заробљенога и свога болесника.”

Затечени лоши санитарни услови, велики број људи на
једном месту без потребне преобуке, зимско време које је
додатно отежавало одржавање редовне дневне личне хиги-
јене..., све је то погодовало развоју белих вашки, као глав-
ног преносиоца рикеције провазеки, узрочника пегавог ти-
фуса. Морамо напоменути да су и узрочник и преносилац
ове болести идентификовани у научним радовима францу-
ског научника др Никола тек пет година раније, те да резул-
тати његових истраживања још увек нису били потпуно по-
знати, али ни апсолутно прихваћени. Уз све то неопходно је
нагласити и да српски санитетски кадар није имао искуства
са том болешћу, као и да је био малобројан да се са њом
ухвати у коштац, нарочито имајући у виду размере које је
епидемија достигла. 

Да би се епидемија сузбила била је неопходна додатна
међународна помоћ. Зато су се српске власти у јануару
1915. године обратиле Црвеном крсту, као и државама са-
везницама, тражећи помоћ стручног, обученог кадра, као и
материјалну помоћ у санитетској опреми и материјалу. По-
ред многих других који су широм света активно учествова-
ли у прикупљању помоћи, потребно је поменути и Елизабет
и Ану Христић, супругу и ћерку пуковника Љубомира Хри-
стића, сина некадашњег премијера Србије Николе Христи-
ћа. Ана је била новинарка у британском листу Дејли прес и
посредством тих новина је успела да сакупи драгоцену по-
моћ и да је, заједно са мајком и четири професионалне бол-
ничарке, допреми у Ваљево, где су и остале до окупације у
јесен 1915. године.

Од почетка 1915. године у Србију је почео да присти-
же други талас мисија здравствених радника, већина њих
организовано, посредством Црвеног крста или својих др-
жава, а поједини и самоиницијативно. Већ крајем јануара у
Ваљево су стигла два америчка лекара, др Самјуел Алберт
Кук и др Бартон Кукингем. Они су дошли у Европу још на

почетку Првог светског рата и радили у великој америчкој
болници у Паризу. Ту су упознали српског дипломату Слав-
ка Грујића и његову супругу Американку Мејбл Данлоп Гру-
јић. Од њих су сазнали да су ратом опустошеној Србији пре-
ко потребни лекари и кренули на даљи пут. По доласку у Ва-
љево радили су у Четвртој резервној војној болници, у згра-
ди Гимназије, али су се убрзо разболели од тифуса. Др Ку-
кингем је преживео, али је др Кук подлегао опакој болести. 

Гроб великог хуманисте др Кука налази се у Ваљеву, на
брду Видрак, и један је од ретких гробова из тог времена
који после Другог светског рата, приликом изградње споме-
ника Стевану Филиповићу, није пренет на ново гробље. По-
ред ових америчких лекара у Ваљево су стигли и многи дру-
ги лекари и школовани болничари, али и људи других про-
фесија који су се одазивали позиву да помогну малој херој-
ској Србији. Многи од њих су остали упамћени, али имена
неких су и ишчилела из колективног сећања. У општем хао-
су епидемије, када је било важно да се малобројни кадар
ухвати у коштац са последицама опаких болести, није било
ни могућности, ни услова за вођење ажурних евиденција, а
спискови који су и постојали неповратно су нестали у стра-

МИ СМО ВАШИ 
ВОЈНИЦИ
После драгоценог рада у Ваљеву др Хиршфелд се са

српском војском повукао преко Албаније и наставио са ак-
тивностима на Крфу и у Солуну. Пре повлачења лекарима
из страних мисија предложено је да се врате у своје зе-
мље. Хиршфелд се присећа: „Рекао сам жени: Ако остане-
мо, моћи ћемо се вратити у Швајцарску и започети норма-
лан живот. Али смо на себе узели обавезу да помажемо.
Сада они гину. Да ли у томе тренутку треба да их напусти-
мо као што пацови беже с брода који тоне? Није било по-
требно да убеђујем жену. Рекли смо Србима: ’Ми смо вој-
ници у вашој служби. У срећи и несрећи. Ако погинемо,
онда је то за добру ствар’.” После рата др Хиршфелд је
једно време био шеф бактериологије српске Војне болни-
це, а потом је отишао у родну Пољску, где је наставио
успешну универзитетску каријеру. Да ли су почетни узрок
епидемије били српски или аустроугарски болесници да-
нас је скоро немогуће поуздано утврдити. У сваком случа-
ју, погодно тле за њено брзо ширење представљало је ста-
ње заостало иза Аустроугара после њихове неуспеле тре-
ће офанзиве. Већ смо видели да савременици сведоче о
великом броју остављених рањеника, смештених у крајње
неадекватним условима, о санитарно веома лошим услови-
ма у којима је затечено Ваљево, о несахрањеним покојни-
цима, о лешевима стоке, прљавштини по кућама, као и ве-
ликој концентрацији људи на малом простору, у зимским
условима. Све су то били идеални услови за нагли развој
епидемије.
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хотама каснијих дешавања, приликом повлачења преко Ал-
баније. Фрагментарне, непотпуне податке пружају мемоар-
ска грађа, писма и дневници учесника. Тако Британка Фло-
ра Сандс, која је у Ваљево стигла током фебруара 1915. го-
дине заједно са Американком Емили Симондс, у свом днев-
нику у више наврата помиње и извесног Ирца, који је умро
у Ваљеву, али не помиње његово име. Са друге стране, ау-
строугарски свештеник фра Габро Цвитановић у свом днев-
нику помиње имена свих аустроугарских медицинара, а
истовремено напомиње да је један од њих водио прецизну
евиденцију умрлих заробљеника, али је она нестала у касни-
јем ратном вихору. 

Сузбијање епидемије
Док су се људи купали у импровизованим купатилима,

њихово рубље, одећа и постељина третирани су врелом во-
деном паром, што је омогућавало да врло брзо буду у упо-
треби, знатно брже него да су откувавани. Истовремено, по-
себна пажња посвећивана и дезинфекцији и дезинсекцији
просторија. Спровођење добро осмишљених и систематски
предузиманих превентивних хигијенских мера олакшао је и
долазак пролећа и сувих топлијих сунчаних дана. Захваљу-
јући томе епидемија је у Ваљеву почела да јењава већ то-

Болничар Хенкен (у средини), у дворишту ваљевске
окружне болнице; преминуо од тифуса после повратка

у Холандију (фотографија др Тинховена)

СТРАДАЛО МЕДИЦИНСКО ОСОБЉЕ

Уз могућност да су нека имена и данас остала непо-
зната, у Ваљеву и његовој околини су, поред лекара Кука
и Цекића, умрли и доктори Селимир Ђорђевић, Драгиња
Бабић, Павле Војтех, Милан Исаковић, Исак Рего-Хер-
цог, Хранислав Јоцић, Тома Авраси, Фердинанд Адам,
Ђорђе Дада, Александар Закопулос, Хранислав Јоцић, То-
ма Леко, Миша Михајловић, Душан Поморишац, Исак
Херцог, Пера Радосављевић и Јован Поповић. У Ваљеву
су умрли и студенти медицине Петар Р. Радисављевић и
Божидар Шишић. Позната су имена и аустроугарских ле-
кара умрлих у Ваљеву. То су Јосиф Ковач, Вацлав Мило-
та, Морис Биененшток, Фридрих Прекл, Освалд Ге-
шнер, Ладислав Менхарт и Гавро Барак. У Ваљеву су за-
ражени, а на другим местима у Србији умрли и др Јевге-
није Брановачки (умро у Нишу), др Михаило Митровић
(умро у Пожаревцу) и др Милорад Јанковић (умро у Ско-
пљу). Поред њих, лекари који су на различите начине би-
ли повезани са Ваљевом, а умрли су од последица боле-
сти у другим местима у Србији, били су и: Мијаило Ми-
тровић (умро у Пожаревцу), Данило Дача Туфегџић (умро
у Паланци) и Душан Радовановић (умро у Причевици).



ком априла, а потпуно је сузбијена до краја маја 1915.
године.

Брига о болеснима и њихова нега ублажавали су те-
гобе епидемије, али до њеног потпуног сузбијања дошло
је после спровођења темељних санитарно-хигијенских ме-
ра. Томе је велики допринос дала британска војно-сани-
тетска мисија, пристигла у Србију у фебруару 1915. годи-
не, са пуковником др Вилијамом Хантером на челу. Док су
српско санитетско особље и чланови осталих мисија своје
активности усмерили углавном ка лечењу оболелих, ди-
ректно на терену, британска мисија се није упуштала у
болнички рад већ је из свог центра у Крагујевцу организо-
вала рад на сузбијању епидемије, третирајући узроке и
организујући хијерархијско спровођење мера које су има-
ле за циљ уништавање вашију, као преносилаца болести.
Од низа мера које су прописали ради побољшања хиги-
јенских услова војске и становништва, кључна је била при-
мена импровизованог средства за дезинсекцију названог
српско буре, које је почело масовно да се примењује. Упо-
требљавани су различити облици импровизације уређаја
за дезинсекцију врелом воденом паром. Тамо где их је би-
ло, коришћена су метална бурад с водом на дну и ложи-
штем испод. У њих је стављана одећа, у корпе, које су
спречавале додир са водом. Али пошто је у Србији било
много више дрвене него металне буради, коришћена су и
она. Одећа је стављана у празно дрвено буре, чије је дно
било избушено како би у њега, кроз те отворе, улазила
врела водена пара из посуде на коју је буре било поста-
вљено, а испод којих се ложила ватра.

У Ваљеву се на том послу посебно ангажовао др Хир-
шфелд, који је у гротло епидемије стигао крајем зиме. У
рано пролеће 1915. у Ваљево су стигли и лекари из Фран-
цуске. У својим мемоарима др Хиршфелд је забележио:
„Одлучили смо да се прихватимо задатка: зграбити за гла-
ву неман епидемије и спровести дезинфекцију целог гра-
дића. Затражио сам да ми се стави на располагање одго-
варајућа количина сумпора и заједно са овдашњим лека-
рима дезинфиковао сам буквално све станове и све ства-
ри.” Хиршфелдове речи потврђује и аустроугарски заро-
бљеник фра Габро Цвитановић: „У то је дошао и циришки
доцент др Хиршфелд који је при уређивању хигијенских
прилика помагао и збором и твором, а особито бактерио-
лошким радом при сузбијању појединих болести”.

Поред великих заслуга доктора Хиршфелда, за успе-
шно сузбијање епидемије пегавог тифуса у Ваљеву био је
заслужан и француски лекар Консеј. Он је, као што је већ
наглашено, у Ваљеву био од почетка јесени 1914. године
и у њега се вратио после Колубарске битке. Др Консеј је
био сарадник француског професора Никола, са којим је
још 1909. експериментално показао да се пегавац прено-
си уједом беле ваши.
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Надежда Петровић, позната сликарка, добровољна болничарка у
Ваљеву, преминула од тифуса 3. априла 1915. године

Ваљевска болница, последња слика Надежде Петровић



болницама није ни издалека било оне навале које је било
прије (...) Љекари су свој рад могли ограничити на одређене
сате (...) У мају је пошасти нестало.” 

Последице 
Од 534 лекара, колико их је било у Србији, процењује

се да је током епидемије тифуса страдало њих око сто пе-
десет, цивилних и војних лекара, чланова страних лекарских
мисија и аустроугарских заробљеника. Данас су позната
имена њих 122. Од њих је 23 умрло у Ваљеву, или је зараже-
но у том граду, а умрло у другим болницама где су евакуиса-
ни на лечење. 

Епидемија пегавог тифуса појавила се на самом крају
1914. године, да би се током јануара 1915. убрзано развија-
ла, достижући врхунац током фебруара исте године. Прет-
поставља се да је од ње у Србије умрло око 35.000 војних
лица, 35.000 заробљеника и више од 100.000 (до 200.000?)
грађана. У јеку епидемије само у Ваљеву је дневно умирало
и више од стотину људи (па и сто педесет). Смртност је, у
појединим периодима, достизала и 70 одсто од броја оболе-
лих. Процењено је да је током епидемије у Ваљеву умрло
више од 3.500 војника, 4.000 цивила и око 2.000 аустроу-
гарских заробљеника. Међу страдалима су били бројни и
они који су се борили са епидемијом, лекари, болничари и
помоћно медицинско особље. Скоро сви до једнога, искљу-
чујући оне који су пристигли накнадно, када је прошао вр-
хунац епидемије а отпочело ефикасно спровођење профи-
лактичких мера, разболели су се од тифуса, не ретко један

Спровођење добро осмишљених и систематски преду-
зетих превентивних хигијенских мера олакшао је и долазак
пролећа и сувих, топлијих сунчаних дана. Захваљујући томе
епидемија је у Ваљеву почела да јењава већ током априла, а
потпуно је сузбијена до краја маја 1915. године. Фра Габро
Цвитановић је забележио у свом дневнику: „Но, ипак, ствар
је полако кренула на боље. Нешто предузете мјере, а не-
што прољећни сунчани зраци (...) и пошаст је већ у другој
половини марта почела опадати. Ужасни морталитет, који
је испунио цјела два гробља, помало је попуштао, мртвачка
кола бивају све рјеђа, а живот се помало враћао. Мало по
мало се, једна за другом, испразнише и оне приватне згра-
де које су власти реквирирале да смјесте болеснике (...) У
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Део колектива ваљевске Болнице шкотских жена,
пред полазак за Ваљево. За разлику од других санитет-
ских мисија, Болница шкотских жена је у Ваљеву форми-
рана независно од постојећих болница. Комплетни бол-
нички садржаји били су смештени у комплексу савреме-
них пољских болница на брду изнад града. Поред шест
великих шатора са болничким собама укупног капаците-
та 250 кревета, постојали су и посебни шатори за амбу-
лантне ординације, смештај особља, апотеку, магацине,
кухињу... Радом болнице руководила је др Алис Хачин-
сон, енергична и способна жена коју су њене сараднице
звале „мали генерал”. У њеном тиму било је више од три-
десет жена: лекарке, болничарке, санитарна инспектор-
ка, хигијеничарке, административне раднице, као и два
мушкарца, мајстора – домара.



25

В а љ е в с к а  б о л н и ц а

за другим, у кревет их је обарао и пегави тифус и рекуренс.
Др Тиенховен је забележио да је већ крајем јануара од свих
лекара у Ваљеву само њих пет било здраво, а већ током фе-
бруара у Ваљеву скоро да није било здравог лекара. Др Хир-
шфелд о томе веома речито сведочи: „По болницама лека-
ри нису обилазили болеснике, болничари такође, јер су сви
били болесни.” 

Од 534 лекара, колико их је било у Србији, процењује
се да је током епидемије тифуса страдало њих око сто пе-
десет, цивилних и војних лекара, чланова страних лекарских
мисија и аустроугарских заробљеника. Данас су позната
имена њих 122. Од тог броја њих 23 је умрло у Ваљеву, или
је заражено у том граду, а умрло у другим болницама где су
евакуисани на лечење. Поред тога три ваљевска лекара су
умрла од тифуса, заразивши се на раду и у другим болница-
ма у Србији. Потребно је поменути и још једну, по свему су-
дећи прву жртву ваљевске епидемије међу лекарима. То је
др Милан Цекић Преметарац, управник транспортног сани-
тетског воза на линији Ваљево – Младеновац. Он је, врше-
ћи своју дужност, оболео од пегавца и пренет у родни Ниш,
где је умро још 22. јануара 1915. године. 

Међу небројеним помоћним медицинским особљем
страдалим у Ваљеву свакако је најпознатија велика српска
сликарка Надежда Петровић, добровољна болничарка у у
Првој резервној војној болници, која је од последица тифу-
са преминула 3. априла 1915. године.

Удружења шкотских жена
Већ у јесен 1914. године припаднице Удружења шкот-

ских жена ступиле су у контакт са активисткињама Српског
потпорног фонда леди Пеџет и Мејбл Грујић и решиле да
формирају и воде једну комплетну болницу у Србији. Пошто
су, у сарадњи са Српским потпорним фондом, прикупиле
средства и набавиле опрему, током децембра 1914. године,
под управом др Елеонор Солто упутиле су се за Крагујевац.
Ту су стигле у јануару 1915. и одмах се суочиле са последица-
ма велике епидемије пегавог тифуса. Схватиле су да је њихо-
ва помоћ потребна и у другим угроженим градовима у Србији
и одлучиле да сличне болнице формирају и у другим српским
местима. Тако је почело формирање такозване Друге једини-
це за Србију. 

Са сузбијањем велике епидемије није дошао и крај свих
мука које су задесиле Ваљево и Србију. По окончању тих
ратних страхота град је требало додатно санирати, побољ-
шати хигијену, али се и бринути за недовољно опорављене,
болесне и рањене, као и за појединачне случајеве различи-
тих болести. Дизентерија и скорбут биле су уобичајене бо-
лести. Многи пострадали су имали проблема са декубиту-
сом, а у појединим случајевима се опет, без епидемијских
размера, али уз несмањен страх и очајање, јављао и тифус.
Будући да је са пражњењем привремених ратних болница

Болница шкотских жена је удружење које је поте-
кло од шкотских сифражеткиња предвођених др Елси
Ингилс. Пун назив удружења био је Болница шкотских
жена за службу у иностранству (The Scottish Women’s
Hospitals for Foreign Service). Удружење је задржало име
везано за Шкотску, будући да је ту настало, али су му
се прикључиле жене из целе Британије, као и Америке,
Канаде, Аустралије, Новог Зеланда, Индије... Настало је
на самом почетку Првог светског рата, као резултат ре-
волта сифражеткиња због одбијања званичних британ-
ских власти да их приме у војне помоћне службе.
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велики број ратних лекара распоређен на друге дужности
широм Србије, у даљој бризи значајну улогу имало је осо-
бље Болнице шкотских жена. Чланице тог британског удру-
жења, које су за свој распоред добиле Ваљево, кренуле су
21. априла из луке у Кардифу пут Србије, међутим неплани-
рано су се задржале на Малти. Током путовања добиле су
телеграм Министарства унутрашњих послова са молбом да
на Малти помогну у збрињавању рањеника са Галипоља. Ту
су остале три недеље, а потом наставиле пут ка главном од-
редишту и у Ваљево дошле у јуну 2015. године.

Иако су у Ваљево стигле по завршетку велике епидемије
тифуса, припаднице Болнице шкотских жена су током целог
лета имале пуно посла, суочавајући се са последицама прет-
ходне пошасти. Штавише, борећи се са санирањем последи-
ца, неке од њих су се и заразиле, а болничарка Беси Греј Са-
терленд је и умрла у Ваљеву 26. септембра 1915. године.

Почетни циљ жена окупљених око овог удружења био је
да самостално формирају, опреме и воде једну потпуно жен-
ску болницу. И то су успеле да ураде у Француској, у Калеу.
Болница коју су тамо основале радила је непрекидно од 1914.
године до краја рата. Тиме је њихов иницијални циљ био испу-
њен, али оне су убрзо наставиле даље активности. Једна од
главних територија њиховог деловања била је Србија. Већ у
јесен 1914. ступиле су у контакт са активисткињама Српског
потпорног фонда леди Пеџет и Мејбл Грујић и решиле да фор-
мирају и воде једну комплетну болницу и у Србији. Пошто су,
у сарадњи са Српским потпорним фондом, прикупиле сред-
ства и набавиле опрему, током децембра 1914. године, под
управом др Елеонор Солто, упутиле су се за Крагујевац. Ту су
стигле у јануару 1915. и одмах се суочиле са последицама ве-
лике епидемије пегавог тифуса. Схватиле су да је њихова по-
моћ потребна и у другим угроженим градовима у Србији и та-
да су одлучиле да сличне болнице формирају и у другим срп-
ским местима. Тако је почело формирање такозване Друге је-
динице за Србију. 

Током зимских месеци (јануар, фебруар, март) трајале
су акције на мобилизацији, али и на прикупљању средстава
како би се набавила опрема за болнице и финансирао њи-
хов рад. Активности су се спроводиле широм Британије, али
и Америке. Пошто су до краја марта прикупиле довољно
средстава, све је било спремно за активирање болница у
Ваљеву (др Алис Хачинсон), Младеновцу (др Битрис Мекгре-
гор) и Лазаревцу (др Едит Холовеј). Друга јединица за Срби-
ју могла је да буде активирана, па је 1. априла извршен рас-
поред њених припадница, које су убрзо и кренуле на своја
одредишта. 

По свему судећи било је предвиђено да се особље бол-
нице повремено обнавља, да поједине жене одлазе, а да их
замењују нове. Тако се 12. септембра већа група чланице

Болнице шкотских жена у луци Саутемптон укрцала на са-
нитетски брод Оксфордшир, са намером да замене део осо-
бља у болницама у Србији. Део њих је био распоређен у Ва-
љево. После две недеље пута стигле су у солунску луку, ода-
кле су се железницом упутиле ка свом одредишту. Међу-
тим, тек што су, почетком октобра, стигле на своја одреди-
шта, због велике аустроугарске и немачке офанзиве која је
управо отпочињала, половином октобра издата је наредба
да се све Болнице шкотских жена повуку даље од линија
фронта, прво ка Врњачкој Бањи, а потом ка Крушевцу. По-
сле окупације Србије поједине шкотске жене су се са срп-
ском војском и избеглицама повлачиле преко Албаније, а
поједине су заробљене од аустроугарске војске, одведене у
логор у Мађарској и потом ослобођене. 

Славна епопеја Ваљевске болнице завршила се у јесен
1915. године. Почетком октобра 1915. удружене армије Ау-
строугарске и Немачке започеле су свеопшти напад на Ср-
бију, а потом, без објаве рата, Србију је напала и Бугарска.
Са почетком нових ратних дејстава планирано је да Ваљево
опет постане значајан војни санитетски центар намењен
пријему, збрињавању и даљој дистрибуцији рањених и обо-
лелих. Поред српског санитетског особља, у Ваљеву је и да-
ље била стационирана Болница шкотских жена. Са ратним
неизвесностима, које су уследиле услед удруженог напада
противника са више страна, истовремено са повлачењем
војске и делимичном евакуацијом цивила, половином окто-
бра стигло је наређење да санитетско особље напусти Ва-
љево. По напуштању Ваљева, а потом и после повлачења
преко Албаније, бројни активни учесници догађаја везаних
за Ваљевску болницу 1914/15. наставили су са својом узви-
шеном мисијом у позадини Солунског фронта, али и на дру-
гим подручјима на којима је било потребно њихово знање,
искуство и пожртвованост.

У спомен на славну националну епопеју борбе против
пегавог тифуса, Народни музеј Ваљево припрема изложбу
Ваљево 1914–1915. године – град-болница. Изложба ће бити
отворена 3. априла 2015, на стогодишњицу смрти Надежде
Петровић, чувене српске сликарке и добровољне болничарке
у Ваљеву, која је умрла као једна од жртава велике епидемије
тифуса. Ова изложба је посвећена свим жртвама, као и свима
који су помогли да се победи велика пошаст, без обзира на
којој страни су ушли у рат, јер су се у Ваљеву сви они нашли
у истим редовима и на заједничком задатку. ƒ

Др Владимир КРИВОШЕЈЕВ



27

В а љ е в с к а  б о л н и ц а

Узва нич ном из ве шта ју Са ни те та срп ске вој ске од 10. ок -
то бра 1914. го ди не по твр ђе на је спо ра дич на по ја ва пе -
га вог ти фу са. За кљу че но је да „У Ср би ји има 3 слу ча ја

пе гав ца и то је дан у Де бар ској бол ни ци, а два у Ми тро ви ци,
од ко јих је је дан умро” (Ста но је вић В., Епи де ми ја пе га вог ти -

фу са у на шој вој сци 1914–1915, Вој но и зда вач ки и но вин ски
цен тар, Бе о град, 1992). Би ло је то у ок то бру. Та да ни ко ни је
ни слу тио шта че ка Ср би ју за са мо не ко ли ко ме се ци.

По чет ком де цем бра 1914. го ди не срп ска вој ска је, по -
сле офан зи ве на Ко лу ба ри и Су во бо ру, за ро би ла око 60.000
ау стро у гар ских вој ни ка и 3.000 ра ње ни ка и бо ле сни ка од
пе га вог ти фу са. Го то во од мах је до шло до ши ре ња пе гав ца,
по ја ве ди зен те ри је и ре ку рен са, као и по је ди нач них слу ча -
је ва ва ри о ле (ве ли ких бо ги ња). 

На род и вој ска би ли су вак ци ни са ни про тив ва ри о ле,
па она ни је пред ста вља ла про блем, док је до ла зак зи ме и
не пре ста но кре та ње ма са раз бук та ва ло епи де ми ју пе га вог
ти фу са и ре ку рен са. Оте жа ва ју ћа чи ње ни ца би ла је и пот -
пу но не зна ње о на чи њу ши ре ња и су зби ја њу ти фу са, иа ко
је до епо хал них от кри ћа на овом по љу у Евро пи већ до шло. 

Број обо ле лих од ти фу са ра стао је ужа са ва ју ћом бр зи -
ном, та ко да је по чет ком 1915. епи де ми ја по при ми ла ка та -
стро фал не раз ме ре, чи ји је вр ху нац до стиг нут у фе бру а ру и
мар ту. Ка кво је би ло здрав стве но ста ње вој ни ка нај бо ље се
ви ди из пи сма пу ков ни ка Ни ко ле Сте ва но ви ћа, ко ман дан та
Дрин ске ди ви зи је пр вог по зи ва, ко је је 23. фе бру а ра 1915.
го ди не упу тио ко ман дан ту Пр ве ар ми је. Ди ви зи ја ко ја је од
по чет ка ра та стал но би ла у пр вој ли ни ји фрон та бро ја ла је у
том тре нут ку 11.580 бо ра ца, од 17.850 на по чет ку са по пу -
ном од 7.270. (Че ка нац, Мла де но вић, Ми кић, Не док, По по -
вић, Исто риј ски осврт на епи де ми ју пе гав ца 1914–1915. го -
ди не у Ср би ји):

„... Од ре гру та ни је би ло ни ка кве ко ри сти... сви су од -
мах... од ла зи ли у бол ни цу... На во ди да је... про це нат по бо -
ље ва ња од ра зних за ра зних бо ле сти, на ро чи то пе га вог ти -
фу са, вр ло ве ли ки... Се дам на е сти пе ша диј ски пук... са мо у
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БО ЛЕСТ ЈА ЧА ОД 
НЕ ПРИ ЈА ТЕЉ СКОГ ОРУЖ ЈА

Др Владан Ђорђевић, оснивач српског Црвеног крста
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ко це ље вач кој бол ни ци има 180 бо ле сни ка од пе га вог ти фу -
са... Глав ни раз ло зи су:

1. ... Ни је дан вој ник не ма ни шта ви ше ни од ве ша ни
од оде ла осим оно га што је на ње му, а ка да се то пе ре или
ку ва он мо ра да се ди у ка квој за гу шљи вој се о ској со би по
2–3 да на пот пу но го, а све то се због из не се но сти и до -
тра ја ло сти при ку ва њу и па ре њу рас па да и ни је ни за ка кву
упо тре бу.

2. ... За га ђе ност це ло куп не про сто ри је на ко јој кан то -
ну ју тру пе ове ди ви зи је, на ро чи то је за га ђе на Ма чва и глав -
на ко му ни ка ци ја Ша бац – Ко це ље во – Ва ље во... Не ма се ла у
Ма чви, По са ви ни, По це ри ни и Там на ви где днев но не уми -
ре по 3–4 ста нов ни ка. По не где је смрт ност то ли ка да не ма
ко мр тве да са хра ни.

3. ... У та квим се ли ма вој ни ци кан то ну ју и кроз та кве
за га ђе не и за ра же не ку ће стал но про ла зе. То су ку ће њи хо -
вих ро ди те ља или њи хо вих при ја те ља.

Да би до шло до за у ста вља ња и гу ше ња епи де ми је, пу -
ков ник Сте ва но вић је мо лио из ме шта ње са те ри то ри је, пре -
о бу ке и оде ла за вој ску и ша тор ска кри ла за за клон.

Пе га вац осва ја Ср би ју
Срп ска вла да се још 9. фе бру а ра 1915. го ди не обра -

ти ла Ми ни стар ству спољ них по сло ва кра ље ви не Ен гле ске,
тра же ћи по моћ у ви ду ми си ја од око 100 ле ка ра. Већ су -
тра дан пу ков ник Ви ли јам Хан тер до би ја овла шће ња да
офор ми тим од 25 чла но ва, ко ли ко је у том тре нут ку бри -
тан ска ми си ја мо гла да обез бе ди. И сам пу ков ник Хан тер,
ко ји је по ста вљен за ше фа ми си је, ни је знао ко ји тип ти -
фу са је у пи та њу, ни ти ко ли ка је раз ме ра глав не епи де ми -
је, све док ни је на соп стве ни зах тев те ле граф ски оба ве -
штен да пре ва ли ра пе га вац.

По ред бри тан ске ми си је, на по зив Вла де Кра ље ви не
Ср би је, пре ко Цр ве ног кр ста Ср би је, у по чет ним не де ља ма
ра та у срп ске гра до ве сти жу и ми си је дру гих са ве зни ка: Ру -
са, Аме ри ка на ца, Фран цу за, Швај ца ра ца, Хо лан ђа на, Гр ка,
Да на ца и Бел ги ја на ца. Ме ђу по је дин ци ма на ро чи то су се ис -
та кли хо ланд ски хи рург Ари ус ван Тин хо вен, швај цар ски на -
уч ник и кри ми но лог Ар чи балд Рајс, швај цар ска екс перт ки -
ња Кла ра Штур це не гер. За хва љу ју ћи њи ма за бе ле же на су и
од за бо ра ва отрг ну та не са мо рат на ра за ра ња већ и стра -
вич ни зло чи ни над ци вил ним ста нов ни штвом, као и упо тре -
ба дум-дум ме та ка про тив вој не си ле.

Пр ва ми си ја је би ла ру ска. Она је сти гла у Ниш у сеп -
тем бру 1914. го ди не и чи ни ли су је ма хом хи рур зи. Шеф
ми си је био је док тор Со фо те ров. Нај број ни ја је би ла
фран цу ска ми си ја пред во ђе на пу ков ни ком Жа бе ром и чи -
ни ло ју је око 100 ле ка ра, ко ји су се ис кљу чи во ба ви ли ле -
че њем обо ле лих. 

У апри лу 1915. го ди не сти гла је и аме рич ка ми си ја Цр -
ве ног кр ста, ко ју је пред во дио про фе сор др Ри чард Стронг
са уни вер зи те та Хар вард. Про фе сор Стронг је имао ис ку -
ства са су зби ја њем епи де ми ја троп ских бо ле сти, а у ње го -
вој ми си ји био је и Ханс Зин цер, ко ји је ка сни је по стао чу ве -
ни ри ке ци о лог.

Ми си је Ру си је и Фран цу ске углав ном су се ба ви ле ле -
че њем обо ле лих, а ми си ја Кра ље ви не Ен гле ске ор га ни зо ва -
ла је рад на су зби ја њу епи де ми је не упу шта ју ћи се у бол -
нич ки рад. По сле про це не епи де ми о ло шке си ту а ци је, њен
тим био је по све ћен из ра ди пла на за про ти ве пи де миј ску
бор бу у вој сци и на ро ду.

Пр во и нај го ре жа ри ште епи де ми је пе га вог ти фу са би -
ло је Ва ље во. Град је та да бро јао око 10.000 ста нов ни ка. Ка -
да се срп ска вој ска, пред офан зи вом Ау стро у гар ске, по ву -
кла из гра да, у њој ни је би ло по ја ве ти фу са. У кон тра о фан -
зи ви у де цем бру 1914. го ди не срп ска вој ска вра ти ла је град,
за ро бив ши ве ли ки број не при ја тељ ских вој ни ка. У са мом
гра ду за те кли су ви ше од три хи ља де ра ње них и обо ле лих
ау стро у гар ских вој ни ка, обо ле лих од пе га вог ти фу са и ре ку -
рен са. Усло ви у ко ји ма их је њи хо ва вој ска оста ви ла би ли су
ка та стро фал ни. Ви ли јам Хан тер у свом опи су епи де ми је, ко -
ји је пу бли ко ван 1919. го ди не, ка же да су у по дру му јед не

Битка на Дрини
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„Пр ве ета пе за ра зе од фрон та би ле су пољ ске бол ни -
це. То су би ле жи же где се ску пља ло и ме ша ло све што из -
не мог не на фрон ту: ра ње ни ци, бо ле сни ци, за ра же ни и не -
за ра же ни. Хи ги јен ско ста ње тих ета па у то вре ме би ло је
по зна то. То су би ла свра ти шта и пре но ћи шта у пр вој на ђе -
ној се о ској згра ди, где је на про стр тој сла ми сме шта но све
што на и ђе, за ра же но и ва шљи во, као и не за ра же но. Бо ле -
сни ци и ра ње ни ци, за ра же ни и не за ра же ни, сви ску па сту -
па ју у бол ни цу – у свом оде лу и ру бљу и у ње му пре но ће,
зби је ни је дан уз дру гог, па се су тра дан са сво јом за ра зом и
са још до би је ном од су се да ева ку и шу да ље.”

Кли нич ка сли ка, ком пли ка ци је,
ле че ње...
Нај бо ље опи се кли нич ке сли ке пе га вог ти фу са у вре ме

епи де ми је у Ср би ји дао је док тор Меј тленд, та да шњи
управ ник Ше сте ре зер вне бол ни це у Ско пљу. По ред ве ли ке
смрт но сти, по ја ва ган гре не на пр сти ма но гу, сто па ли ма,
пот ко ле ни ца ма, уши ма, пр си ма ру ку због оште ће ња кр во -
то ка би ла је ве о ма че ста... Код из ра же них ган гре на углав -
ном је до ла зи ло до ам пу та ци ја, због ко јих су мно ги вој ни ци
по ста ја ли трај ни ин ва ли ди. Ве ли ки про блем би ла је и не мо -
гућ ност по ста вља ња ди јаг но зе да ли се ра ди о пе га вом или
по врат ном ти фу су, јер се у та квим слу ча је ви ма, ка да се ра -
ди ло о јед но вре ме ној ду плој ин фек ци ји, бо лест нај че шће
за вр ша ва ла смр ћу бо ле сни ка. 

Иа ко у ве ли ким те шко ћа ма, ле ка ри и ме ди цин ско осо -
бље, и са ми из ло же ни бо ле сти и њо ме по го ђе ни, ула га ли су
над људ ске на по ре да сва ком бо ле сни ку пру же од го ва ра ју ћу
не гу и ле че ње. При ме њи ва ни су пе ро рал ни пре па ра ти ди ги -
та ли са, кам фо ра и ко фе и на, док су ле ко ви за сни жа ва ње
тем пе ра ту ре рет ко ко ри шће ни. 

Ве о ма пре ци зну кли нич ку сли ку пе га вог ти фу са дао
је управ ник јед не од нај ве ћих бол ни ца у кра гу је вач ком гар -
ни зо ну, др Ан тић. Пре ма ње го вим, али и по сма тра њи ма
дру гих ле ка ра, пе га ви ти фус је имао три ста ди ју ма: ин ван -
зив ни, ко ји је тра јао око пет да на; ти фо зни, ко ји је тра јао
око 10 да на и ста ди јум опо рав ка  – ре кон ва ле сцен ци је, ко ји
је тра јао и ду же од три де сет да на.

Ин ван зив ни ста ди јум по чи њао је на гло, код осо бе ко -
ја је до та да би ла пот пу но здра ва, и ка рак те ри са ле су га гла -
во бо ље, муч ни на, је за и ма лак са лост. По сле не ко ли ко са ти
до ла зи ло је до по ја ве по ви ше не тем пе ра ту ре, ко ја је по не -
кад пре ла зи ла и 40 сте пе ни по Цел зи ју су, пра ће не симп то -
ми ма слич ним гри пу: бо ло ви у згло бо ви ма, гу би так апе ти та,
брон хи тис, кон јук ти ви тис, оп шта из ну ре ност, кон сти па ци -
ја, гла во бо ља.

Ис ку ство др Меј тлен да, управ ни ка Ше сте ре зер вне
бол ни це у Ско пљу, би ло је да су симп то ми тре ћег да на по -
ста ја ли те жи, а код бо ле сни ка се по не кад ис по ља ва ло „ти -
фу сно ли це” – ли це и очи су би ли упа дљи во цр ве ни, а бо ле -

но ве шко ле за те че ни ле ше ви 150 мр твих ау стро у гар ских
вој ни ка, а да их је ви ше од 40 хи ља да рас по ре ђе но по чи та -
вој зе мљи као рад на сна га. По Хан те ру, то је до при не ло
убр за ном и ве ли ком ши ре њу пе га вог ти фу са и ре ку рен са
дуж свих же ле знич ких пру га и у свим ве ћим гра до ви ма Ср -
би је, све до Би то ља и Ђев ђе ли је.

У ра ду из 1935. го ди не Ханс Зин цер опи су је епи де ми ју:
„Ди се ми на ци ја пе гав ца у све де ло ве зе мље би ла [је] го то во
тре нут на. Ин фек ци ја је пу то ва ла са ста нов ни штвом ко је је
лу та ло, во зо ви ма са за ро бље ни ци ма и са тру па ма у кре та -
њу. У то ку фе бру а ра и мар та епи де ми ја је од јед ном бук ну -
ла бр зи ном и сна гом ко ји ма ни је би ло рав них ни у јед ној
епи де ми ји пе гав ца о ко јој ми има мо по дат ке. У апри лу, ка -
да је до сти гла кул ми на ци ју, сва ко днев но се ја вља ло не ко -
ли ко хи ља да но вих слу ча је ва, јед но вре ме је сва ко днев но у
вој не бол ни це при ма но по 2.500 бо ле сни ка. Мор та ли тет се
кре тао при бли жно 20 од сто за вре ме по ра ста и опа да ња епи -
де ми је, па све до 60 од сто на вр хун цу епи де ми је. За ма ње од
шест ме се ци умр ло је пре ко 150 хи ља да љу ди од пе гав ца.”

У сво јој књи зи Исто ри ја рат них за ра за (1924, Бе о -
град) Ста но је вић опи су је уло гу бол ни ца у ши ре њу епи де -
ми је пе га вог ти фу са:
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сник ћу тљив и не рас по ло жен, су ве, то пле и бла го цр вен ка -
сте ко же, су вог и ис пу ца лог је зи ка. Бо ле сник је по ста јао уз -
не ми рен и без во ље за ика квим ра дом. Не до ста так ото ка
но са и уса на и по сто ја ње ото ка на дру гим де ло ви ма ли ца
би ли су та ко упа дљи ви да се ти фу сно ли це за пам ти за у век
ка да се јед ном ви ди.

Др Ан тић је, за јед но са сво јим ле ка ри ма, уста но вио и
да се код бо ле сни ка са тем пе ра ту ром пре ко 40 сте пе ни по
Цел зи ју су број от ку ца ја ср ца не по ве ћа ва из над 100 у ми ну -
ти, а тек на кон по ја ве оси па убр за ва на ви ше од 120. Ви сок
број от ку ца ја ср ца ука зи вао је и на ло шу прог но зу ис хо да
бо ле сти.

У дру гом, ти фо зном ста ди ју му цр ве ни ло ли ца, очи ју и
ко же би ло је из ра зи то у тој ме ри да су се при до ди ру ја вља -
ли оти сци пр сти ју. Гла во бо ља је би ла ја ка, до ла зи ло је до
не са ни це, уз не ми ре но сти, брон хи ти са, је зик је био об ло -
жен, до ла зи ло је до ото ка гло ти са, па и те шке сте но зе ла -
ринг са. Ја вљао се сор у усти ма, као и не кро за на слу зни ци
фа ринк са. Кар ди о ва ску лар ни про бле ми су се по ја ча ва ли,
крв ни при ти сак је па дао, рад ср ца био убр зан и је два чу јан.

Бо ле сник је не кон тро ли са но мо крио у кре вет и па тио од оп -
сти па ци је. Је тра и сле зи на су се уве ћа ва ле, а до ла зи ло је до
уре ми је са фа тал ним ис хо дом.

Ро зе осип по ко жи тр бу ха, на до њем де лу груд ног ко -
ша и пред њим по вр ши на ма ра ме на, ко ји се на при ти сак гу -
би, ја вљао се око ше стог да на од по чет ка бо ле сти и био је -
дан од нај ва жни јих ди јаг но стич ких зна ко ва пе га вог ти фу са.
Осип се, по Ан ти ћу, ши рио ве ли ком бр зи ном по ле ђи ма, ша -
ка ма и дла но ви ма, та ба ни ма и по ле ђи ни сто па ла. Осип се
одр жа вао де се так да на, по сте пе но ме ња ју ћи бо ју, од цр ве -
не ка жу тој, зе ле ној и сме ђој, што је да ва ло ути сак пр ља ве
ко же, ко ја је на зва на ко жа бес кућ ни ка. У сво јим бе ле шка ма
Ан тић је, из ме ђу оста лог, за пи сао:

„Ја вљао се и уо бра же ни страх, да их не ки бол ни чар хо -
ће да уби је и не ми ру ју док год се тај бол ни чар не укло ни из
со бе… Опа зи ли смо да се у де ли ри ју му шко ло ва ни љу ди
слу же ра ди је ко јим стра ним је зи ком (је дан је ле кар бун цао
стал но на не мач ком, а је дан до цент уни вер зи те та из во дио
је ко ли ко га гр ло но си ло опер ске ме ло ди је на ен гле ском је -
зи ку). Ле ка ри као бо ле сни ци, у де ли ри ју му, уо бра жа ва ју да
ће сва ког ча са на сту пи ти ко лапс и тра же ин јек ци је кам фо ра
и дру го; не ки, опет, од би ја ју ре зиг ни ра но сва ко ле че ње, јер,
ве ле, све је уза луд, они мо ра ју умре ти… Не ма сум ње да су
све по ја ве од стра не жив ча ног си сте ма на пр вом ме сту по -
сле ди ца деј ства ток си на не по зна тог ви ру са, ко ји је ја ко не -
у ро тро пан. Уз то до ла зе: хи пе ре ми ја ме нин ге ал них и це ре -
брал них крв них су до ва и едем.” 

У ста ди ју му опо рав ка (ре кон ва ле сцен ци је) бо ле сни ци
су се бр зо опо ра вља ли, има ли су би стар ум и бо љи апе тит,
али су и да ље би ли сла би. Из кре ве та су мо гли да уста ју по -
сле се дам или осам да на без тем пе ра ту ре, а из бол ни це су
от пу шта ни по сле две не де ље, ка да ви ше ни су би ли за ра зни
за око ли ну. Про ме не на крв ним су до ви ма код ових бо ле сни -
ка тра ја ле су и до два ме се ца од по чет ка бо ле сти. Арит ми ја
и сла бост ср ца би ле су че сте по ја ве, па је ре кон ва ле сцен ту
био по тре бан ле кар ски над зор, но у то вре ме за то ни је би -
ло усло ва, па се не рет ко де ша ва ло да бо ле сник ко ји је
оздра вио од пе га вог ти фу са умре на гло услед сла бо сти ср -
ца, као по сле ди це пре ле жа не бо ле сти.

Ле че ње се те шко спро во ди ло због огром ног бро ја бо -
ле сни ка, не до стат ка осо бља, ле ко ва, ру бља, хи ги је не и хра -
не. Док тор Ан тић је у вре ме нај ве ћег је ка епи де ми је био је -
ди ни здрав ле кар на пре ко хи ља ду те шких бо ле сни ка.

Ипак, ле че ње се пред у зи ма ло на ко ји је год на чин би ло
мо гу ће у да том тре нут ку – при ме њи ва ни су пе ро рал ни пре -
па ра ти ди ги та ли са, ко фе и на и кам фо ра, да ва не ин јек ци је
адре на ли на. По ку ша ји ле че ња се ру мом ре ко ва ле сцен та ни -
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су би ли на ро чи то успе шни, осим у слу ча је ви ма ка да је узи -
ман се рум од бо ле сни ка по сле 15. да на ре кон ва ле сцен ци је.

С об зи ром на то да је пе га ви ти фус те шко ин фек тив -
но обо ље ње, ко је се углав ном ја вља у ван ред ним си ту а ци ја -
ма, пр ог но за бо ле сти је би ла углав ном ло ша, а смрт ност ве -
ли ка. Код му шка ра ца ко ји су већ па ти ли од не ких бо ле сти
(не фри тис, ате ро скле ро за, си фи лис, ал ко хо ли зам, из ну ре -
ност од гла ди и сл.) чак и на кра ју пе ри о да опо рав ка до ла зи -
ло је до на пра сне смр ти при не ком ве ћем на по ру, а и ган -
гре на је би ла че ста по ја ва.

Ак тив но сти на спре ча ва њу 
ши ре ња бо ле сти 
По пре у зи ма њу упра ве над Пр вом ре зер вном вој ном

бол ни цом у Кра гу јев цу, де цем бра 1914. го ди не, док тор Ан -
тић је за по чео ме ре ера дик ци је ва шљи во сти:

„По нај пре је вр ше на дез ин фек ци ја, а на
пр вом ме сту де пе ди ку ла ци ја, за што је тре -
ба ло до ста вре ме на, али се бол ни ца осло бо -
ди ла пот пу но, ва ши ју... Им про ви зо ван је је -
дан ве ли ки пар ни апа рат са ло ко мо би лом од
вр ша ли це. Наф та лин нам је, на ро чи то у пр во
вре ме, ка да не има до смо дез ин фек ци о них
апа ра та, осо би то до бро по ма гао у бор би
про тив ва ши ју. Вр ше ћи екс пе ри мен те са њи -
ме, уве ри ли смо се да он уби је сво јим ми ри -
сом ваш за не ко ли ко ми ну та; а у рас тво ру са
ете ром или бен зи ном (10 од сто) наф та лин би
спр жио ваш у тре нут ку. И ми смо га тро ши -
ли у ве ли ким ко ли чи на ма, по си па ју ћи њи ме
оде ла у ма га ци ни ма, као и по стељ не ства ри,
а ње гов рас твор у етру или бен зи ну слу жио
нам је из вр сно у лич ној про фи лак си.”

У та квој си ту а ци ји зва нич на вој но са -
ни тет ска ми си ја бри тан ске вла де ука за ла је
на по тре бу про ме не на чи на бор бе про тив пе -
га вог ти фу са, пр вен стве но спре ча ва њем ши -
ре ња бо ле сти, пре вен ци јом ко ја је аде кват на
усло ви ма и по год на за ма сов ну при ме ну и то
пре до чи ла срп ској вла ди 8. мар та 1915. го -
ди не, у ак ту под на зи вом „Ме ре ко је тре ба
да при сво ји вла да, упра ве гра до ва и бол ни ца
да би спре чи ли ши ре ње пе гав ца и ре ку рен -
са”. Ту су на бро ја не нај ва жни је ак тив но сти
ко је во де спре ча ва њу ши ре ња епи де ми је:  

1. Оба ве зна при ја ва, изо ла ци ја и де пе -
ди ку ла ци ја у бол ни ца ма;

2. У гра до ви ма и се ли ма си стем при ја ве
вр ши ти пре ко до ма ћи на;

3. Лич на чи сто ћа бо ле сни ка и уни ште ње
ин се ка та у ру бљу, оде ћи и по сте љи ни;

4. Сме штај обо ле лих у бол ни це где је то мо гу ће;
5. Лич на за ин те ре со ва ност сва ке осо бе за бор бу про -

тив ове бо ле сти;
6. Јав ност оба ве сти ти пла ка ти ма и но ви на ма;
7. Снаб де ва ње дез ин фи ци јен си ма и уре ђа ји ма за дез -

ин фек ци ју од стра не вла сти;
8. Фор ми ра ње јав них дез ин фек ци о них ста ни ца;
9. Фор ми ра ње но во им про ви зо ва них пар них „дез ин фек -

циј ских бу ра ди” ко је је про на шао ппук. др Ста мерс, „та ко
про стих, та ко јеф ти них и та ко ла ких да се мо гу из ра ди ти у
сва ком бро ју и у сва ком се лу, чак и у сва ком до ма ћин ству у
зе мљи.”

Оно што је има ло нај ви ше ути ца ја на спре ча ва ње бр зог
пре но ше ња епи де ми је, ње но је ња ва ње и пре вен ци ју да љег
обо ле ва ња би ло је пр вен стве но „срп ско бу ре” („barrel
desinfector”) и за бра на тран спор та, као и огра ни ча ва ње за бра -
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не по се та бо ле сни ци ма и ра ње ни ци ма. Бу ре за дез ин фек ци -
ју, тј. де пе ди ку ла ци ју (уни шта ва ње ва ша ка и њи хо вих ја ја) ко -
је је ма јор др Ста мерс пред ло жио на осно ву лич них ис ку ста -
ва са дез ин фек ци јом во де ном па ром у Бур ском ра ту, на зва но
је „срп ско бу ре” („пар ти зан ско бу ре” у на род но о сло бо ди лач -
ком ра ту 1941–1945. го ди не) и сво јом јед но став но шћу фа сци -
ни ра ло је и пред сед ни ка Вла де Ни ко лу Па ши ћа. 

Он је из дао на ред бу да се од мах на пра ви сто ко ма да
та квих бу ра ди и са упут стви ма за ко ри шће ње по ша љу као
мо дел у сва ки град. У вој сци је уве де но по јед но на сва ких
250 вој ни ка, уз им про ви зо ва но по крет но ку па ти ло. Та ко је
на стао ра ди ка лан пре о крет у бор би про тив пе га вог ти фу са
и ре ку рен са, ма сов не ва шљи во сти, а ре зул та ти су се по ка -
за ли од лич ним са мо две не де ље по сле 16. мар та 1915. го -
ди не, ка да је за по че та оп шта де пе ди ку ла ци ја вре лом во де -
ном па ром – па ри ла се оде ћа и ру бље, али и по стељ ни пред -
ме ти и дру ге упо треб не тка ни не. Број обо ле лих је спао на
по ло ви ну, а по сле ме сец да на уме сто 1.000–2.500 обо ле лих
днев но, за по моћ се ја вља ло њих око 230. По ло ви ном ма ја
и тај број је пре по ло вљен.

Зна чај ну уло гу од и грао је и „Са ни тет ски воз број 1”, за
чи је је по тре бе од мах на ба вљен је дан дез ин фек ци о ни апа -
рат. По сле сва ког тран спор та дез ин фи ко ва ла су се сва ће -
бад и при бор. Овај воз је, ка да је епи де ми ја узе ла ма ха, пот -
пу но пре у ре ђен и до био име „Дез ин фек ци о ни воз број 1”, а
убр зо је фор ми ра на још јед на та ква же ле знич ка ком по зи -
ци ја, та ко да је кра јем 1914. го ди не срп ски са ни тет имао
два дез ин фек ци о на во за. Ду жност осо бља во за број 1 би ла
је да на глав ној пру зи се вер но од Ста ла ћа вр ши хи ги јен ско-
про фи лак тич ку слу жбу, а во за број 2 да то исто чи ни ју жно
од Ста ла ћа, као и на пру зи уског ко ло се ка.

Дез ин фи ко ва не су све же ле знич ке ста ни це, сви пут -
нич ки ва го ни, све же ле знич ке ра ди о ни це, као и сви глав ни
ло ка ли у ко ји ма су бо ра ви ли же ле зни ча ри, тре ће по зив ци,
при до да ти у слу жбу же ле зни ци. Дез ин фи ко ва на су и сва
ме ста где су сме шта ни рат ни за ро бље ни ци, ко ји су по сла ти
на рад на на шим пру га ма. 

Осо бље ових во зо ва та ко ђе је има ло за да так и да во ди
бри гу о вак ци на ци ји свог људ ства на же ле зни ци, њи хо вих
по ро ди ца, а све у ци љу за шти те од мо гу ће ин фек ци је.

По свом ка рак те ру, епи де ми ја пе га вог ти фу са у Ср би ји
1915. го ди не је рат на за ра за ко ја је об у хва ти ла и ци вил но
ста нов ни штво. Су зби ја ње бо ле сти ме ђу ци ви ли ма би ло је
мно го те же, јер ни је по сто ја ла мо гућ ност бол нич ког сме -
шта ја, као ни ре ги стра ци ја обо ле лих. Пу ков ник Хан тер опи -
су је ту си ту а ци ју и пред ла же до дат не ме ре:

„У ва го ни ма и на ста ни ца ма би ла је нео пи си ва гу жва;
го ми ле се ља ка у њи хо вим ов чјим ко жу си ма са без број ва -
ши ју. Ва го ни су оди са ли на наф та лин и кам фор, а упо тре -

бља ва ни су са уза луд ном на дом да се спре чи ин фек ци ја. Чи -
тав же ле знич ки са о бра ћај је ра дио као ’ре ка ин фек ци је’,
но се ћи за ра зу го ре и до ле по зе мљи – из ар миј ске аре је на
ци вил ну и из ње на траг у ар ми ју.”

Пред лог ре ше ња ове на из глед не ре ши ве си ту а ци је
Хан тер је дао у две тач ке: при вре ме но за бра ни ти же ле -
знич ки са о бра ћај (осим за по тре бе ар ми је), као и сва од су -
ства и фор ми ра ти ка ран ти не и де пе ди ку ла ци о не дез ин фек -
циј ске ста ни це на же ле зни ци, ко је ће слу жи ти за пре кид
пре но ше ња бо ле сти из ме ђу вој ске и ци вил ног ста нов ни -
штва. Ен гле ска ми си ја је зах те ва ла да се спро ве де здрав -
стве но-вас пит ни рад и ме ђу вој ском и ме ђу ци ви ли ма, та ко
да сви бу ду укљу че ни у рат про тив бо ле сти, баш као што су
се за јед но бо ри ли и про тив не при ја те ља.

Хан тер је оце нио да је епи де ми ја пе га вог ти фу са у Ср би -
ји 1914. и 1915. го ди не би ла „нај на гли ја у на стан ку, нај бр жа у
про па га ци ји, нај ве ћа у ин тен зи те ту, а нај бр же за у ста вље на
од свих епи де ми ја у исто ри ји”. Она је не хо тич ни бак те ри о ло -
шки рат у ко ме су број не сна ге По ћо ре ко вих тру па из Бо сне
уба ци ле узроч ни ке у не за ра жен на род у Ср би ји.

По сле апри ла 1915. го ди не епи де ми ја пе га вог ти фу са у
Ср би ји је про шла, а у то ку по вла че ња вој ске пре ко Ал ба ни -
је и до ла ска на Крф, и по ред ва шљи во сти, ти фу са у епи де -
миј ском об ли ку ни је би ло, као ни ка сни је на Со лун ском
фрон ту, ни оста лих рат них го ди на. 

О овој не за пам ће ној ка та стро фал ној епи де ми ји пи са ла
је у то вре ме и свет ска штам па – „Њу јорк тајмс“ је 26. мар -
та 1915. го ди не об ја вио чла нак о жр тва ма епи де ми је у Ср -
би ји, а 29. мар та об ја вљен је но ви чла нак – „Ау стри јан ци
до не ли ти фус у Ср би ју”. 

Ор га ни за ци ја са ни те та у Ср би ји, са пре ма ло ле ка ра,
као и не по зна ва ње епи де ми о ло ги је, омо гу ћи ла је да се епи -
де ми ја пе га вог ти фу са и ре ку рен са ка та стро фал но рат бук -
ти, јер су ва шке, а са мим тим и пе га ви ти фус, ши ри ли сло -
бод ни за ро бље ни ци, из бе гли це и вој ска. У та да шњој се љач -
кој Кра ље ви ни Ср би ји би ло је све га 600 ле ка ра на че ти ри
ми ли о на гра ђа на и 30.000 мир но доп ске вој ске, тј. пре ко
400.000 у ра ту. За пут пре но са пе гав ца на ши ле ка ри ни су
зна ли све до кра ја ја ну а ра 1915. го ди не, а та да су од фран -
цу ских са ве зни ка са зна ли да је реч о ва ши ма. Од свих ле ка -
ра, 122 је умр ло у то ку епи де ми је. 

Пре ста нак епи де ми је ни је био спон тан, већ је ре зул -
тат од лич не так ти ке срп ских ле ка ра и њи хо вих стра них ко -
ле га. За јед но са на ро дом, вла шћу, вој ском и са ни тет ским
рад ни ци ма, под вођ ством бри тан ске са ни тет ске вој не ми -
си је и пу ков ни ка Хан те ра и др Ста мер са, епи де ми ја је са -
вла да на. ƒ 

Биљана ПОПОВИЋ

1. фебруар 2015.
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